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رشد اقتصادي بالا و تورم پايين 
از جمله اصلي ترين موضوعاتي 
اس��ت كه مي تواند شكوفايي 
اقتصادي كشورها را تضمين 
كند. سياس��تمداران س��عي 
مي كنند با اتخاذ سياست هاي 
پولي مناس��ب به هدف رشد 
اقتصادي بالا و پاي��دار همراه 
با نرخ هاي پايين و با ثبات تورم دس��ت يابند. بر اس��اس 
ديدگاه هاي مختلف اثر گذاري تورم بر روي رشد اقتصادي 
به صورت عكس مي باشد به عبارتي با كاهش تورم ميزان 
رشد اقتصادي افزايش مي يابد و بالعكس. البته ذكر اين 
نكته اهميت ويژه دارد كه تورم تنها عاملي نيس��ت كه بر 
روي رشد اقتصادي اثر گذار اس��ت. در واقع علاوه بر نرخ 
تورم عواملي همچون حجم نقدينگي، نيروي كار، مخارج 
دولت و موجودي سرمايه خالص بر ميزان رشد اقتصادي 
تاثيرگذار هستند. نظريات گوناگوني در مورد ارتباط ميان 
نرخ تورم و سطح توليد و به تبع آن رشد اقتصادي وجود 
دارد. بر اساس نظريات اقتصاددان هاي مكتب كلاسيك 
هر چه ميزان تورم بيشتر باشدسطح پس انداز افراد كمتر 
مي شود و ريسك س��رمايه گذاري افزايش مي يابد. تورم 
بالا باعث مي شود منابع مالي به جاي سرمايه گذاري در 
بخش هاي توليدي مولد به سمت فعاليت هاي واسطه گري 

هدايت شود.
اگر بخواهيم بصورت كامل تاثيرگذاري نرخ تورم بر روي 
ميزان رشد اقتصادي را بررسي كنيم لازم است بازه زماني 
را به دو دوره كوتاه مدت و بلندمدت تقسيم بندي كنيم. 
طبق بررس��ي هاي انجام ش��ده در اقتصاد ايران، در دوره 
زماني كوتاه مدت تورم توانايي تاثيرگذاري زيادي بر روي 
رشد اقتصادي ندارد و عواملي همچون مهارت نيروي كار، 
ميزان نقدينگي مخارج دولت نقش پررنگ تري بر روي رشد 
اقتصادي از خود نشان مي دهند.اما در بازه زماني بلندمدت 
نقش تورم پررنگ تر از قبل مي ش��ود. در ش��رايط تورمي 
ميزان كارايي سياست هاي اقتصادي دولت كاهش مي يابد. 
اصلي ترين علت اين رخداد از بي��ن رفتن اعتماد عمومي 
نسبت به دولت و سياست هاي اتخاذي توسط او مي باشد. 
در يك اقتصاد تورمي به علت از بين رفتن سرمايه اجتماعي 
نقدينگي به جاي سرمايه گذاري در بخش هاي مولد و توليدي 
به فعاليت هاي واسطه گري و غيرمولد تمايل نشان مي دهد 
كه نتيجه آن چيزي جر كاهش رشد اقتصادي نخواهد بود. 
بنابراين بايد به منظور ارتقاي رشد اقتصادي كشور و جذب 
اعتماد عمومي سياست هاي مناسب مانند كنترل نقدينگي 
و هدايت آن به سمت فعاليت هاي مولد، حفظ ارزش پول 
ملي و كنترل نرخ تورم را اتخاذ و بدين وسيله شرايط با ثباتي 
را بر اقتصاد كشور حاكم نمود. شرايط با ثبات اقتصادي در 
كنار ش��فافيت اطلاعاتي و پيش بيني پذير بودن آينده به 
كمك تدوين و اجراي سياست هاي كلان اقتصادي مي تواند 
اعتماد عمومي را بهبود داده و باعث حركت نقدينگي به سمت 
ادامه در صفحه 3 سرمايه گذاري مولد شود.  

نظام سيس��تمي اقتصاد مثل 
ارگان هاي بدن انس��ان است 
كه اگر عضوي ناراحت ش��ود 
كل اعضاء ناراحت مي شود، در 
نتيجه در اقتصاد ممكن است با 
مساله اي مواجه شويم كه با حل 
آنها، مشكلات كل سيستم حل 
نشود. دولتمردان ما بايد در چند 
بخش اثرگذاري داشته باشند تا در كل، سيستم اقتصادي 
راه بيفتد، ولي در حال حاضر تا سلامتي كل سيستم فاصله 
زيادي مانده است. به علت وابستگي شديد اقتصادِ ما به 
نفت، طي 70- 60 سال گذشته بيماري هلندي در كشور 
شكل گرفت، ولي در دهه اخير اين موضوع بسيار بحراني 
شد و در حال حاضر به صورت ملموس مصيبتِ منابع را در 
تمام وجودمان لمس مي كنيم. از آنجايي كه واردات خانه، 
زمين و مسكن غيرممكن است در گذشته اين بخش رونق 
بسيار بيشتري از ساير بخش ها به دست آورد به طوري كه 
هر شخصي كه در بخش مسكن سرمايه گذاري مي كرد 
به طور متوسط سالي ۳0 درصد سود به دست مي آورد، در 
صورتي كه هيچ يك از بخش هاي اقتصاد حتي سوداگري 
هم چنين س��ودي را هم نداشت. در نتيجه اين موضوع 
منابع بسيار عظيمي در ساختمان سازي آمد، اما در حال 
حاضر هر چه دولت مي خواهد كمك كند كه باز صنعت 
مسكن و ساخت وس��از جان بگيرد تا از اين طريق ديگر 
بخش هاي وابسته به ساخت وس��از راه بيفتد، به نتيجه 
نمي رسد و نمي شود كه از طريق شكوفايي مسكن رونق 

اقتصادي را به تمام بخش ها ببريم.
متاسفانه در سيستم بانكي ما بانك ها حدودا 60 درصد 
منابع شان را به شركت هاي مربوط به خودشان مي دهند، 
در نتيجه آن اصل��ي كه بايد به فردي وام دهيم كه داراي 
بالاترين بازدهي باشد در اقتصاد ما اجرا نشده است. دل 
بستن دولت به اينكه اگر صنعت ساخت وساز را راه اندازي 
كنند ۳00 صنعت ساخت وس��از شكل مي گيرد و رشد 
اقتصادي خواهيم داشت خيال بيهوده اي است، چرا كه با 
تلاش هاي انجام شده و حتي پايين آوردن نرخ بهره بازار 
مسكن تكاني نخورده است. از سال ۱۹70 به اين طرف 
ركود تورمي در سطح دنيا به وجود آمد و اقتصاددان هاي 
آن زمان راه حلي كه بتواند اين مشكل را حل كند پيدا 
نكردند. در نتيجه در كش��ورهاي صنعتي تورم را روي 
دو درصد نگه داش��ته اند و مقداري بيكاري و كسادي 
را تحمل كردند. آنها اولويت را به مهار قيمت ها دادند. 
سياست گذاران ما نبايد از طريق نشر اسكناس و افزايش 
پايه پولي مس��ائل اقتصادي را حل كنند. تنها راه حل 
سياست گذاري ها براي طرفِ عرضه است، آن هم بدون 
اينكه تاثيري در تقاضا و رشد نقدينگي داشته باشد، در 
واقع بايد معجزه اي صورت گيرد تا شركتي كه به طور 
مثال ۱00 واحد توليد مي كند بدون اينكه وام بگيرد يا 
چاپ پول داش��ته باشيم ۲00 واحد توليد كند كه اين 

موضوع كار سختي است.

در پاسخ به مطالب منتش��ره با عناوين: »چانه زني بر سر 
دس��تمزدهاي سال ۱۴0۳ آغاز ش��ده است دست پايين 
دولت و دست بالاي تورم، وحيد شقاقي شهري در گفت وگو 
با »تعادل« از بايدها و نبايده��اي تعيين حقوق كارگران 
مي گويد سياست بدهي محور به جاي ماليات محور« مورخ 
۱۴0۲/۱۱/۱۱و ۱۴0۲/۱۱/۲8، توضيحات وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي به شرح زير ارسال مي گردد . مقتضي 
است برابر قانون مطبوعات نسبت به درج آن اقدام لازم به 
عمل آوريد .  با توجه به شرح وظايف اين وزارتخانه، موارد 
زير را در خصوص تعيين حداقل مزد به استحضارخوانندگان 

محترم آن روزنامه مي رساند: 
 ۱ -با توجه به ماده )۴۱( قانون كار، شوراي عالي كار همه 
ساله موظف است ميزان حداقل مزد كارگران را تعيين 
نمايد. شوراي عالي كار كه به موجب ماده ۱67 قانون كار 
تشكيل مي شود نهادي سه جانبه بوده و در آن علاوه بر 
نمايندگان دولت، نمايندگان تشكلات عالي كارگري و 
كارفرمايي نيز عضويت دارند و تصميمات آنان به منزله 
تصميم و نظر موكلين آنها )كارگران و كارفرمايان سراسر 
كشور( است، لذا تعيين حداقل مزد در حيطه وظايف 
شوراي عالي كار اس��ت. ضمن آنكه با توجه به تركيب 
شوراي عالي كار در جلسات، حداقل مزد همه ساله بر 
اساس قوانين و مقررات و ضوابط جاري كشور و با رعايت 
اصل سه جانبه گرايي با اجماع و توافق اعضاي شوراي 

عالي كار تعيين مي گردد.
۲ -همه ساله در تعيين حداقل مزد، اعضاي شوراي عالي 
كار ضمن مطالعه و بررسي وضعيت و اقتضائات بنگاه هاي 
اقتصادي به تحليل شرايط موجود پرداخته و با در نظر گرفتن 
حفظ اشتغال و صيانت از نيروي كار، توان پرداخت صنايع 
و تناسب بين حقوق و دريافتي شاغلين و مزدبگيران بخش 

دولتي و بخش خصوصي نسبت به تعيين مزد اقدام نموده اند.
۳ -مهم ترين خواسته كارگران در زمينه مزد، حفظ قدرت 
خريد و افزايش مزد واقعي آنان است و حفظ قدرت خريد 
كارگران از طريق افزايش مزد و كاهش نرخ تورم امكان پذير 
است، لذا با توجه به اينكه حداقل مزد از متغيرهاي اقتصاد 
كلان اس��ت، افزايش آن بدون توس��ل به ديگر روش هاي 
تكميلي– حمايتي و اتخاذ سياست هاي كلان اقتصادي به 
منظور مهار و كاهش تورم، نمي تواند به خودي خود سبب 
افزايش سطح درآمد واقعي و بهبود معيشت كارگران شود.

۴ -كاهش شكاف دستمزدي به قلمروهايي فراتر از مناسبات 
كارگر و كارفرما و قانون كار و تصميمات شوراي عالي كار 
ارتباط دارد و كاستن اين شكاف در گرو رفع موانع توليد و 
رشد اقتصادي و بهبود فضاي كسب و كار در نظام اقتصادي 
كشور است و عوامل برونزا كه به جامعه تحميل مي شود نيز 

مي تواند بر روند تعيين حداقل مزد تاثيرگذار باشد.
۵ -نظام پرداخ��ت در كارگاه ها مطابق طرح طبقه بندي 
مش��اغل بر مبناي پرداخت مزد مساوي در مقابل كار هم 
ارزش مي باش��د و تفاوت مزد ش��غل كاركنان يك كارگاه 
كه در گروه هاي ش��غلي متفاوت هستند نتيجه ارزيابي و 
سنجش مشاغل از نظر ارزش و درجه اهميت يك شغل در 
مقايسه با مشاغل ديگر در سطح كارگاه مي باشد. با توجه به 
الزامات مندرج در قانون كار و تكاليف كارفرمايان واحدهاي 
مش��مول تهيه و اجراي طرح هاي طبقه بندي مش��اغل، 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي با تدوين برنامه تحولي و 
عملياتي پيگيري هاي لازم را در اين خصوص معمول نموده 
و در مواردي كه كارفرمايان كارگاه هاي مشمول از اجراي 
وظايف قانوني خود تخلف مي نمايند از طريق اعمال ماده 
۵0 قانون كار ،كارفرمايان اين واحدها را به تهيه و اجراي طرح 

طبقه بندي مشاغل ملزم مي نمايد.

 گزارشي با عنوان » بدهي امسال دولت به تامين اجتماعي 
كامل پرداخت نش��ده است« در تاريخ ۱8 بهمن ماه سال 
جاري در آن روزنامه منتشر ش��ده؛ خواهشمند است بر 
اس��اس ماده ۲۳ قانون مطبوعات و به منظور رفع ابهام و 
روشن ش��دن افكار عمومي، دستور فرماييد اين پاسخ در 
همان صفحه با همان فونت و اندازه و با تيتر ذيل در اسرع 

وقت در آن روزنامه منتشر شود. 
تخصيص مبلغ 70 همت در قالب واگذاري سهام به منظور 
تأديه بدهي دولت به سازمان تأمين اجتماعي در سال جاري
ضمن قدرداني از طرح ديدگاه هاي آن رسانه درباره مسائل 
اقتصادي كشور، توضيحات زير به آگاهي مي رسد: به استناد 
مصوبه شماره ۱۱۴۲۴۲ /ت6۱۵78ه� مورخ ۱ /7 /۱۴0۲ 
هيات محترم وزيران و مطابق جزو )۱( بند )د( تبصره )۱۹( 
قانون بودجه سال ۱۴0۲ كل كشور مقرر شده است، مبلغ 
70 همت در قالب واگذاري سهام و به منظور تأديه بدهي 
دولت به سازمان تامين اجتماعي واگذار شود كه تخصيص 
آن با ش��ماره ۳7۳8۴۵ مورخ ۲0 /7 /۱۴0۲ از سوي اين 

سازمان به سازمان تأمين اجتماعي ابلاغ گرديده است.
شايان ذكر است به استناد بند )۳( مصوبه شماره ۱6۲۳06 /

ت66۱۹۵۹ مورخ 7 /۹ /۱۴0۲ سازمان خصوصي سازي 
پس از انج��ام اقدامات قانون��ي لازم ب��راي جابه جايي و 
انتقال تضامين تسهيلات دريافت ش��ده براي احداث يا 
توسعه پالايشگاه نفت امام خميني )ره( شازند، از شركت 
مادر تخصصي پالاي��ش و پخش فرآورده ه��اي ايران به 
واگذارشوندگان سهام شركت مذكور، نسبت به انتقال سهام 
متعلق به دولت در ش��ركت پالايشگاه، نفت امام خميني 
)ره( شازند به س��ازمان تأمين اجتماعي اقدام مي نمايد، 
لذا موضوع واگذاري س��هام مصوبات اخير بايد از سازمان 

خصوصي سازي پيگيري گردد.
با عنايت به اينكه قانون بودجه سال ۱۴0۳ كل كشور هنوز 
توسط مجلس شوراي اسلامي تصويب و ابلاغ نشده است 
رقم اعلامي ميزان واگذاري اموال و سهام به صندوق هاي 
بازنشستگي بابت بدهي سهم دولت مورد تأييد اين سازمان 
ادامه در صفحه 3 نمي باشد.  

علي اكبر نيكواقبالسعيد امير شاه كرمي

رشد اقتصادي مثبت شد
تورم سال آينده پايين مي آيد

مانند سنت نانوشته ماه هاي گذشته، مركز آمار در ابتداي 
اسفند ماه نيز تورم بهمن ماه را اعلام نكرد و مشخص نيست 
كه وضعيت قيمت ها در دومين ماه از زمستان سال جاري 
چه زماني منتشر مي ش��ود. در حالي كه در سال هاي قبل 
مركز آمار در نخس��تين روز از هر ماه نرخ تورم ماه گذشته 
را اعلام مي كرد، در س��ال جاري روندي آغاز ش��ده كه در 
چارچوب آن يا تورم با تاخيري چند روزه اعلام مي شود يا 
بعضا ابتدا از بعضي سايت هاي خبري سر در مي آورد و سپس 
به سايت رس��مي مركز آمار مي رسد.  با اين وجود آخرين 
گزارشي كه از وضعيت نرخ تورم در دي ماه منتشر شد نشان 
از آن داشت كه تورم پس از چند ماه مقاومت كاهشي شده و 
به كانال ۴۳ درصد رسيده است. تورم نقطه به نقطه نيز پس 
از مدتي طولاني به كمتر از ۴0 درصد رسيد كه در صورت 
تداوم مي تواند خبري مثبت در اين زمينه محسوب شود. در 
چنين شرايطي دولت همچنان تاكيد دارد كه توانسته نرخ 
رشد اقتصادي را مثبت كند و اين روند در پاييز امسال نيز 
ادامه پيدا كرده است. روز گذشته خبرگزاري تسنيم نوشت: 

بر اساس محاسبات مركز آمار ايران، رشد اقتصادي كشور 
در ۳ ماهه سوم سال ۱۴0۲ با نفت ۵.۱ درصد و بدون نفت 
۲.۵ درصد بوده است. در مقايسه رشد بخش هاي مختلف، 
مانند فصل هاي بهار و تابستان، در فصل پاييز هم گروه نفت 
و گاز با فاصله از ساير بخش ها بالاترين رشد را با ۲۱.8 درصد 
ثبت كرده است. رشد اقتصادي گروه خدمات ۴.6 درصد، 
صنعت ۱.۳ درصد، ساختمان 0.۴ درصد، معدن 0.۳ درصد 
و كش��اورزي منفي ۱ درصد بوده است. پيش تر مركز آمار 
ايران نرخ رشد اقتصادي تابستان امسال را با نفت 7.۱ درصد 
و بدون نفت ۴.۲ درصد اعلام كرده بود. همين خبر در حاشيه 
جلسه هيات دولت نيز از سوي رييس سازمان برنامه و بودجه 
تاييد شد. داود منظور در حاشيه جلسه هيات دولت در جمع 
خبرنگاران درباره همكاري ايران و ارمنستان، اظهار كرد: 
هجدهمين نشست كميسيون مشترك ايران و ارمنستان 
توافق خوبي انجام گرفت. ما به دنيال اين هستيم كريدور 
شمال جنوب را از خليج فارس به درياي سياه برسانيم كه در 
صفحه 2 را بخوانيد اين زمينه توافقاتي صورت گرفت.  

گزارش دولت
از دوگانه بحراني 

در اقتصاد ايران

»تعادل« گزارش مي دهد

بورس تهران در وضعيت سختي قرار دارد، يك روز منفي 
و در روز ديگر براي جبران منفي ها به صورت ناچيز مثبت 
مي شود تا شاخص كل از محدوده دو ميليوني خارج شود و به 
نوعي اعتماد سهامداران را با اين عدد دو ميليوني خريداري 
كند. درحال حاضر اعتماد ركن گمش��ده بورس است و 
مسوولان امر در تلاشند كه با نگه داشتن شاخص در تراز دو 
ميليوني اعتماد سهامداران را نيز در محدوده نگاه دارند. اين 
جدال بازار درحالي رخ مي دهد كه ارزش دلاري بازار و ارزش 
معاملات بسيار پايين است و حتي عدد قابل قبولي نيست 
كه فعالان بورسي را ترغيب كند تا سرمايه خود را وارد اين 

بازار كنند. پيش از هركاري بايد سايه دولت از روي بازار سهام 
برداشته شود تا سهامداران احساس كنند بازار به آرامش 
سياسي و اقتصادي رسيده تا در نهايت تصميم بگيرند در 
بورس سرمايه گذاري كنند. اين تصميم سرمايه گذاري در 
بورس در شرايط عادي و بدون دخالت مي تواند سدي در 
برابر تورم باشد و سرمايه گذاران را از گرداب تورم كشور 
نجات دهد. درست است دولت سيزدهم و ديگر مسوولان 
كشوري عقيده دارند كه در بورس دخالت نمي كنند؛ اما 
بررسي ها نش��ان مي دهد كه ميزان دخالت  مسوولان 
صفحه 4 را بخوانيد دولتي در بورس بالاست و...  

جدال منفي و مثبت
در بازار سرمايه

دبير شوراي عالي فضاي مجازي: مصوبه ممنوعيت 
استفاده از فيلترشكن ها، مخاطب عمومي ندارد

دبير شوراي عالي ملي فضاي مجازي به تازگي مصوبه اي از 
اين شورا را ابلاغ كرده است كه براساس آن استفاده از آنچه 
»پالايش شكن « خوانده شده، ممنوع است. اين نخستين بار 
است كه استفاده از فيلترش��كن، ممنوع اعلام مي شود. 
پيش از اين و در قانون جرايم رايانه اي، فروش فيلترشكن، 

جرم انگاري شده بود. انتشار مصوبه اخير شورا با واكنش هاي 
بسياري روبرو شد؛ اما اكنون دبير شوراي عالي برداشت ها از 
اين مصوبه را نادرست خواند. البته وزير ارتباطات هم گفت 
مصوبه شوراي عالي فضاي مجازي درباره ممنوعيت استفاده 
صفحه 6 را بخوانيد از فيلترشكن ها و...  

عقب نشيني
از ممنوعيت!

نيـاز اقتـصاد ايـران
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مديرعامل شركت ساماندهي صنايع و مشاغل
شهرداري تهران عنوان كرد

ولي الله سيف 
رييس كل اسبق بانك مركزي:

صفحه  2    صفحه  5    

استخدام دستفروش
با حقوق روزي يك ميليون تومان!

سورپرايز انتخابات امريكا 
براي جهان

 در روزهاي��ي كه توجه 
بس��ياري از رسانه هاي 
ايراني معطوف انتخابات 
اسفندماه ۱۴0۲ است، 
موضوع انتخابات امريكا 
نيز اثرات بسيار زيادي 
در تح��ولات داخل��ي، 
منطقه اي و بين المللي 
خواهد داش��ت كه نباي��د از آن غافل ش��د. اين 
اث��رات در حوزه ه��اي اقتصادي، ديپلماس��ي، 
نظامي و...ش��رايط ويژه اي را ايجاد مي كنند. در 
انتخابات امريكا به طور كلي دو حزب دموكرات 
و جمهوري خواه حضور دارند كه علي رغم اينكه 
اين ۲حزب هر ك��دام روي منافع ملي ايرانيان 
تاكي��د دارند ام��ا روش هاي متفاوت��ي را براي 
نيل به منافع ملي امريكايي ه��ا پيش مي برند. 
اوج اثرگ��ذاري انتخابات امريكا ب��راي ايران در 
انتخابات س��ال ۲0۱6 اين كش��ور نمايان شد؛ 
زماني كه حض��ور ناگهاني ترامپ در س��اختار 
اجرايي امريكا باعث خارج شدن امريكا از برجام 
و بازگشت دامنه وسيعي از تحريم ها عليه ايران 
شد. بنابراين مهم است كه كدام فرد، كدام حزب 
با چه ايده ها و برنامه هايي قرار است سكان هدايت 
دولت امريكا را به دس��ت بگيرد. اين اثرگذاري 
نه فقط در ايران بلكه در اكثر كش��ورهاي جهان 
منش��أ تاثيراتي است. برخي نظر سنجي ها فعلا 
بايدن را پيش��روي انتخابات و برخ��ي ديگر از 
نظر سنجي هاي بين المللي ترامپ را پيشتار در 
انتخابات امريكا معرفي مي كنند.اما تحليل من 
در خصوص چشم انداز انتخابات امريكا مشروط 
اس��ت. با تجربه هايي كه از زمان هاي گذشته و 
از دوره زندگ��ي در امريكا داش��ته ام، امكانات و 
توانمندي هاي اين كشور را از نزديك حس كرده 
و با مردم امريكا نشست و برخاست داشته ام، برايم 
حيرت انگيز اس��ت كه چگونه ممكن است يك 
پيرمرد 80 ساله شرور مانند ترامپ با يك پيرمرد 
8۲ ساله نه چندان سالم و نه چندان هوشيار به 
ن��ام بايدن رقابت كرده و در ش��مايل نامزدهاي 
اصلي انتخابات بزرگ تري��ن قدرت اقتصادي و 
هژمون جهان روبه روي هم قرار بگيرند؟ معتقدم 
هيچ كدام از اين دو چهره شانس شركت و پيروزي 
در انتخابات نهايي امريكا را نخواهند داشت و هر 
آن ممكن اس��ت ورود چهره هاي تازه در فضاي 
سياس��ي و انتخاباتي امريكا، هم��ه جهانيان را 
سورپرايز كنند. نشانه هاي اين تغيير در برخي 
اظهارنظرها از سوي نيكي هيلي و كاملا هريس 
در خصوص دورنماي انتخابات امريكا قابل رويت 
است. ترامپ با مشكلات عديده قضايي و حقوقي 
روبه روست و ممكن است هيات حاكمه امريكا 
اساسا مجوز حضور او در انتخابات را صادر نكنند. 
در نقطه مقابل، بايدن هم با مش��كلات عديده 
جسمي و رفتاري روبه روست و بسياري معتقدند 
قادر نيست به امور كشور امريكا رسيدگي كند. 
اين روند باعث شده است، برخي اين پرسش را 
مطرح كنند كه چگونه است، امريكا با اين اندازه 
قدرت و ظرفيت و سنا و س��اختار سياسي قوام 
يافته، نمي تواند ۲چهره س��رپا، هوشيار و سالم 
را معرفي كنند؟اما اگر فرض بگيريم كه رييس 
جمهور آينده امريكا قرار است از ميان اين ۲نفر 
انتخاب شود، انتخاب هر كدان مفروضاتي را در 
پي خواهد داشت. شخصا معتقدم نامزدي بايدن 
در انتخابات باعث پي��روزي ترامپ در انتخابات 
مي ش��ود. طرفداران حزب دموكرات كه اغلب 
ذي��ل اقش��ار فرهنگي تر و فرهيخته ت��ر امريكا 
هستند نسبت به نامزدي بايدن نااميد هستند و 
بعيد است به او راي دهند. در اين شرايط معلق، 
ترامپ فرصت مي كن��د با اتكا به روس��تاييان، 
موتورس��واران كت چرمي، طرفداران كليسا و 
محافظه كاران روي كار بيايد. اگر ترامپ هم روي 
كار بيايد، تاثيرات فراواني در جهان و ايران خواهد 
داشت. مي توان پيش بيني كرد كه اقتصاد ايران 
با حضور ترامپ با تكانه هاي بيشتري روبه رو شود 
و در ميان مدت و كوتاه مدت، نوساناتي را تجربه 
كند. در حوزه مسائل اس��راتژيك ترامپ، پايان 
دادن س��ريع جنگ اوكراين است. اين وضعيت 
مي تواند به نفع ايران تمام شود چرا كه روسيه با 
دخالت دادن ايران در برخي حوزه ها، مشكلاتي 
را براي كش��ورمان ايجاد كرد. ترامپ در مرحله 
بعد حمايت هاي امريكا از اسراييل را بالا برده و به 
صورت علني در برابر دشمنان اسراييل مي ايستد. 
اين روند براي ايران نويدبخش نيس��ت، چرا كه 
ترام��پ دركي از راهبردهاي ژئواس��تراتژيك و 
نيابتي ندارد. در عين حال او يك كاسب است و 
معامله را دوس��ت دارد. اين به ايران و بسياري از 
كشورهاي ديگر كمك مي كند كه باب معامله يا 
مذاكره را با ترامپ بگشايد. نهايتا ايران بايد با دقت 
تحولات  امريكا را دنبال كند تا مانند سال ۲0۱6 

با انتخاب رييس جمهور امريكا، بهت زده نشود.

فريدون مجلسي

يادداشت-1

 اجحاف مضاعف
به شريف ترين اقشار

عل��م اقتص��اد هرچند 
شايد از منظر تئوريك 
و آكادميك، پيچيده و 
همراه با قواعد خاصي به 
نظر برسد، اما در شكل 
بنيادي��ن خود بس��يار 
س��اده و روتين است. 
در فرهن��گ لغتنام��ه 
اقتصاد همراه با عباراتي چ��ون، بازرگاني، تراز 
داري، ميانه روي و در يك كلام »استفاده بهينه 
از منابع« تعريف مي ش��ود. در واق��ع اقتصاد و 
برنامه ريزي ه��اي اقتصادي ايجاد ش��ده اند تا 
اس��تفاده اي معقول و بهين��ه از منابع موجود 
ه��ر جامع��ه اي صورت گي��رد. علي رغ��م اين 
تعريف روش��ن و ساده، مس��وولان تصميم ساز 
كش��ورمان، هرگز اقتص��اد را آن گونه كه بايد و 
شايد، نمي شناسند. سياس��ت گذاران ايراني با 
پيچيده كردن و چرخاندن لقمه هاي اقتصادي 
دور سر خود، آس��يب ها و خسارت هاي فراواني 
را متوجه مردم ايران و اقش��ار محروم و متوسط 
مي كنند. هر س��اله با نزديك شدن به روزهاي 
پاياني س��ال، موضوع تعيين دستمزد كارگران 
در كنار ساير موضوعات مهم اقتصادي )تصويب 
بودجه س��الانه( يكي از مقولاتي است كه توجه 
بس��ياري از ايرانيان را به خ��ود جلب مي كند. 
روندي كه مطابق قانون مي بايست با مورد توجه 
قرار دادن يك مثلث سه ضلعي از شاخص ها در 
نهادي غير دولتي )ش��وراي عال��ي كار( تعيين 
شود. نخستين عامل مهم در تعيين دستمزدها، 
نرخ تورم در جامعه اس��ت. نرخي كه به عنوان 
 ام الش��اخص هاي اقتصادي از آن ياد مي شود و 
بسياري از تصميمات و عملكردهاي اقتصادي 
در گروي بالا و پايين رفتن آن است. دومين ضلع 
از اضلاع اين مثلت اثرگذار در تعيين دستمزدها، 
نرخ سبد معيشتي اس��ت كه با مورد توجه قرار 
گرفتن نرخ اقلام مصرفي ي��ك خانواده ۳نفره 
و نيمه تعيين مي ش��ود. نهايتا آخرين ضلع اين 
مثلث، خط فقر است كه هزينه هاي كل زندگي 
در ش��هرها و كلانشهرها را پوش��ش مي دهد. 
در قانون عنوان ش��ده كه ش��وراي عالي كار با 
استخراج ميانگيني از اين ۳ نرخ بايد دستمزدها 
را تعيين كند. در هيچ كجاي قانون قيد نش��ده 
كه تعيين دس��تمزدها بايد با م��ورد توجه قرار 
گرفتن سياس��ت هاي اقتصادي دولت يا اراده 
دولت باش��د! بنابراين قانون هيچ ابهامي ندارد. 
بايد توجه داش��ت اين رويك��رد قانوني از آن رو 
تعيين ش��ده كه قدرت خريد اقشار حقوق بگير 
و حداقل بگير و بازنشستگان با نزول ناگهاني يا 
نوسان مستمر مواجه نشود. اينك بايد ديد دولت 
س��يزدهم در برابر يك چنين راهكار روش��ن و 
مشخصي، چه راهبردي را در نظر گرفته است؟ 
دولت س��يزدهم از ابتداي روي كار آمدن، يك 
اس��تدلال عجيب و غيرمتعارف را در خصوص 
دس��تمزدها ارايه كرد. چهره ه��اي اقتصادي و 
سخنگوي دولت سيزدهم، از سال ۱۴00 به بعد 
اعلام كردند از آنجا كه يكي از عوامل اصلي رشد 
تورم در جامعه نقدينگي است، بنابراين حاضر 
نيستند دستمزدها را مطابق نرخ تورم افزايش 
دهند تا ن��رخ نقدينگي در اقتص��اد ايران مهار 
شود! اين استدلال غير متعارف از همان ابتداي 
طرح با انتقادات فراوان تحليلگران روبه رو شد. 
كارشناسان با اشاره به اينكه دولت به جاي اينكه 
براي مهار نقدينگي دس��ت در جيب ملت كند 
و حق��وق طبيعي و قانوني آنه��ا را پايمال كند، 
بايد از طريق ارتقاي بهره وري، كوچك س��ازي 
دول��ت و تامي��ن منابع بيش��تر باي��د جريان 
نقدينگي را كنترل كند. نه اينكه دست در جيب 
محروم ترين، ش��ريف ترين و زحمتكش ترين 
اقش��ار جامعه كند. خساست دولت در افزايش 
دس��تمزدهاي كارگ��ران و حداقل بگي��ران در 
شرايطي هر س��ال زواياي افزون تري پيدا كرد 
كه در همين مدت، روند ماليات ها در كش��ور با 
رشد ۴۹درصدي همراه بوده است. ضمن اينكه 
دولت معافيت هاي مالياتي اقشار حقوق بگير را نيز 
برداشته و از كساني كه پايين ترين ميزان حقوق 
را دارن��د )۱0تا ۱۲ميليون توم��ان( هم ماليات 
مي گيرد. به عبارت روش��ن تر، دولت و مجلس 
در بودجه ۱۴0۳ از يك طرف، با دست بردن در 
جيب كارگران، بازنشستگان و حداقل بگيران، 
روند طبيعي افزايش حقوق آنها را مختل كرده و 
از سوي ديگر با كاهش معافيت هاي مالياتي به 
۱۲ميليون تومان از آنها ماليات مضاعفي دريافت 
مي كنند. اما اين پايان كار نيست، بر اساس نقشه 
راه ترسيم ش��ده، دولت ماليات بر ارزش افزوده 
را نيز بين ۱تا ۲ درصد در بودجه ۱۴0۳ بالا برده 
است. معناي اين افزايش آن است كه هر ايراني 
در ازاي هر خري��د كالا و خدماتي بايد مالياتي 
ادامه در صفحه 3 بپردازد!   

علي قنبري

يادداشت-2



مانند سنت نانوشته ماه هاي گذشته، مركز آمار در ابتداي 
اسفند ماه نيز تورم بهمن ماه را اعلام نكرد و مشخص نيست 
كه وضعيت قيمت ها در دومين ماه از زمستان سال جاري 
چه زماني منتشر مي ش��ود. در حالي كه در سال هاي قبل 
مركز آمار در نخس��تين روز از هر ماه نرخ تورم ماه گذشته 
را اعلام مي كرد، در س��ال جاري روندي آغاز ش��ده كه در 
چارچوب آن يا تورم با تاخيري چند روزه اعلام مي شود يا 
بعضا ابتدا از بعضي سايت هاي خبري سر در مي آورد و سپس 
به سايت رس��مي مركز آمار مي رسد.  با اين وجود آخرين 
گزارشي كه از وضعيت نرخ تورم در دي ماه منتشر شد نشان 
از آن داشت كه تورم پس از چند ماه مقاومت كاهشي شده و 
به كانال 43 درصد رسيده است. تورم نقطه به نقطه نيز پس 
از مدتي طولاني به كمتر از 40 درصد رسيد كه در صورت 
تداوم مي تواند خبري مثبت در اين زمينه محسوب شود. در 
چنين شرايطي دولت همچنان تاكيد دارد كه توانسته نرخ 
رشد اقتصادي را مثبت كند و اين روند در پاييز امسال نيز 
ادامه پيدا كرده است. روز گذشته خبرگزاري تسنيم نوشت: 
بر اساس محاسبات مركز آمار ايران، رشد اقتصادي كشور 
در 3 ماهه سوم سال 1402 با نفت 5.1 درصد و بدون نفت 
2.5 درصد بوده است. در مقايسه رشد بخش هاي مختلف، 
مانند فصل هاي بهار و تابستان، در فصل پاييز هم گروه نفت 
و گاز با فاصله از ساير بخش ها بالاترين رشد را با 21.8 درصد 
ثبت كرده است. رشد اقتصادي گروه خدمات 4.6 درصد، 
صنعت 1.3 درصد، ساختمان 0.4 درصد، معدن 0.3 درصد 
و كش��اورزي منفي 1 درصد بوده است. پيش تر مركز آمار 
ايران نرخ رشد اقتصادي تابستان امسال را با نفت 7.1 درصد 
و بدون نفت 4.2 درصد اعلام كرده بود. همين خبر در حاشيه 
جلسه هيات دولت نيز از سوي رييس سازمان برنامه و بودجه 
تاييد شد. داود منظور در حاشيه جلسه هيات دولت در جمع 
خبرنگاران درباره همكاري ايران و ارمنستان، اظهار كرد: 
هجدهمين نشست كميسيون مشترك ايران و ارمنستان 
توافق خوبي انجام گرفت. ما به دنيال اين هستيم كريدور 
شمال جنوب را از خليج فارس به درياي سياه برسانيم كه 
در اين زمينه توافقاتي صورت گرف��ت. در زمينه تجارت، 
گمرك، بهداش��ت و درمان، مناطق آزاد و گردشگري 21 
بند توافق نامه صادر شده است تا به تجارت 3 ميليارد دلار با 
ارمنستان نزديك شويم. وي ادامه داد: عيدي همه كاركنان 
كامل تخصيص داده شده و به تدريج در حال پرداخت است. 
رييس سازمان برنامه و بودجه درباره ميزان تخصيص بودجه 
عمراني در سال جاري، بيان كرد: پيش بيني مي كنيم امسال 
تخصيص بودجه در طرح هاي تملك به حدود 300 هزار 
ميليارد تومان برسيم كه نسبت به سال گذشته كه 250 هزار 
ميليارد تومان بوده است، افزايش خوبي محسوب مي شود. 
وي درباره عملكرد دولت در اجراي بودجه، گفت: ما امسال 
بودجه را بدون كسري پشت سر مي گذاريم البته منابع ما 
كامل تحقق پيدا نمي كند كه هيچ سالي اين منابع كامل 

محقق نمي شود. با ابزار تخصيص و مديريت درآمد و هزينه 
امس��ال را بدون نگراني به پايان مي رسانيم. پرداخت هاي 
ما كامل ترازمند بوده است. در پرداخت هزينه هاي جاري 
پرس��نلي بالاي ۹8 درصد عملكرد داشتيم. در آموزش و 
پرورش بالاي صددردصد عملكرد داش��تيم. در پرداخت 
جاري دستگاه ها هيچ مش��كلي نداريم. منظور گفت: دو 
س��ه مورد اختلاف كوچك در زمينه بودجه ميان دولت و 
مجلس وجود دارد كه در چند روز آينده در مجمع تشخيص 
مصلحت نظام و ش��وراي نگهبان حل خواهد شد. وي در 
پايان اظهار كرد: رشد اقتصادي در پاييز امسال نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته 5.1 درصد مثبت و بدون نفت 2.5 
درصد است. در بخش خدمات حدود 5 درصد رشد داريم. 
در بخش صنعت و معدن 6.۹ درصد رشد داريم و در بخش 
كشاورزي رشد سه ماهه گذشته به 1- درصد رسيده است. 
در ۹ ماهه اول امسال رشد نرخ نزديك به 7 درصد نسبت به 
۹ ماهه سال گذشته بوده است. به اين ترتيب وقتي خبر از 
رشد اقتصادي نهايي مي شود، جامعه اين انتظار را دارد كه 
دولت راهي نيز براي كنترل تورم پيدا كند، موضوعي كه روز 
گذشته وزير اقتصاد بر آن تاكيد و البته وعده كاهش تورم در 
سال آينده را داد. وزير اقتصاد ضمن اعلام اينكه سال آينده 
تورم قطعا كمتر از امس��ال خواهد بود، گفت: دولت هيچ 
برنامه اي براي افزايش قيمت بنزين در سال آينده ندارد اما 
برنامه هاي غيرقيمتي براي كنترل ناترازي در بخش انرژي 
خواهد داشت. سيد احسان خاندوزي اظهار كرد: پيش بيني 
نهادهاي معتبر خارجي و داخلي از اقتصاد ايران در س��ال 
1403 حاكي از آن است كه تورم سال 1403 پايين تر و در 
مسير بسيار كمتر از سال جاري خواهد بود و از 46 درصد 
امسال قطعا كمتر است. وي افزود: براي رشد اقتصادي هم، 
امسال وضعيت بهتري را نسبت به سال 1401 شاهد بوديم 
و در سال 1403 نيز شرايط در مقايسه با سال جاري بهتر 

خواهد بود. وزير امور اقتصادي و دارايي تصريح كرد: براي 
آنكه بخواهيم رقمي از رشد اقتصادي سال آينده ارايه دهيم 
بايد صبر كنيم تا بودجه 1403 نهايي شود و مطابق ورودي ها 
بتوانيم در مدل هاي اقتص��ادي، خروجي دريافت كنيم. 
خاندوزي درباره قيمت بنزين در سال آينده نيز گفت: فعلا 
دولت هيچ تصميمي براي افزايش قيمت بنزين ندارد، اما در 
برنامه دارد كه بتواند ناترازي را از طريق چند ابزار سياستي 
غير قيمتي در سال آينده از بين ببرد. خاندوزي اظهار كرد: 
انتشار گواهي اوراق س��پرده خاص )با سود 30 درصد( در 
ستاد اقتصادي دولت مطرح و تصميم گرفته شده بود كه 
انتشار محدود اين اوراق براي پروژه هاي ويژه در دستور كار 
قرار بگيرد. وي افزود: بانك مركزي هم همان موضوعي كه 
در ستاد اقتصادي دولت تصميم گرفته شده بود را اجرايي 
كرد و شايعاتي كه در مورد اختلافات وجود دارد، علاقه هايي 
برخي افراد است كه دنبال اختلاف آفريني هستند و به اين 
موضوع دامن مي زنند. وزير اقتصاد در مورد تبديل مجوزهاي 
كاغذي به الكترونيكي )شناسه يكتا(، گفت: ميزهاي خدمت 
با همكاري خوب اتاق اصناف ايران و توليدكنندگان ايجاد 
شده و روزانه مجوزهاي كاغذي به الكترونيكي تبديل و هر 
روز عدد نهايي اعلام مي شود. خاندوزي تصريح كرد: مصر 
هس��تيم كه حكم قانون را اجرايي كنيم؛ زيرا قانون الزام 
كرده كه دو سال بعد از اجرا قانون تسهيل صدور مجوزهاي 
كسب و كار، بايد تمام مجوزهاي كاغذي پيشين به مجوز 
الكترونيكي تبديل شود كه اين موضوع در حال اجرا است. 
وي ادامه داد: به نظر ما از اين به بعد يك فضاي جديدي در 
حوزه مجوزگيري دس��تگاه هاي دولتي و اصناف كشور با 
فعالان اقتصادي ايجاد خواهد شد و به يك تعاملات بسيار 
سهل، سريع، هوشمند و برخط صدور مجوز وارد خواهيم 
شد كه شيريني آن به كام توليدكنندگان و فعالان اقتصادي 
خواهد بود. وزير اقتصاد در مورد اينكه آيا بانكي با مديريت 

سرپرست اداره مي شود، پاسخ داد: در بين بانك هاي تحت 
مديريت دولت، فقط بانك ملت است كه در واقع مديرعامل 
آن پيشنهاد شده و در مرحله مصاحبه ها در بانك مركزي 
است كه بزودي منصوب مي شود و و بانك ديگر با مديريت 

سرپرست نداريم.
در كنار خبرهايي كه از س��وي مقام��ات اقتصادي مطرح 
شد، س��خنگوي دولت نيز درباره چند پيگيري اقتصادي 
در جلسات هيات وزيران خبرهايي جديد را ارايه كرد. علي 
بهادري جهرمي صبح روز چهارشنبه دوم اسفند 1402 در 
حاشيه جلسه هيات دولت در جمع خبرنگاران با تبريك 
روز جوان، اظهار كرد: در جهت تقويت توليد در حوزه انرژي 
براي توليد برق در كش��ور، امروز مناب��ع مالي و روش هاي 
تسويه بدهي براي ش��ركت هايي كه دولت براي پرداخت 
هزينه هاي تامين برق به آنها بدهي داشت پيش بيني شد و 
با تصويب هيات وزيران اين تسويه صورت خواهد گرفت. وي 
همچنين درباره پروژه راه آهن رشت-آستارا گفت: اين پروژه 
يكي از بخش هاي مسير ترانزيتي شمال به جنوب كشور 
است كه از اولويت هاي اين دولت به منظور تقويت و توسعه 
توان ترانزيتي جاده اي كشور است امروز منابع روش تامين 
مالي اين طرح مشخص شد و به تصويب هيات وزيران رسيد. 
بهادري جهرمي در ادامه يادآور ش��د: امروز هيات وزيران 
مصوبه خوبي براي تسهيل تامين مالي بخش توليد و حمايت 
مالي از بخش خصوص��ي در حوزه هاي مختلف و تقويت 
ابزارهاي مالي زنجيره اي به منظور هدايت نقدينگي به سمت 
توليد داشت. وي افزود: اين آيين نامه به دستگاه هاي اجرايي 
اجازه مي دهد كه اوراق گواهي اعتبار مولد يا همان اوراق گام 
را به عنوان تسويه مطالباتشان از اشخاص حقيقي و حقوقي 
بپذيرند. اوراق گامي كه سه ماه فرصت تا تسويه شان وجود 
داشته باشد مي توانند به عنوان تسويه بدهي به دستگاه هاي 
اجرايي بدهند. اين در اوراق گام توان افزايي ايجاد مي كند و 
امكان استفاده بيشتر را براي كساني كه اين اوراق را در اختيار 
دارند فراهم مي كند. سخنگوي دولت در پايان بيان كرد: در 
راستاي اقدامات زيست محيطي دولت سيزدهم و توسعه 
و تقويت منابع مالي به منظور انج��ام پروژه ها و طرح هاي 
حفاظت از محيط زيست، با اصلاح آيين نامه بهينه سازي 
مصرف انرژي، اصلاحاتي در اين حوزه صورت گرفت تا هم 
منابعش بهتر تامين شود و هم در بهره برداري از آن تسهيل 
صورت گيرد و هم به طور خاص صندوق ملي محيط زيست 
براي اجراي طرح ها و پروژه هاي زيس��ت محيطي مصوب 
اين صندوق، اجازه بهره برداري از منابع حساب بهينه سازي 
مصرف انرژي را پيدا كرد. با نزديك شدن به روزهاي پاياني 
سال، دولت به دنبال آن است كه با ايجاد ثباتي نسبي، عمل 
به وعده هاي خود را به س��ال آينده موكول كند، سالي كه 
آخرين سال كامل دولت سيزدهم خواهد بود و بايد ديد در 
يك سال و نيم باقي مانده چه ميزاني از وعده هاي اعلامي 

دولت به مرحله عملياتي خواهد رسيد.
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گروسي براي سفر به ايران 
اظهار تمايل كرده  است

رييس سازمان انرژي اتمي از اظهار تمايل رييس آژانس 
بين المللي انرژي اتمي براي س��فر به اي��ران خبر داد. 
محمد اسلامي صبح روز چهارشنبه دوم اسفند 1402 
در حاش��يه جلس��ه هيات دولت در جمع خبرنگاران 
اظهار كرد: تعاملات ايران با آژانس در يك روال طبيعي 
تداوم دارد و در جهت رفع ابهامات و توسعه همكاري ها، 
گفت وگوها صورت مي گيرد. آقاي گروسي هم براي سفر 
به ايران اظهار تمايل كرده اند و در دستور كار ايشان است 
و در برنامه ما هم قرار دارد كه در زماني كه تنظيماتش 
صورت بگيرد، انجام خواهد شد. وي افزود: به دليل تراكم 
برنامه ها بعيد است اين سفر در اسفند باشد و با توجه به 
اينكه در ارديبهشت آينده اولين كنفرانس بين المللي 
هسته اي را برگزار مي كنيم و از كشورهاي مختلف جهان 
اعلام آمادگي كرده اند كه حضور پيدا كنند. اس��لامي 
اضافه كرد: در س��ال 1403 كه پنجاهمين سال انرژي 
اتمي اس��ت و اين يك رويداد خواهد بود. ضمن اينكه 
سي امين كنفرانس ملي هس��ته اي و اولين كنفرانس 
بين المللي هسته اي خواهد بود مهمانان زيادي خواهد 
داش��ت و از آقاي گروس��ي هم دعوت ش��ده كه در آن 
كنفرانس سخنراني كنند. وي همچنين يادآور شد: در 
كنفرانس ها عناصر علمي و تحقيقاتي مي آيند. ما از 130 
محقق و افراد برجسته هسته اي دعوت كرده ايم. تا هفته 
پيش كه من پيگيري كردم بيش از 30 درصد مهمانان 
اعلام حضور كردند. بقيه هم در دست پيگيري است. 
رييس سازمان انرژي اتمي در پاسخ به اين سوال كه آيا 
قرار است گزارش جديدي عليه ايران به شوراي امنيت 
برود؟ خاطرنشان كرد: آژانس به طور طبيعي هر سه ماه 
يك بار براي شوراي حكام و هر 6 ماه يك بار براي شوراي 
امنيت سازمان ملل گزارش مي دهد. گزارش مديركل دو 
بخش دارد. يك بخش گزارش هاي پادماني است. يك 
بخشي از گزارش در بخش پادمان رفتار جاري صنعت 
هس��ته اي ما و نظارت هايي است كه صورت مي گيرد. 
دوربين هاي��ي كه دارن��د و بازرس��ي هايي كه صورتي 
مي گيرد جزيي از اين گزارش است. اسلامي همچنين 
گفت: گزارش بخش دومي دارد كه ويژه برجام است و 
برجام طبق قطعنامه 2231 در دستور كارشان است 
كه انطباق يا عدم انطباق با برجام را گزارش مي كنند و با 
توجه به اينكه بر اساس مواد 26 و 36 برجام براي اينكه 
طرفين متعهد به تعهداتشان عمل نكردند، ما طبق قانون 
اقدام راهبردي عمل مي كنيم كه گزارش هاي آن هم باز 

توسط آژانس تهيه و منتشر مي شود.

در مبارزه با ظلم و فساد
نبايد كوتاه آمد

دبي��ر ش��وراي نگهب��ان گف��ت: ظه��ور حض��رت 
صاحب  الزمان)عج(، مصداق تحقق وعده  تخلف ناپذير 
الهي يعني برچيدن بساط ظلم و استقرار حكومت جهاني 
مستضعفين است و انقلاب اس��لامي در جهت تحقق 
اين وعده الهي شكل گرفته است. آيت الله احمد جنتي 
دبير شوراي نگهبان در ابتداي جلسه روز )چهارشنبه 2 
اسفند 1402( اين شورا با گراميداشت سالروز حضرت 
علي اكبر)ع( و روز جوان اظهار داش��ت: امام حسين)ع( 
در وصف حضرت علي اكبر)ع( به شباهت فراوان سيرت 
و صورت ايش��ان به پيامبر اكرم)ص( تاكيد كردند؛ اين 
درس مهمي براي جوانان ماست كه رستگاري از طريق 
اقتدا به سيره نبوي امكان پذير است. وي همچنين با اشاره 
به فرارسيدن سالروز ميلاد حضرت بقيه الله )عج( عنوان 
كرد: اين عيد بزرگ را ب��ه همه آزادگان و عدالت طلبان 
تبريك مي گويم و از خداوند تعجيل در ظهور آن حضرت 
را مسئلت دارم. دبير ش��وراي نگهبان خاطرنشان كرد: 
ظهور حضرت صاحب  الزمان )عج(، مصداق تحقق وعده  
تخلف ناپذير الهي يعني برچيدن بساط ظلم و استقرار 
حكومت جهاني مستضعفين است. خداوند در آيه 5 سوره 
قصص مي فرمايد: »ونُريدُ أن نمُنّ علي الّذين استُضعِفوا 
فِي الأرضِ ونجعلهُم أئِمّةً ونجعلهُمُ الوارثِين؛ ما مي خواهيم 
بر مس��تضعفان زمين منّت نهيم و آنان را پيش��وايان و 
وارثان روي زمين قرار دهي��م.« آيت الله جنتي در ادامه 
صحبت هايش گفت: انقلاب اس��لامي در جهت تحقق 
اين وعده الهي شكل گرفته و ان شاءالله با حركت به سمت 
جامعه مهدوي، زمينه ظهور حضرت مهدي)عج( را فراهم 
مي كند. وي اف��زود: در عصر غيبت، بزرگ ترين وظيفه 
انتظار فرج است و منتظران واقعي امام عصر)عج( كساني 
هستند كه اميدوارانه به وظايف خويش عمل مي كنند، 
در مبارزه با ظلم و فساد كوتاه نمي آيند و با زندگي مومنانه، 
خود را دايماً در شرايط آمادگي براي همراهي آن حضرت 
نگه مي دارند. دبير شوراي نگهبان در پايان صحبت هايش 
اين دعا را بيان كرد: از خداوند مهربان مي خواهيم به ما 

توفيق دهد كه جزو منتظران واقعي آن حضرت باشيم.

اطمينان وزير اطلاعات از 
برگزاري انتخابات در كمال امنيت

وزير اطلاعات با تبريك بازگشت اموال بابك زنجاني به 
مردم توسط سازمان اطلاعات سپاه و قوه قضاييه، عنوان 
كرد: كار مهمي صورت گرفت كه اموال مردم برگشت و اين 
حادثه ارزشمندي براي مردم بود. سيد اسماعيل خطيب 
در حاشيه جلسه هيات دولت در جمع خبرنگاران اظهار 
كرد: بازگشت اموال مردم توسط سازمان اطلاعات سپاه و 
قوه قضاييه را به همه مردم تبريك مي گويم. كار مهمي بود 
كه اموال مردم برگشت و اين حادثه ارزشمندي براي مردم 
بود. وي درباره جاس��وس هاي اسراييلي كه از 28 كشور 
مختلف دستگير شدند گفت: اطلاعيه اش را كه داديم، 
كش��ورهايش را هم اعلام كرديم، جزيياتش هم معلوم 
است و بعضي از اخبار دنيار را هم اگر پيگيري كنيد بعضي 
كشورها خودشان اعلام مي كنند. وزير اطلاعات در ادامه 
درباره عملكرد و دستاوردهاي وزارت اطلاعات يادآور شد: 
اين را بايد از مردم بپرسيد ولي ما آنچه را كه در توان مان بود 
انجام داديم. در راهپيمايي 22 بهمن نشان داده شد كه به 
لطف خدا با همكاري و هم افزايي واحدها و مجموعه هاي 

اطلاعاتي و امنيتي كشور در كمال امنيت برگزار شد.

انتشار اوراق سپرده
۳۰ درصدي بايد ادامه يابد

رييس كل اسبق بانك مركزي با اشاره به اينكه نرخ سود 
بانكي در حال حاضر منفي است، گفت: وقتي تورم بالاي 
40 درصد داريم و نرخ هاي سود بانكي نيز در محدوده 
20 درصدي است، اين قدرت خريد سپرده گذار است 
كه تحليل مي رود و عملا سپرده گذار زيان مي كند. نرخ 
سود منفي در اقتصاد نمي تواند منطقي باشد و به ضرر 
اقتصاد است. ولي الله سيف در گفت وگو با ايسنا، تاكيد 
كرد: در اين ش��رايط همواره سپرده گذار به نفع گيرنده 
تسهيلات متضرر مي شود. هر گيرنده تسهيلات، فارغ از 
اينكه چه فعاليتي دارد، از بابت گرفتن تسهيلات منتفع 
خواهد بود و لذا منجر به طولاني شدن صف متقاضيان 
تسهيلات شده و زمينه براي رانت و فساد مهيا مي شود. 
در چنين فضايي توليدكنن��دگان واقعي براي تامين 
سرمايه در گردش به راحتي امكان استفاده از تسهيلات 
بانكي را نخواهند داش��ت و نظام بانكي هم در معرض 
انتقاد قرار مي گيرد كه چرا نمي تواند تسهيلات مورد نياز 
بخش توليد را تامين كند. وي افزود: در ش��رايط حاضر 
قبل از اظهارنظر در اين باره، مهم است كه بدانيم مدل 
كسب  و كار نظام بانكي ما چه وضعيتي دارد. چرا كه نظام 
بانكي خودش با ناترازي در ابعاد مختلف مواجه است و 
عمليات بانكي به دليل ساختار نرخ هاي دستوري، در 
اكثر بانك ها زيان توليد مي كند. به  گونه اي كه هم سطح 
نرخ ها متناس��ب با تورم، پايين است و هم اينكه نتيجه 
عمليات بانكي منجر به توليد زيان مي شود و اين روند 
به تشديد ناترازي منجر مي شود. به گفته سيف، گرچه 
منابع جمع آوري شده از محل انتشار گواهي سپرده 30 
درصدي قرار است به مصرف تامين مالي طرح هاي خاص 
برسد، ولي نبايد تصور كنيم كه نرخ ساير سپرده هاي نظام 

بانكي تغيير نخواهد كرد. 
وي تاكيد كرد: با اين توضيح اقدام به انتشار اوراق گواهي 
س��پرده 30 درصدي، در حقيقت يك قدمي است در 
جهت اينكه ضرر و زيان سپرده  گذار تا حدودي كاهش 
يابد، هر چند هنوز با تورم فاصله دارد. اگر اين سياست را 
به تنهايي انجام دهيم و از آن طرف فكري براي اصلاح 
نرخ تسهيلات عادي در نظام بانكي نكنيم، معنايش اين 
است كه ناترازي فعلي بيش از گذشته تشديد مي شود. 
رييس كل اسبق بانك مركزي، معتقد است: قاعدتا بانك ها 
بايد مجاز باشند سپرده هاي جمع آوري شده با نرخ 30 
درصد را با يك حاشيه سود مناسب )كه بتواند براي بانك 
سودآوري به همراه داشته باشد(، مصرف كنند. در غير 
اين صورت مشكل ناترازي بانك ها تشديد مي شود. با اين 
توضيحات اعتقاد دارم كه اصولا نرخ هاي سود منفي در 
اقتصاد قابل قبول نيس��ت و بايد متناسب با واقعيات و 
شرايط تورمي روز مورد بازنگري و اصلاح قرار گيرد. سيف 
يادآور شد: البته در اين رابطه مشكل ناترازي نظام بانكي 
هم بايد مورد توجه باشد و نهايتا ساختار نرخ ها در مدل 
كسب  و كار بانكي بايد به نحوي اصلاح شود كه عمليات 
واسطه گري وجوه منجر به زيان نشود. وي در خصوص 
تداوم انتشار اوراق گواهي سپرده با نرخ سود 30 درصدي 
در آينده نزديك نيز اظهار كرد: اگر به موازات انتشار اين 
اوراق، فكري هم به حال نرخ تسهيلات بانك ها شود و به 
بانك ها اجازه دهيم تا اين منابعي كه جمع مي كنند را با 
نرخ مناسب به عنوان تسهيلات پرداخت كنند، انتشار اين 
اوراق مي تواند ادامه داشته باشد و اقدام مثبتي است. سيف 
پيرامون برخي اظهارات در خصوص اقدام سياستي اخير 
بانك مركزي، گفت: اين اقدام را نوعي حركت به سوي 
برداشتن نرخ هاي دستوري تلقي مي كنم. اصولاً معتقدم 
نرخ هاي دستوري در اقتصاد هم فساد ايجاد مي كند و 
هم باعث تضييع امكانات و منابع مي شود. نرخ دستوري 
با اين فاصله بسيار زياد از تورم، حتماً مشكل آفرين است 
و فس��ادها و تقاضاي كاذبي كه براي تس��هيلات ايجاد 
مي شود، جزو مواردي اس��ت كه بايد به آن توجه شود. 
رييس كل اسبق بانك مركزي خاطرنش��ان كرد: نرخ 
دستوري براي يك دوره كوتاه مدت شايد بتواند توجيه 
شود، اما اينكه در بلندمدت و در فضاي اقتصادي كشور 
همواره نه تنها در بازار پول بلكه در ساير بازارها اصرار به 
تعيين نرخ هاي دستوري داشته باشيم قطعا منجر به 
نتايج و آثار منفي در اقتصاد خواهد ش��د. به گفته وي، 
از نتايج چنين سياستي گس��ترش فساد و رانت از يك 
طرف و هدر دادن و اس��راف در استفاده از منابع محدود 
كشور خواهد بود. در مجموع اين اقدام يعني انتشار اوراق 
گواهي سپرده با نرخ 30 درصد را مثبت ارزيابي مي كنم. 
اما بايد بلافاصله براي جلوگيري از تشديد ناترازي نظام 
بانكي و جلوگيري از توليد زيان در بانك ها تصميمات 
لازم در زمينه اصلاح نرخ هاي سود بانكي اعم از سپرده و 

تسهيلات اتخاذ و ابلاغ شود.

رشد اقتصادي بايد از
محل بهره وري محقق شود

 رييس سازمان ملي بهره وري ضمن بيان اينكه در برنامه 
هفتم توسعه تحقق رشد اقتصادي از محل بهره وري در 
نظر گرفته شده است، گفت: در بسياري از شاخص ها 
وضعيت خوبي نداريم و در شاخص بهره وري در مصرف 
انرژي جزو كش��ورهاي به شدت ضعيف دنيا هستيم. 
ميرسامان پشوايي اظهار كرد: در حوزه بهره وري كه حوزه 
مهمي هم براي كشور است، در صدر برنامه هاي سياسي 
برنامه هفتم هم تاكيد شده كه پنج سال آتي هدف اصلي 
كشور تحقق رشد اقتصادي از محل بهره وري باشد. وي 
افزود: يكي از خطوط تنظيم گري نظام حكمراني براي 
موضوع بهره وري، خط تنظيم گري اجتماعي است. براي 
خط تنظيم گري اجتماعي رسانه يك نيروي بسيار قوي 
است كه بتواند تنظيم گري اجتماعي كند. در واقع آگاهي 
عمومي را اقشار مختلف در حوزه بهره وري بالا مي برد و 
همين موضوع باعث مي شود كه همكاري افزايش يابد. 
پيشوايي در ادامه گفت: به طور مثال طرح هاي مختلفي 
را در زمينه مديريت مصرف داريم، اين تا زماني كه منجر 
به باور عمومي نشود هرچقدر هم دولت قانون بگذارد اجرا 
نمي شود. ما در بس��ياري از شاخص ها وضعيت خوبي 
نداريم و در ش��اخص مصرف انرژي جزو كش��ورهاي 
به شدت ضعيف دنيا هستيم. اين بخش قابل توجهي از 
آن نياز به كار از جنس اجتماعي و فرهنگي دارد كه رسانه 

هم نقش جدي ايفا مي كند. 

رشداقتصاديمثبتشد،تورمسالآيندهپايينميآيد

معاوناولرييسجمهور:

رييسجمهور:

گزارش دولت از دوگانه بحراني در اقتصاد ايران

اجراي مفاد اقتصادي قانون اساسي به توسعه و پيشرفت كشور مي انجامد

مسوولانازظرفيتها،نشاطوانگيزهجوانانغفلتنكنند

در جلسه هيات پيگيري اجراي قانون اساسي با معاون اول 
رييس جمهور راهكاره��اي تحقق اصول اقتصادي قانون 
اساسي مورد بحث و بررسي قرار گرفت. محمد مخبر در 
اين جلسه از قانون اساسي به عنوان سند و اساسنامه اداره 
نظام اس��لامي ياد كرد و گفت: قانون اساسي ايران قانوني 
بس��يار مترقي و به غايت كامل است چراكه در چارچوب 
دين اسلام تدوين شده و ويژگي دين اسلام اين است كه 
هيچ ساحتي از حيات را ناديده نگرفته و براي تمامي ابعاد 
زندگي بشر دستورالعمل مش��خص و دقيق دارد. معاون 
اول رييس جمهور با اشاره به ضرورت افزايش آگاهي آحاد 
جامعه و علي الخصوص مديران، اقشار نخبه و دانشگاهي 
نسبت به مفاد قانون اساسي كشور اظهار داشت: در صورت 
عدم آگاهي، نه مردم و نه مسوولان به طور كامل از حقوق و 
وظايف خود نسبت به يكديگر آگاه نمي شوند و اين در حالي 
است كه اگر جامعه و حاكميت نسبت به بايدها و نبايدهاي 
قانون اساسي اشراف و آگاهي دقيق داشته باشند، بسياري 
از مشكلات و گره هاي كش��ور گشوده خواهد شد. مخبر 
افزود: قانون اساس��ي عالي ترين سند حقوقي يك كشور 
است و اتفاقا بخش اعظم فرمايشات مقام معظم رهبري و 
بسياري از مباحث و نظريات اقتصادي كه نتايج مثبت آن به 
اثبات رسيده همگي ريشه در اصول و مفاد اين قانون دارند و 

تحقق كامل اصول اقتصادي قانون اساسي مطمئنا به توسعه 
و پيشرفت كشور خواهد انجاميد. معاون اول رييس جمهور 
با اشاره به گزارش معاون حقوقي رييس جمهور در خصوص 
جلسات پيگيري اجراي قانون اساسي و همچنين نظرات و 
ديدگاه هاي مطرح شده در جلسه، خاطرنشان كرد: اينكه به 
صورت تخصصي و از منظر اقتصادي، اجتماعي، فرهنگي 

و ساير جنبه ها به قانون اساسي پرداخته ايد، قدم مثبتي 
است كه مي تواند به شكل گيري برنامه و چشم اندازي جامع 
الاطراف از منظر قانون اساسي براي اداره كشور منجر شود 
و دولت نيز از آن استقبال مي كند و آمادگي دارد همراهي 
و همكاري لازم را انجام دهد. حجت الاسلام والمسليمن 
موحدي آزاد دادس��تان كل كش��ور نيز در اين جلسه با 

اش��اره به اينكه برخي از اصول قانون اساسي در مقاطعي 
به خوبي اجرا ش��ده و در مقاطعي مغفول مانده است، بر 
لزوم آسيب شناسي اين موضوع تاكيد كرد و گفت: اجراي 
دقيق قانون اساسي مي تواند منجر به رضايتمندي مردم 
شود. در اين نشس��ت معاون حقوقي رييس جمهور نيز 
گزارشي از اقدامات صورت گرفته و جلسات برگزار شده 
براي اجراي قانون اساسي ارايه كرد و گفت: شبكه پيگيري 
اجراي قانون اساسي با هماهنگي استانداران سراسر كشور 
ايجاد شده و براي نخستين بار سامانه اجراي قانون اساسي 
راه اندازي شده است و همه مي توانند مواردي كه با قانون 
اساس��ي تناقض دارد را در اين سامانه گزارش دهند. وي 
همچنين از تش��كيل خانه ملي قانون اساسي خبر داد و 
افزود: جمعي از نخبگان و صاحب نظ��ران در خانه ملي 
قانون اساسي به بحث و بررسي در خصوص ترويج قانون 
اساس��ي مي پردازند.  در اين جلسه كه وزير دادگستري، 
معاون پارلماني رييس جمه��ور و دبير دولت نيز حضور 
داشتند، نظرات و ديدگاه هاي مختلف درباره قانون اساسي 
و راهكارهاي اجراي اصول آن خصوصا در حوزه اقتصادي 
مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت و مقرر شد در جلسات 
پيگيري اجراي قانون اساسي، برنامه اداره كشور منبعث از 

قانون اساسي مورد توجه قرار گيرد.

رييس جمهور با تاكيد بر ضرورت تلاش همگاني براي 
برگزاري هر چه پرشورتر انتخابات اظهار داشت: توجه به 
قانون، رعايت اخلاق انتخاباتي و اتخاذ رويكرد اميدآفرين 
و پرهيز از سياه نمايي مورد توجه همه كساني باشد كه 
در عرصه انتخابات و تبليغات انتخاباتي فعاليت مي كنند.

سيد ابراهيم رييسي صبح چهارشنبه دوم اسفند 1402 
در جلسه هيات دولت با تبريك سالروز ولادت حضرت 
علي اكب��ر)ع( و روز جوان، بر ض��رورت اعتماد كردن و 
مي��دان دادن به جوانان تاكيد و تصري��ح كرد: در طول 
تاريخ انقلاب اسلامي هر جا به جوانان مسووليت سپرده 
شده، آنجا عرصه موفقيت و كسب دستاوردهاي بزرگ 
بوده اس��ت. اين جوانان بودند كه ميدان دفاع مقدس را 
مديريت كردند و لذا مسوولان بخش هاي مختلف نبايد 
از ظرفيت ها، توانمندي ها، نشاط و انگيزه جواني غفلت 
كنند. وي در ادامه به فرمايش��ات رهبر معظم انقلاب 
اسلامي در ديدار با جمعي از مردم آذربايجان شرقي اشاره 
كرد و افزود: توجه بيش از پيش به مديريت آسيب هاي 
اجتماعي مثل طلاق، اعتياد و حاشيه نش��يني و توجه 

جدي به موضوع اجراي عدالت در تصميم س��ازي ها و 
تصميم گيري ها از جمله نكات مهمي بود كه رهبر معظم 
انقلاب در كنار اشاره به پيشرفت ها و دستاوردها به آنها 
اشاره كردند و ضرورت دارد از سوي همه به ويژه دولت به 
عنوان دستگاه اجرايي و اداره كننده كشور به طور جدي 
پيگيري شود. وي با اشاره به نزديك شدن به روز برگزاري 
انتخابات مجلس شوراي اس��لامي و مجلس خبرگان 
رهبري، با تاكيد بر ضرورت تلاش همگاني براي برگزاري 
هر چه پرشورتر اين رويداد مهم اظهار داشت: توجه به 
قانون، رعايت اخلاق انتخاباتي و اتخاذ رويكرد اميدآفرين 
و پرهيز از سياه نمايي مورد توجه همه كساني باشد كه 
در عرصه انتخابات و تبليغات انتخاباتي فعاليت مي كنند. 
رييس جمهور با بيان اينكه »نظام جمهوري اسلامي در 
45 سال گذش��ته خدمات و دستاوردهاي ارزشمندي 
داشته كه بايد پاس داشته شوند«، گفت: حفظ وحدت 
و انس��جام ملي يكي از مهم ترين ضرورت ها در عرصه 
تبليغات انتخاباتي است و اساسا خود انتخابات بايد يكي 
از جلوه هاي مهم و بزرگ انسجام ملي باشد. وي همچنين 

برگزاري نمايشگاه رسانه هاي ايران در آستانه برگزاري 
انتخابات را اقدامي شايس��ته و زمينه ساز ايجاد فضاي 
تضارب آرا و انديش��ه ها و گفت وگو دانست كه مي تواند 
زمينه ساز برگزاري پرشورتر انتخابات باشد تا برگ زرين 
ديگري به دفتر حماسه آفريني هاي ملت ايران افزوده 
شود. وي در بخش ديگري از سخنانش به وتوي دوباره 
قطعنامه آتش بس فوري در غزه از سوي امريكا اشاره و 
خاطرنشان كرد: امروز بدون ترديد امريكا محور و در رأس 
همه شرارت ها در عالم و باني اصلي جنايات و نسل كشي 
در غزه و مقصر تداوم اين جنايات است و همه دنيا بايد 
اين اقدامات را محكوم كنند. رييس��ي با اشاره به اعلام 
خبر بازگرداندن اموال بابك زنجاني به كشور، تلاش هاي 
س��ازمان اطلاعات س��پاه و نيز همكاري مسوولان قوه 
قضاييه را كه با هم افزايي و پيگيري مجدانه اطلاعاتي و 
قضايي اين پرونده را به نتيجه رساندند، شايسته قدرداني 
دانست و اظهار داشت: اين اموال به طور كامل متعلق به 
ملت و دولت جمهوري اس��لامي ايران است و به عنوان 
پشتوانه پولي كشور به خزانه بانك مركزي باز مي گردد. 

وزير آموزش و پرورش نيز در جلسه هيات دولت با اشاره 
به حضور دكتر رييسي در باشگاه دانش پژوهان جوان، از 
ابلاغ چارت اداري اين مجموعه از سوي سازمان اداري و 
استخدامي طي روزهاي اخير خبر داد. همچنين رييس 
سازمان صدا و سيما در جلسه با اش��اره به بازديد خود 
از پارك هاي علم و فناوري زاهدان، با بيان اينكه عمده 
جواناني كه در اين مجموعه مشغول به كار بودند زير 23 
سال سن داشتند، گفت: مسوولان اين پارك در مدارس 
استان دفاتري براي شناسايي استعدادها در حوزه هاي 
مختلف تاسيس كرده اند كه نتيجه آن بسيار اميدآفرين و 
ثمربخش بوده است. پيشنهاد مي كنم كه تمام پارك هاي 
علم و فناوري در استان هاي مختلف به دفاتر استاني صدا و 
سيما متصل تا از فعاليت ها و دستاوردهاي اين مجموعه ها 
برنامه سازي مشترك انجام دهند. رييس جمهور نيز ضمن 
استقبال از اين پيشنهاد گفت: روايت اين پيشرفت ها 
به خصوص وقتي از جانب كس��اني باشد كه خودشان 
عامل و باني اين پيشرفت ها و دستاوردها هستند، هم 

اميدبخش تر و هم مستندتر و جذاب تر است.



ايران |
وزارت انرژي امريكا از افزايش توليد ماهانه نفت ايران به 
بالاترين رقم از زمان خروج امريكا از برجام خبر داد و كل 
توليد نفت خام و ساير انواع سوخت مايع ايران در ژانويه 
۲۰۲۴ را ۴ ميليون و ۵۰۰ هزار بشكه در روز اعلام كرد. 
اداره اطلاعات انرژي امريكا در جديدترين گزارش خود 
موسوم به چشم انداز كوتاه مدت انرژي جهان از توليد 3 
ميليون و ۲3۰ هزار بشكه اي نفت ايران در نخستين ماه 
سال جاري ميلادي خبر داده است. توليد نفت ايران در 
اوت سال ۲۰۲3 به بالاي 3 ميليون بشكه در روز رسيد 
و از آن ماه روندي صعودي را طي كرده اس��ت. متوسط 
توليد نفت ايران در سال ۲۰۲3 بالغ بر ۲ ميليون و 87۰ 
هزار بشكه در روز محاسبه شده است و انتظار مي رود در 
سال ۲۰۲۴ متوسط توليد اين محصول در ايران بالاي 
3 ميليون بشكه در روز باشد. بر اساس گزارش اين نهاد 
وابسته به وزارت انرژي امريكا توليد 3 ميليون و ۲3۰ هزار 
بشكه اي نفت ايران در نخستين ماه ۲۰۲۴ بالاترين توليد 
ماهانه نفت ايران از زمان خروج امريكا از برجام و بازگشت 
تحريم ها در سال ۲۰19 به حساب مي آيد. ايران در ژانويه 
سال قبل ۲ ميليون و ۵۵۰ هزار بشكه در روز نفت توليد 
كرده بود كه طي يك سال بعد اين رقم 68۰ هزار بشكه 
در روز افزايش داشته است. اين در حالي است كه توليد 
نفت اوپك طي اين دوره 87۰ هزار بشكه كاهش داشته 
و به ۲6 ميليون و ۲۵۰ هزار بشكه در روز رسيده است. 
علاوه بر ايران، نيجريه و ونزوئلا تنها اعضاي اوپك بوده اند 
كه طي اين مدت توانسته اند توليد نفت خود را افزايش 
دهند و ايران رك��ورددار افزايش توليد در ميان اعضاي 

اوپك بوده است. اداره اطلاعات انرژي امريكا كل توليد 
سوخت مايع ايران كه شامل نفت خام و ميعانات گازي 

مي ش��ود در ژانويه سال جاري را ۴ ميليون و ۵۰۰ هزار 
بشكه در روز برآورد كرده است. بدين ترتيب ايران علاوه بر 

نفت خام 1 ميليون و ۲7۰ هزار بشكه در روز سوخت مايع 
ديگر عمدتا ميعانات گازي توليد كرده است.

تحليل

ادامه از صفحه اول
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قيمت نفت رو به افزايش گذاشت

قيمت نفت در معاملات روز چهارشنبه بازار آسيا در 
پي نگراني هاي سرمايه گذاران نسبت به تحولات 
درياي س��رخ و تعدي��ل انتظارات درب��اره كاهش 
نرخ هاي بهره امريكا، اندك��ي افزايش يافت. بهاي 
معاملات نفت برنت با 3۰ سنت معادل ۰.36 درصد 
افزايش، به 8۲ دلار و 6۴ سنت در هر بشكه رسيد. 
بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا با 
۲6 سنت معادل ۰.3۴ درصد افزايش، به 77 دلار 
و 3۰ سنت در هر بشكه رسيد. شاخص نفت برنت 
روز سه شنبه، 1.۵ درصد و شاخص نفت امريكا 1.۴ 
درصد كاهش يافت و از بالاترين ركورد س��ه هفته 
اخير خود، فاصله گرفتند. واندانا هري، موس��س 
شركت تحليل بازار نفت »واندا اينسايتس« در اين 
باره گفت: قيمت ها ممكن است تا نقطه عطف بعدي 
در بحران غزه، خواه برقراري آتش بس باشد يا تشديد 
حملات رژيم صهيونيستي، در بازه محدودي بمانند. 
حملات نيروهاي مسلح يمن به كشتي هاي تجاري 
مرتبط با امريكا، انگليس و رژيم صهيونيس��تي در 
درياي سرخ و تنگه باب المندب، نگراني ها نسبت 
به حمل  محموله ها از اين مسير را استمرار بخشيده 
است. روز جمعه، چهار كشتي هدف حملات پهپادي 

و موشكي قرار گرفتند.
واش��نگتن روز سه ش��نبه بار ديگ��ر پيش نويس 
قطعنامه شوراي امنيت سازمان ملل متحد درباره 
جنگ رژيم صهيونيس��تي و نيروه��اي مقاومت 
فلسطين را وتو كرد و از درخواست براي آتش بس 
فوري بشردوستانه جلوگيري كرد. در عوض، امريكا، 
شوراي امنيت را تحت فشار گذاشته تا قطعنامه اي 
را تصويب كرده و آتش بس را با آزادي گروگان هاي 

اسراييلي توسط حماس مرتبط كند.
در اين بين، روسيه كه در راستاي توافق محدوديت 
عرضه اوپك پلاس، متعهد ب��ه كاهش ۵۰۰ هزار 
بش��كه  در روز توليد خود شده است، روز سه شنبه 
اعلام كرد قص��د دارد در فوريه، به س��هميه اوپك 
پلاس، عمل كند. وزارت انرژي روسيه اعلام كرد در 
پي خسارت ديدن تاسيسات پالايشگاهي از حملات 
پهپادي اوكراين، توليد پالايش��گاهي در روسيه از 
ابتداي سال ۲۰۲۴، به ميزان هفت درصد كاهش 

پيدا كرده است. 
اين نگراني  كه كاهش نرخ بهره توسط فدرال رزرو 
امريكا ممكن است مدت بيش��تري از آنچه تصور 
مي ش��د طول بكش��د، بر چش��م انداز تقاضا براي 
نفت، تاثير گذاشته است. داده هاي تورم امريكا در 
هفته گذش��ته، انتظارات براي آغاز سيكل كاهش 
نرخ هاي به��ره را تعديل كرد و اقتصادداناني كه در 
نظرسنجي رويترز ش��ركت كردند، اكنون كاهش 
نرخ بهره در ژوئن را پيش بيني مي كنند. تحليلگران 
در نظرسنجي رويترز پيش بيني كردند ذخاير نفت 
امريكا در هفته گذشته افزايش يافته اما ذخاير بنزين 
و سوخت هاي ديگر كاهش داشته است. بر اساس 
گزارش رويترز، طبق پيش بيني تحليلگران، ذخاير 
نفت امريكا در هفته منتهي به 16 فوريه، حدود ۴.3 

ميليون بشكه كاهش داشته است.

آب هاي ژرف سر سفره ها مي آيند؟
شرايط منابع آبي تا جايي پيش رفت كه دولت به موضوع 
آب هاي ژرف نيز ورود كرده اس��ت و هر چند وزير نيرو 
اعلام كرده برداشت از اين آب  در مرحله پژوهش و انجام 
چند طرح پايلوت قرار دارد اما برنامه هايي براي برداشت 
از آب هاي ژرف در نظر گرفته شده است. به گزارش ايسنا، 
آب هاي ژرف به آب هاي زيرزميني گفته مي شود كه در 
عمق بيش از 1۵۰۰ متري زمين قرار دارد. البته برخي 
كارشناسان آب هاي پايين تر از عمق 3۰۰ متري زمين را 
آب ژرف مي دانند، چراكه به سادگي قابل دستيابي نيست. 
هرچند بخشي از اين آب ها، به عنوان آب هاي فسيلي 
چندين هزار ساله و تجديدناپذير شناخته مي شود، اما 
تحقيقات علمي نشان مي دهد حجم عظيمي از آب هاي 
ژرف، قابل استفاده است. منابع آب تجديدپذير منابعي 
هستند كه آب برداشت ش��ده از آنها، طي يك يا چند 
سال توسط بارش ها جايگزين مي شوند ولي منابع آب 
تجديدناپذير با روان آبهاي ناش��ي از بارندگي ها ارتباط 
ندارند. درواقع زمان تغذيه مج��دد آبخوان هاي منابع 
آب تجديدناپذير، بس��يار طولاني و به نوعي غير قابل 
تخمين است. به عبارت ديگر، منظور از منابع آب هاي 
ژرف تجديدناپذير، همان آب هاي فسيلي بوده، درواقع 
آب فسيلي به س��فره هاي قديمي از آب گفته مي شود 
كه هزاران س��ال پيش و در ش��رايط اقليمي خاص آن 
زمان ها در زير زمين ذخيره شده است. از طرفي ميزان 
مواد جامد محلول و شوري در اينگونه آب ها بسيار زياد 
اس��ت و از كيفيت مطلوب برخوردار نيستند. البته نوع 
ديگري از آب ژرف وجود دارد كه به نوعي، آب هاي ژرف 
تجديدپذير هستند و بيشتر در پهنه هاي گسلي اعماق 
زمين يافت مي شوند. اين نوع از آب هاي زيرزميني قابل 
تغذيه از روان آب حاصل از بارندگي ها هستند. كيفيت 
اين نوع آب ها در مقايسه با آب هاي فسيلي نيز به مراتب 
بهتر و مطلوب تر است. بنابراين آب هاي ژرف نيز نوعي 
آب زيرزميني هس��تند كه در اعماق زيادتر قرار دارند 
و در بس��ياري از مناطق جهان ذخي��ره آب اين منابع 
فراوان است و در صورت فقدان ذخاير آب زيرزميني در 
عمق هاي متعارف، از اهميت ويژه اي برخوردار مي شوند. 
دولت سيزدهم تحقيق و اكتشاف در آب هاي ژرف را آغاز 
كرد، آنطور كه علي اكبر محرابيان - وزير نيرو به تازگي 
اعلام كرده آب ژرف يك منبع بس��يار ارزشمند است 
كه بايد براي برداشت آن برنامه ريزي هاي لازم صورت 
گيرد. در سال هاي گذشته در بخش پژوهش كارهايي 
صورت گرفت كه نتايج خوبي را به همراه داش��ت آنچه 
كه امروز بايد در دس��تور كار قرار گيرد، تعريف و اجراي 
پروژه اي اس��ت كه در مراحل اجرايي اطمينان بخش 
باشد. به گفته وي به اين منظور تعدادي پروژه در منطقه 
سيستان و بلوچستان تعريف شده كه برخي از آنها اجرايي 
و برخي از آنها در مرحله پژوهش و تحقيق است. زماني 
كه آب ژرف را بهره برداري مي كنيم، بايد به چند عامل 
گرما، فشار و ميزان شوري توجه شود چراكه اين آب در 
فرآيند شيرين سازي قرار مي گيرد و اين سه پارامتر بايد 
مورد توجه باشد. در حال حاضر كار تحقيق و پژوهش و 
اكتشاف در آب هاي ژرف ادامه دارد و در كنار اين مساله 
پروژه اي كه جنبه بهره برداري و تحقيق داشته باشد را نيز 
در دست اجرا داريم. عيسي بزرگ زاده، سخنگوي صنعت 
آب نيز در همين راستا به ايسنا گفت: در هدف گذاري 
اوليه حفر 1۰ چاه ژرف برنامه ريزي شده كه معادل 1۰۰۰ 
ميليارد تومان براي اين موضوع و طرح هاي فناورانه در 
نظر گرفته شده، اكنون پروژه آب ژرف در مرحله مطالعه 
بوده و تاكنون چهار حلقه چاه حفر شده و توافق نامه اي 
نيز در همين راستا با معاونت علمي منعقد شده است. 
وي افزود: طرح هايي در حال اجراست و اگر اثبات شود 
كه منبع مطمئني است، برداشت صورت مي گيرد، در 
دولت سيزدهم اتفاق مهمي كه در اين حوزه افتاد اين بود 
كه شوراي عالي آب ژرف تشكيل شد. به گفته سخنگوي 
صنعت آب تاكنون چندين جلسه، دو كميته مهم علمي 
و فني تشكيل شده و در حال بررسي موضوع هستيم. 
در حال حاضر پروژه تحقيقاتي روي آب هاي ژرف انجام 
مي شود، در اين راستا چند چاه در استان هاي سيستان و 
بلوچستان حفر شد كه عمده آن در سيستان بوده است. 
در برخي از استان ها نيز استفاده از آب هاي ژرف پيشنهاد 
شده است، منابع آب هاي ژرف نيازمند يك استمرار از نظر 
زماني هستند به طوري كه اگر يك چاه حفاري و تجهيز 
مي شود، تداوم آبدهي بايد چك و بر اساس آن برنامه ريزي 
شود و بسط پيدا كند. بايد توجه داشت كه اين منابع صرفا 
بايد براي آب هاي شرب مورد استفاده قرار بگيرد. آب هاي 
ژرف را نمي توان براي مصارف صنعتي و كشاورزي مورد 
استفاده قرار داد و تنها در مكان هايي كه مشكل تامين 
آب شرب داريم، مي توان از آب هاي ژرف استفاده كرد، 
اما فعلا در حد كار مطالعاتي و تحقيقاتي اس��ت. تورج 
كشاورز، كارشناس ارشد هيدرولوژي- در اين رابطه به 
ايسنا گفت: آب هاي ژرف عمدتا آب هاي تجديدناپذيرند. 
بنابراين زماني كه يك مخزن تجديدناپذير داريد، همچون 
آبخوان هاي عادي نيستند كه هر سال با بارش باران حجم 
آنها اضافه شود، در آب هاي ژرف به دليل اينكه در چرخه 
آب نيستند بايد برداشت از آنها بسيار مديريت شده باشد 
زيرا حتي اگر در چرخه آب نيز وجود داشته باشند، اين 
آب به س��رعت بازنمي گردد و سالانه جبران نمي شود.

وي با تاكيد بر اينكه تحقيقاتي روي اين موضوع صورت 
نگرفته و به ف��رض اينكه آبخ��وان ژرف در چرخه آب 
امروزي نيز وجود داشته باشد و تغذيه شود نمي توانيم 
مانند آبخوان هاي سطحي ديگر با آن رفتار كنيم و بايد 
شرايط آبخوان شناخته شود، تصريح كرد: باتوجه به اينكه 
عمدتا اين آبها تجديدپذير نيستند، برداشت آنها براي حل 
مشكل آبي كشور تنها يك مسكن است و نمي توان روي 
آن برنامه ريزي طولاني مدتي انجام داد مگر اينكه حالت 
استثنايي وجود داشته باشد كه امروز مشخص نيست و 
بايد تحقيقات زيادي صورت بگيرد. اين كارشناس ارشد 
هيدرولوژي افزود: آبي را كه از عمق 3۰۰۰ متري بيرون 
مي آوريم حتي اگر در چرخه آب باشند تا آب جديد به 
اين عمق برسد، زمان زيادي طول مي كشد اما به صورت 
عمومي آبخوان هاي ژرف قابل تجديد نيستند؛ بنابراين 
استفاده از اين آبها بايد بسيار مديريت شده باشد چراكه 
جزو مخازن استراتژيك به حساب مي آيند و بايد در لحظه 

آخر و نقطه پاياني از آن استفاده كرد.

در ماه نخست ۲۰۲۴

توليد روزانه ۴،۵ ميليون بشكه نفت خام و ميعانات 

آرامكوي سعودي: 

سالانه ۶ ميليون بشكه در روز توليد جهاني نفت از بين مي رود
 مدير مالي آرامكوي سعودي اعلام كرد عرضه جهاني 
نفت اكنون كافي است، اما كاهش طبيعي توليد ميادين 
نفتي به معناي آن است كه جهان بايد هر دو سال يك 
بار، يك عربستان سعودي را براي جبران اين افت توليد 
پيدا كند. به گزارش ايسنا، زياد المرشد در »مجمع بازار 
سرمايه عربستان سعودي ۲۰۲۴« در رياض گفت: به 
دليل كاهش طبيعي ميادين فعال، س��الانه، 6 ميليون 
بش��كه در روز از توليد جهاني نفت از بين مي رود و بايد 

جايگزين شود. اين مدير آرامكو گفت: عرضه جهاني به 
3 درصد از ظرفيت م��ازاد توليد نفت تقاضاي جهاني، 
كاهش يافته است. اگر سرمايه گذاري قابل توجهي در 
توليد نفت وجود نداشته باش��د، جهان ممكن است با 
كمبود عرضه و ظرفيت مازاد توليد مواجه ش��ود. اواخر 
ماه ميلادي گذشته، عربستان سعودي با اعلام تغيير در 
استراتژي ظرفيت توليد، بازار نفت را غافلگير كرد. غول 
نفتي دولتي آرامكو اعلام كرد از سوي دولت دستور يافته 

تا كار ب��راي افزايش حداكثر ظرفيت پايدار خود به 13 
ميليون بشكه در روز را متوقف كند و اين ظرفيت را در 1۲ 
ميليون بشكه در روز، حفظ كند. شاهزاده عبدالعزيز بن 
سلمان، وزير انرژي عربستان سعودي اوايل ماه ميلادي 
جاري اظهار كرد: تصميم عربستان براي كنار گذاشتن 
برنامه هاي توسعه، نتيجه گذار انرژي است. هيثم الغيس، 
دبيركل اوپك، هفته گذشته به رويترز گفت: به چشم انداز 
بلندمدت اوپ��ك از تقاضاي قوي، ب��اور دارد و تصميم 

عربستان س��عودي براي به تاخير انداختن طرح هاي 
توس��عه ظرفيت توليد نفت، نبايد به عنوان ارزيابي از 
كاهش تقاضا براي نفت، تفسير شود. بر اساس گزارش 
اويل پرايس، دبيركل اوپك در حاشيه مجمع دولت هاي 
جهان در دوبي گفت: اول از همه مي خواهم روشن كنم 
كه نمي توانم درباره يك تصميم سعودي اظهارنظر كنم 
اما اين به هيچ وج��ه نمي تواند به عنوان اين ديدگاه كه 

تقاضا در حال كاهش است، اشتباه برداشت شود.

سال آينده هم برق گران نمي شود
مديرعامل توانير گفت: 1۲۰۰ مگاوات كاهش در برق 
خانگي داشته ايم و تعرفه به اين شكل است كه تغييري 
پيدا نخواهد ك��رد و پرمصرف ها به ص��ورت پلكاني 

افزايش تعرفه خواهند داشت.
به گزارش مهر، مصطفي رجبي مشهدي مديرعامل 
شركت توانير در نشست خبري در حاشيه نمايشگاه 
مطبوعات با اش��اره به اينكه تابس��تان 1۴۰3 يكي از 
گرم ترين تابستان ها خواهد بود گفت: افزايش دما منجر 
به افزايش مصرف برق و استفاده از وسايل سرمايشي 
مي شود. به همين دليل سناريوهايي طراحي شده كه 
برق پايدار براي مردم تأمين ش��ود، اين برنامه شامل 
18۰ اقدام در 6 محور اس��ت، بخشي توسعه ظرفيت 
نيروگاهي، بخش��ي احداث نيروگاه جديد و بخشي 

افزايش ظرفيت نيروگاه هاي موجود است.
وي افزود: برنامه ما در بخش توسعه ظرفيت نيروگاهي، 

برنامه ويژه اي ش��امل نيروگاه هاي گازي و س��يكل 
تركيبي اس��ت و علاوه بر آن نيروگاه تجديد پذير در 
دستور كار قرار گرفته است، ۵۰۰ مگاوات نيروگاه هايي 
كه ب��ا وزارت نيرو قرارداد دارن��د و ۴۵۰۰ مگاوات در 
مناقصه اخير به ظرفيت توليد برق كش��ور در س��ال 
آينده اضافه مي شود. مديرعامل شركت توانير با بيان 
اينكه همه تلاش ها بر اين است كه افزايش توليد قابل 
ملاحظه اي را براي تابستان سال آينده داشته باشيم، 
تاكيد كرد: علاوه بر آنها در حوزه شبكه انتقال و فوق 
توزيع 77 پروژه تعريف شده است، براي مناطقي است 
كه ضعف هايي به لحاظ انتقال و توزيع داشته اند؛ بهبود 
شبكه توسعه در دستور كار است، روند پيشرفت پروژه 
مناسب اس��ت. وي بيان داش��ت: علاوه بر آنها برنامه 
مفصلي از جمله در حوزه خانگي در سال هاي گذشته 
در دس��تور كار بوده كه شامل مشاركت ۴۰ درصدي 

بخش خانگي در مديريت مصرف بوده كه اميدواريم 
توسعه پيدا كند و در بخش هاي مختلف از جمله تجاري 
و كشاورزي هم صرفه جويي صورت گيرد تا بتوانيم برق 
مطمئن را براي تابستان تأمين كنيم. رجبي مشهدي 
گفت: در بخش صنعت بر اساس قانون مانع زدايي از 
توليد تاكنون 87۰ مگاوات به ظرفيت توليد كش��ور 
اضافه شده و بر اساس ماده ۴ تكليف شده كه 1۰ هزار 
مگاوات احداث شود و تا تابستان سال آينده پيش بيني 
اين است كه 17۰۰ مگاوات به ظرفيت توليد برق كشور 
اضافه شود، قطعاً با توليد اين نيروگاه ها فشار از شبكه 
سراسري كاسته خواهد ش��د. وي در پاسخ به سوالي 
مبني برافزايش تعرفه براي سال آينده اظهار داشت: 
افزايش تعرفه در دستور كار نيست. مديرعامل توانير 
در پاسخ به سوال مهر مبني بر اينكه برخي از مشتركان 
از افزايش هزينه هاي خود گلايه مندند آيا تعرفه برق 

تغيير كرده است، توضيح داد: 1۲۰۰ مگاوات كاهش 
در برق خانگي داش��ته ايم و تعرفه به اين شكل است 
كه تغييري پيدا نخواهد كرد و پرمصرف ها به صورت 

پلكاني افزايش تعرفه خواهند داشت.
وي ادامه داد: در زمستان الگو كاهش پيدا مي كند و در 
مناطق گرمسير ۲۰۰ كيلو ساعت بوده كه اكنون 1۰۰ 
مگاوات ش��ده و افرادي كه از سيستم هاي سرمايشي 
برقي اس��تفاده كرده باشند قبوض بيش��تري را بايد 
پرداخت كنند بنابراين توصيه ما از وسايل گرمايشي 

گازي يا به صورت بهينه مورد استفاده قرار گيرد.
مديرعامل توانير در خاتمه يادآور شد: بيش از 6۰ درصد 
برق توسط بخش خصوصي توليد مي شود. بنابراين 
نقش پررنگ��ي را دارد و نيروگاه هاي دولتي تقريباً در 
حال توقف هس��تند به طوري كه بيش از 8۰ درصد از 

سرمايه گذاري ها در اين بخش صورت مي گيرد.

ونزوئلا از روسيه نفت وارد كرد
روسيه براي اولين بار در پنج سال اخير، يك محموله نفت 
اورال را به ونزوئلا ارسال كرد. به گزارش ايسنا، تشديد 
تحريم هاي امريكا عليه صادرات نفت روسيه و اختلالات 
كشتيراني در درياي سرخ، روس ها را وادار كرده است 
به دنبال خريداران »دوس��تانه« نفت خود در مناطق 
دوردست باشند. بنا بر داده هاي رديابي نفتكش ها كه 
توسط بلومبرگ گردآوري شده، ابرنفتكش ليجرا پس 
از بارگي��ري حداقل 1.7 ميليون بش��كه نفت اورال در 
سواحل جنوبي يونان در درياي مديترانه در ژانويه، به 
حوالي خليج آمواي در نزديكي ونزوئلا رس��يده است. 

طبق گزارش بلومبرگ، مش��خص نيست چرا روسيه 
محموله اورال را به ونزوئلا ارس��ال كرده، اما اين كشور 
امريكاي جنوبي در گذشته، چنين گريدهاي نفتي را 
وارد كرده است تا نفت سنگين خود را رقيق كرده و قابل 
صادرات كند. ارس��ال كم سابقه محموله نفت اورال به 
ونزوئلا، با تشديد سخت گيري امريكا در اعمال تحريم ها 
عليه روسيه همزمان شده است. واشنگتن تهديد كرده 
است موسسات مالي كه به نظر مي رسد صادرات روسيه 
را تسهيل كرده اند را هدف تحريم قرار خواهد داد. اين 
تهديد، بانك ها را محتاط تر كرده و گزارش ش��ده كه 

مش��كلات پرداختي را براي برخي از مشتريان هندي 
نفت سوكول روسيه به وجود آورده است. ونزوئلا، يكي 
از معدود بازارهاي جديدي است كه روسيه مي تواند از 
آن استفاده كند، زيرا تحريم هاي اتحاديه اروپا و امريكا و 
سقف قيمت نفت روسيه، باعث شده تا خريداران تجاري 
در امريكا در معاملات نفت و س��وخت روس��يه، بسيار 
محتاط باشند. با اقدام اتحاديه اروپا در ممنوعيت واردات 
نفت و سوخت روسيه و بسته شدن بازار مشتري اصلي به 
روي مسكو، روسيه براي عرضه نفت خام خود به آسيا، 
به خصوص به چين و هند روي آورد. الكساندر نوواك، 

معاون نخست وزير روسيه، در اواخر سال گذشته اعلام 
كرد چين نيمي از كل نفتي را كه روسيه در سال ۲۰۲3 
صادر كرده بود، دريافت كرد و هند با فاصله اندكي، در 
رتبه دوم قرار دارد. بر اساس گزارش اويل پرايس، نواك 
گفت: اكنون چين ۴۵ ت��ا ۵۰ درصد از صادرات نفت و 
سوخت روس��يه را دريافت مي كند، در حالي كه هند، 
سهم حدود ۴۰ درصدي دارد. اين افزايش به خصوص 
براي هند قابل توجه اس��ت كه روسيه تا سال ۲۰۲۲، 
تقريبا هيچ نفتي به اين كشور صادر نمي كرد اما اكنون، 

بزرگ ترين تامين كننده نفت دهلي نو است.

سود ۲۵۰ ميليارد دلاري غول هاي نفتي غربي از جنگ اوكراين
پنج ش��ركت نفتي بزرگ جه��ان از زم��ان آغاز جنگ 
اوكراين كه به افزايش شديد قيمت هاي انرژي و قبوض 
مصرف كنندگان منجر شد، بيش از يك چهارم تريليون 
دلار سود كرده اند. در سال ۲۰۲۲، صنعت نفت به دليل 
سودهاي هنگفتي كه شركت هاي بزرگ نفتي براي آن 
سال گزارش كرد، هدف حملات متعدد سياستمداران 
بلندپاي��ه قرار گرفت. اين همان س��الي ب��ود كه حمله 
نظامي روسيه به اوكراين، به افزايش شديد قيمت نفت 
و گاز منجر ش��د و به نوبه خود، افزايش چش��مگير سود 
شركت هاي بزرگ نفتي را به دنبال داشت و جهان توسعه 
يافته يادآوري واضحي را گرفت كه امنيت انرژي، امري 
قطعي نيس��ت. همچنين به خاطر آورد ك��ه نفت و گاز 
همچنان مبناي عملكرد عادي هر اقتصادي هستند. جو 
بايدن، رييس جمهور امريكا، اين صنعت را به سود جويي 
در جنگ، متهم و تهديد كرد از سود بادآورده  اين صنعت، 
ماليات خواهد گرفت. دولت انگليس و دولت هاي اروپايي 
متعددي، به تهديدهاي خود براي دريافت ماليات از سود 
بادآورده اين ش��ركت ها عمل كرده و ماليات جديدي را 
اعمال كردند. اكنون، سازمان غيرانتفاعي گلوبال ويتنس، 
بار ديگر به محاس��به اين س��ودها پرداخته و گزارشي را 

منتشر كرده كه نشان مي دهد شركت هاي بزرگ نفتي 
از زمان شروع جنگ اوكراين، بيش از ۲۵۰ ميليارد دلار 
درآمد داشته اند. هنگامي كه شركت هاي بزرگ نفتي در 
سال اول پاندمي كوويد، به سودهاي هنگفتي رسيدند، 
سهامداران خوش��حال زيادي را به همراه داشتند بدون 
اينكه با واكنش هايي از سوي جهان سياست روبه رو شوند. 
اما وقتي شركت هاي بزرگ نفتي سودهاي كلاني به دست 
آوردند زيرا بخش وسيعي از جهان متوجه شد نمي تواند 
تامين نفت و گاز خود را قطعي بداند، اين شركت ها ناگهان 
هدف اتهامات س��ودجويي از جنگ قرار گرفتند. طبق 
گزارش گلوبال ويتنس، پنج شركت بزرگ نفتي در جهان 
شامل بريتيش پتروليوم، شل، توتال انرژي، اكسون موبيل 
و شورون، حدود ۲۰۰ ميليارد دلار بين سهامداران خود 
تقسيم كردند، در حالي كه آنها در حال انجام اين كار بودند، 
بيش از 1۰ هزار غيرنظامي در جنگ اوكراين كشته شدند. 
بر اساس گزارش اويل پرايس، تلاش براي مقصر دانستن 
ش��ركت هاي بزرگ نفتي براي همه چيز، تبديل به يك 
روش استاندارد براي بسياري از سازمان هاي غيرانتفاعي 
شده است. طرح يك ارتباط تصادفي بين عملكرد مالي 
ش��ركت هاي بزرگ نفتي در طول بحران انرژي اروپا كه 

ناش��ي از جنگ بود، كمي زياده روي است. آنچه كه اين 
بحران در واقع نشان داد اهميت اساسي هيدروكربن ها 
براي امنيت انرژي اروپا يا در واقع هر بخش ديگر از جهان 
بود. در واقع، اين بحران روشن كرد با وجود تلاش هاي اروپا 
براي گذار از هيدروكربن به برق كم كربن، نفت و گاز و حتي 
زغال سنگ، هنوز براي سيستم انرژي اين قاره ضروري 
هستند. افزايش قيمت به اندازه كافي گواه اين بود كه اين 
كالاها با وجود تلاش نخبگان سياسي براي خلاصي از شر 
آنها، حياتي باقي مانده اند. با گذشت دو سال از آغاز جنگ 
اوكراين، اوضاع تغيير كرد و متعاقب آن، بحراني كه ۲۰ 
ميليارد دلار سوددهي س��هامداران شركت هاي بزرگ 
نفتي را به همراه داشت هم تغيير كرد. كمبود عرضه و در 
نتيجه نابودي تقاضا در سال ۲۰۲۲، از بين نرفت. نابودي 
تقاضا حتي زماني كه قيمت نفت و گاز به سطوح بسيار 
مطلوب تري كاهش يافتند، ادامه يافت زيرا اروپا مجبور 
شد از واردات گاز روسيه از طريق خط لوله، به گاز طبيعي 
مايع )ال ان جي( از خاورميانه و امريكا سوئيچ كند و معلوم 
شد ال ان جي، كمي گران تر از گاز خط لوله است. همچنين 
دريافت كه انرژي گران قيمت، باعث رشد اقتصادي قوي 
نمي شود. در حال حاضر، بزرگ ترين اقتصاد اتحاديه اروپا و 

همچنين انگليس كه ششمين اقتصاد بزرگ جهان است، 
در ركود هستند. در هر دو مورد، ريشه هاي ركود اقتصادي 
را مي توان در بحران انرژي كه در واقع قبل از ورود نيروهاي 
روسيه به ش��رق اوكراين در فوريه سال ۲۰۲۲ آغاز شده 
بود، جست وجو كرد. اين وضعيت در پاييز سال ۲۰۲1 آغاز 
شد كه اولين نشانه هاي كمبود عرضه در بازار گاز طبيعي 
نمايان شد. شركت هاي بزرگ نفتي در سال ۲۰۲3، سود 
بسيار پايين تري از سال ۲۰۲۲ داشتند. هيچ كس حتي 
يك كلمه درباره آن صحبت نكرد، درست مانند زماني كه 
شركت هاي بزرگ نفتي، ميلياردها دلار را در طول ركود 
تقاضا براي نفت در س��ال ۲۰۲۰ از دست دادند. با وجود 
خش��م فزاينده عمومي و انتقاد از ماشين سود سوخت 
فسيلي، پيش بيني مي شود پنج شركت بزرگ كه ارقام كل 
سال مالي آنها در هفته هاي آينده منتشر مي شود، براي 
سال ۲۰۲3، بيش از 1۰۰ ميليارد دلار به سرمايه گذاران 
خود سود دهند. طبق گزارش گاردين، موسسه اقتصاد 
انرژي و تحليل مالي در گزارشي )IEEFA( اعلام كرد اين 
شركت ها احتمالا امسال، با وجود كاهش قيمت هاي بازار 
كالاها كه منجر به كاهش سود مي شود، پول بيشتري به 

سهامداران پرداخت خواهند كرد.

اجحاف مضاعف به شريف ترين 
اقشار

همه اين اجحاف ها، دست در جيب بردن ها و برداشت ها 
در شرايطي عملياتي مي شود كه ساختار سياسي كشور 
ش��امل مجلس و دولت، هزينه صدا و س��يما به عنوان 
يك رس��انه جناحي و كم مخاطب را ۵9درصد، حقوق 
نمايندگان مجلس را ۵۲درصد و حقوق و پاداش هاي 
مديران ارشد كشور را نامحدود بالا برده است! واقع آن 
است كه براي مردم اين نوع تبعيض ها و فسادها و رانت ها 
حتي از فقر و نداري عذاب آور تر است.  اي كاش، امكان 
داشت ساختار سياسي كشور را به گونه اي ترميم كرد 
كه اقش��اري در مجلس و دولت سكان امور را به دست 
بگيرند كه نيازها و مطالبات شريف ترين و مظلوم ترين 
و زحمتكش ترين اقش��ار )بازنشس��تگان، كارگران و 

حداقل بگيران( را درك كرده باشند.

تاثيرگذاري تورم بر رشد 
اقتصادي در ايران 

همچنين با توجه به تاثير مس��تقيم سرمايه خالص بر 
روي توليد ناخالص داخلي مي توان با رونق بازار سرمايه و 
بهبود وضعيت كيفي وكمي شركت هاي بورسي انگيزه 
سرمايه گذاري را بهبود بخشيد و سياست گذاران منابع 
سرمايه اي را بيشتر به سمت بخش هاي مولد اقتصاد 

هدايت كنند.

پاسخ سازمان برنامه و بودجه به 
گزارش تعادل 

همچنين واگذاري سهام ش��ركت فرهنگي و ورزشي 
پرسپوليس و هتل هاي هما به سازمان تأمين اجتماعي 
نيز با مخالفت اين سازمان در كميسيون اصلي در هيات 
دولت طرح شده ولي هنوز نتيجه نهايي به اين سازمان 

منعكس نگرديده است. 
   مركز روابط  عمومي و امور بين الملل

  سازمان برنامه و بودجه كشور



بورس تهران در وضعيت س��ختي قرار دارد، يك روز 
منفي و در روز ديگر ب��راي جبران منفي ها به صورت 
ناچيز مثبت مي ش��ود تا ش��اخص كل از محدوده دو 
ميليوني خارج شود و به نوعي اعتماد سهامداران را با اين 
عدد دو ميليوني خريداري كند. درحال حاضر اعتماد 
ركن گمش��ده بورس است و مسوولان امر در تلاشند 
كه با نگه داشتن ش��اخص در تراز دو ميليوني اعتماد 

سهامداران را نيز در محدوده نگاه دارند.
اين جدال ب��ازار درحالي رخ مي دهد كه ارزش دلاري 
بازار و ارزش معاملات بسيار پايين است و حتي عدد 
قابل قبولي نيست كه فعالان بورسي را ترغيب كند تا 
س��رمايه خود را وارد اين بازار كنند. پيش از هركاري 
بايد س��ايه دولت از روي بازار س��هام برداشته شود تا 
سهامداران احس��اس كنند بازار به آرامش سياسي و 
اقتصادي رسيده تا در نهايت تصميم بگيرند در بورس 
س��رمايه گذاري كنند. اين تصميم سرمايه گذاري در 
بورس در شرايط عادي و بدون دخالت مي تواند سدي 
در برابر تورم باشد و س��رمايه گذاران را از گرداب تورم 

كشور نجات دهد. 
درست است دولت سيزدهم و ديگر مسوولان كشوري 
عقي��ده دارند كه در ب��ورس دخال��ت نمي كنند؛ اما 
بررسي ها نشان مي دهد كه ميزان دخالت  مسوولان 
دولتي در بورس بالاس��ت و همين موضوع نقدينگي 
و اعتماد را از ب��ازار ف��راري داده و در مقابل بازارهاي 
موازي همانند بانك، طلا و ارز را تقويت كرده اس��ت؛ 
تقويتي كه به قيمت خروج بيشتر پول از بازار سرمايه 
تمام شد. به طور كلي تنها راه نجات بازار سرمايه عدم 
دخالت دولت در بازار سهام است كه مي تواند شرايط 

را تغيير دهد.

    دخالت هاي دولتي در بورس
احسان خاتوني، تحليلگر بازار سرمايه توضيح مي دهد: 
متغير هاي زيادي بر بازار سرمايه اثرگذارند كه در حال 
حاضر همه آنها به ضرر بازار وارد شده اند. از جمله آنها 
افزايش نرخ سود گواهي س��پرده تا ۳۰ درصد است، 
نرخي كه فرات��ر از انتظار بازار بود و ب��ه دنبال آن هم 
بازار ارز اصلاح و كاهش��ي ش��د و هم بورس را تحت 

تاثير قرار داد.
به گفته اين كارش��ناس، بازار سرمايه، چون هميشه 
مكاني براي دخالت هاي دولتي بوده است، در نتيجه 
اقبال عمومي هميش��ه كمتر از دارايي هاس��ت. مثل 
همين دست اندازي هايي كه به سود شركت ها مي شود. 
در نتيجه افراد به س��مت بازار ملك و طلا و خودرو ... 
مي رون��د، بازار هايي كه مالكي��ت آن تمام و كمال در 
اختيار خودش باشد و هيچ نهاد و هيچ ارگاني به سودش 
دست اندازي نكند، ولي در بازار سرمايه متاسفانه يك 
دس��تورالعمل مي آيد و جالب اين است كه عطف به 

ماسبق مي شود.
وي در ادامه تصريح مي كند: اين به آن معناست كه 
دس��تورالعملي مي آيد كه گذشته نگر است و بخش 
زيادي از سود شركت ها را مي خورد. يا مثلا مسووليت 
كنترل محصول فلان شركت به دست شوراي رقابت 

مي افتد و به اين ترتيب جلوي رقابت و رشد محصول 
آن شركت را مي گيرد. اينها در نهايت موجب مي شود 
علاوه ب��ر اينكه رانت در اقتصاد توليد ش��ود، جلوي 
سرمايه گذاري در بازار نيز گرفته شود. به همين دليل 
بازار س��رمايه اقبال عمومي خود را از دست مي دهد 
و از تورم و س��اير بازار ها جا مي ماند. مثلا در دو سال 
گذشته قيمت محصولات ورقه گرم فولاد مباركه در 
بورس كالا و بازار آزاد چند برابر شده است، ولي قيمت 
سهام آن رشد چنداني نداشته است. اينكه مي گويند 
بازار س��رمايه از تورم جا مانده به همين معناس��ت. 
محصولات شركت ها رشد دارد، ولي بازار سرمايه نه 

دليل آن هم كم شدن اقبال عمومي جامعه است.
خاتوني در ادامه با بي��ان اينكه تصميمات دولت در 
حال حاضر به اندازه ريسك هاي بين المللي و جهاني 
اثر مهمي در ب��ازار دارد مي افزايد: ما انتخابات را نيز 
در پيش داريم و در اي��ن ايام مقداري كنترل نرخ ها 
در همه چيز شديد مي شود. به شخصه بعيد مي دانم 
تا عيد در بازار خبري باش��د. البته در عيد يك مقدار 
به طور سنتي تحولات را در بازار شاهد خواهيم بود. 
اما بازار همينطور دارد پتانسيل خود را جمع مي كند. 
يعني قيمت ها ارزنده است، P/E ها در محدوده معقول 
و بازار آماده يك تيك آف است. اين تيك آف ممكن 
اس��ت به بعد از ماه رمضان و يعني به ارديبهشت ماه 
موكول شود، چرا كه به گفته وي در ماه رمضان نيز باز 
هم بحث كنترل نرخ ها و قيمت ها به طور جدي دنبال 
مي ش��ود، اما بعد از آن موج افزايش نرخ ها به تدريج 
به ساير محصولات خواهد رسيد؛ از جمله غذايي ها 

و خودروسازان و... به طور كلي مي توان گفت در عيد 
يك مقدار رشد خواهيم داشت، اما رشد اصلي براي 

بعد از ماه رمضان خواهد بود.
طبق پيش بيني احس��ان خاتوني براي اقتصاد 24 
شاخص كل احتمالا تا پايان سال در همين محدوده 
2 ميليون و ۱۰۰ تا 2 ميليون و 2۰۰ هزار واحد بازي 
كند و بعيد مي دانم رش��د چنداني داشته باشيم، اما 
محدوده هاي 2 ميليون و ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار واحد بعد 
از ارديبهشت در دسترس خواهد بود. البته اگر اتفاق 

خاصي نيفتد و اوضاع منطقه آرام باشد.

    بازار از نگاه معاملات
در معاملات آخرين روز كاري هفته يعني چهارشنبه 
ش��اخص كل بورس تهران ۵7۳ واحد نسبت به روز 
كاري گذشته پايين تر ايستاد و به سطح 2 ميليون و 
7۰ هزار و 844 واحد رسيد. شاخص كل فرابورس با 
افت ۱2 واحدي به رقم 24 هزار و 78۵ واحد رس��يد. 
همچنين ش��اخص هم وزن فرابورس با ريزش 4۰2 

واحد به سطح ۱۳۵ هزار و ۶۳9 واحد رسيد.
روز چهارشنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي 
بازار براي س��يزدهمين روز معاملاتي متوالي منفي 
ش��د و 2۱۳ ميليارد تومان پول حقيقي از بازار سهام 
خارج ش��د. در اين روز نماد خس��اپا بيشترين خروج 
پول حقيقي را داشت كه ارزش آن 2۰ ميليارد تومان 
بود. پس از خساپا، نمادهاي وبملت، خودرو، حفارس و 
وشهر بيشترين خروج پول حقيقي را داشتند. در سوي 
ديگر، بيشترين ورود پول حقيقي به نمادهاي آردينه، 

كسرام، حشكوه، خزاميا و زشگزا تعلق داشت.
در روزي كه گذشت وپاسار، خودرو و پارسان نمادهاي 
قرمز پوش بورس بودند كه بيش��ترين اث��ر را در افت 
شاخص كل بورس داشتند. در سوي ديگر نمادهاي 
سدش��ت، وپارس و خزاميا از نمادهاي سبز بودند كه 
اثر مثبت بر شاخص داشتند. در فرابورس نيز نمادهاي 
هرمز، فصبا و فزر بيش��ترين اثر كاهنده را بر شاخص 
داش��تند و نمادهاي بپاس، دماوند و خاور بيشترين 
اثر افزايش��ي را بر ش��اخص كل فرابورس داشتند. در 
بين نمادهاي پرتراكنش بورس اين روز نماد خزاميا 
بيشترين تراكنش را داشت و داتام و شستا در رتبه هاي 
بع��دي قرار گرفتند. در فراب��ورس نيز فنر، بيوتيك و 

آردينه بيشترين تراكنش را داشتند.
طي آخرين روز كاري هفته ارزش معاملات كل بازار 
س��هام به 48 هزار و 2۰۵ ميليارد تومان رسيد. ارزش 
معاملات اوراق بدهي در ب��ازار ثانويه 42 هزار و ۵87 
ميليارد تومان بود كه 88 درصد از ارزش كل معاملات 
بازار را در اين روز شامل مي شود. ارزش معاملات خرد 
نيز با كاهش 9 درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل 
به رقم ۳ هزار و ۱۳2 ميليارد تومان رسيد كه كمترين 

رقم هفته است.
در معاملات چهارشنبه، ۵8 نماد صف خريد داشتند 
و 47 نماد با صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش 
صف هاي خريد با افت ۶ درصدي نسبت به روز كاري 
قبل به ۳4۳ ميليارد توم��ان كاهش يافت و مجموع 
ارزش صف ه��اي فروش نيز با افزايش ۶8 درصدي به 

2۳9 ميليارد تومان رسيد.
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فروش 85  درصد عرضه فولاد
با رقابت قيمتي

اكوايران| واهمه از كاهش مس��تمر ارزش پول 
مل��ي و نزديكي ب��ه روزهاي پاياني س��ال باعث 
ش��د تا بر تمايل به خريد ش��مش فولاد از سوي 
نوردكاران افزوده شود؛ به اين ترتيب 8۵ درصد 
عرضه شمش فولاد با رقابت قيمتي مورد معامله 

قرار گرفت.
ظرف آخرين هفته از بهمن ماه بالغ بر 222 هزار 
تن انواع شمش فولادSP ۳ وSP ۵ با قيمت پايه اي 
در محدوده ۱9 ه��زار و 2۰۰ تومان تا 2۰ هزار و 
۵7۳ تومان در رينگ صنعتي بورس كالاي ايران 
عرضه شد. بازگشت نرخ ارز به مسير رشد در بازار 
آزاد باعث شد تا رينگ فولاد پس از 2 هفته ركود، 
با اس��تقبال خريداران مواجه شود. البته يكي از 
واحده��اي فولادي در اين روز نس��بت به عرضه 
۱۵ هزار تن ش��مش فولاد با قيمت پايه 2۱ هزار 
و 7۰۰ توماني به شكل س��لف نيز اقدام كرد؛ اما 
س��اير عرضه ها با قيمت پايه اي در محدوده بيان 
شده، انجام شد. بررسي  داده هاي رينگ فيزيكي 
بورس كالاي ايران از ثبت تقاضاي ۳24 هزار تني 
 در رينگ شمش فولاد ظرف روز پاياني بهمن ماه

 حكاي��ت دارد. افزايش انتظ��ارات تورمي ظرف 
روزهاي پاياني سال باعث شد تا نسبت تقاضا به 
عرض��ه در اين روز به ۱.4۵ برس��د. در نهايت در 
اين روز بالغ بر ۱88 هزار و 9۶۳ تن شمش فولاد 
معامله ش��د؛ به اين ترتيب ظرف اين روز حدود 
8۵ درصد عرضه شمش فولاد به فروش رفت كه 
رقم قابل توجهي براي اين رينگ به شمار مي رود. 
ميانگين قيمت فروش ش��مش فولاد در عرضه 
روز دوش��نبه ۳۰ بهمن ماه ب��ه 2۰ هزار و ۵9۳ 
تومان رس��يد؛ رقابت ميان متقاضيان باعث شد 
تا ميانگين نرخ معامله از سقف قيمت پايه فراتر 
رود. چندين عام��ل در رقابت قيمتي متقاضيان 
ش��مش فولاد اثرگذار ش��د؛ اين عوامل عبارت 
بودند از بازگش��ت نرخ ارز به مسير رشد؛ پاياني 
فصل سرما در كشور و رشد تمايل به خريد پيش 

از آغاز سال نو.
به ش��كل معمول ظرف هفته هاي پاياني س��ال، 
رينگ ش��مش ف��ولاد، رنگي از رون��ق را به خود 
مي گي��رد؛ صناي��ع تكميلي با پيش بيني رش��د 
قيمت ها در سال بعد، نسبت به خريد مواد اوليه 
مورد نياز خود و ذخيره س��ازي آن اقدام كرده و 
اين موضوع از رشد حجم معاملات اين محصول 
حماي��ت مي كند. در عين ح��ال، ظرف روزهاي 
اخير از سوز سرماي زمستان و بارندگي در كشور 
كاسته ش��ده و اين موضوع با ايجاد احتمال رشد 
تقاضاي مصرفي ب��راي مقاطع طويل فولادي از 
رونق نس��بي اين معاملات حمايت كرده است. 
در اين شرايط تقاضا براي شمش فولاد به عنوان 
ماده اولي��ه خطوط نورد نيز بهبود يافته اس��ت. 
تمايل نرخ ارز براي صع��ود به كانال هاي قيمتي 
بالاتر ظرف روزهاي پاياني بهمن ماه نيز از رونق 
رينگ شمش فولاد حمايت كرد. جريان افزايشي 
در بازار ارز، با واهم��ه از كاهش ارزش پول ملي، 
صنايع تكميلي را به خريد و ذخيره س��ازي مواد 
اوليه حتي با رقابت قيمتي ترغيب كرد و به رونق 

رينگ شمش انجاميد.

جزييات بزرگ ترين عرضه 
اوليه در تاريخ بازار سرمايه عمان

جزييات بزرگ ترين عرضه اوليه در تاريخ بازار سرمايه 
عمان اعلام شد. در مرحله ثبت سفارش عرضه اوليه 
 OQ Gas Networks SOAG (OQ ( شركت
عمان كه قرار اس��ت 49 درصد سهام خود را عرضه 
كند، تقاضاي سرمايه گذاران نهادي براي خريد اين 
سهام به چندين برابر س��هميه 4۰ درصدي در نظر 
گرفته ش��ده آنها رسيد. با توجه به حداقل و حداكثر 
به��اي در نظر گرفته ش��ده براي اين س��هم، انتظار 
مي رود از محل عرضه اوليه دو ميليارد س��هم، 77۱ 
ميليون دلار عايد ش��ود. گفتني است: پيش از اين، 
عرضه اوليه س��هام مخابرات عمان در سال 2۰۰۵، 
حدود 748 ميليون دلار را جذب كرده بود. بر اساس 
اين گزارش، شركت OQGN كه ناقل گاز عمان به 
شمار مي رود، عرضه گاز طبيعي به مكان هاي مختلف 
از جمله نيروگاه ها، مناطق آزاد، شهرك هاي صنعتي، 
مجتمع هاي LNG و ساير مشتريان را بر عهده دارد. 
همچنين گزارش شش ماهه اين شركت نيز از جايگاه 
مس��تحكم مالي آن حكايت دارد به طوري كه سود 
خالص اين ش��ركت در اين مدت ۱/۱ ميليارد دلار و 
كل دارايي هاي آن به ۳۱/2 ميليارد دلار بالغ مي شود.

كدام صندوق ETF بيشترين 
بازدهي سه ماهه را داشت؟

نبض بورس| حمدصادق ميرزايي كارشناس بازار 
 ETF سرمايه | در اين مطلب بازدهي صندوق هاي
را در بازه سه ماهه مورد بررس��ي قرار داديم. كدام 
صندوق هاي ETF  بيش��ترين بازدهي را داشتند؟ 
اولين صندوق ETF كه در بازه سه ماهه بيشترين 
بازدهي را داش��ته است، صندوق نهال مي باشد كه 
يك صندوق كالايي مبتني بر زعفران اس��ت. اين 
صندوق توانست در س��ه ماهه گذشته 4۵ درصد 
بازدهي را براي خريداران خود داش��ته باشد.  موج 
كه يك صندوق سهامي اهرمي است با بازدهي 2۶ 
درص��دي در رتبه دوم قرار گرفته اس��ت.  صندوق 
گنج كه عمده فعالي��ت آن بر روي طلا با تمركز بر 
شمش اس��ت بازدهي 2۵ درصدي را در سه ماهه 
داشته و رتبه سوم پربازده ترين صندوق ETF را به 
خود اختصاص داده است.  در رتبه چهارم صندوق 
گارانتي كه يك صندوق تضمين اصل سرمايه است، 

با بازدهي ۱۶ درصدي قرار دارد. 

رفع گستردگي جغرافيايي
 از طريق سامانه »ديما«

پوريا خاوري، مس��وول برگزاري مجام��ع الكترونيك 
سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه وجوه در رابطه 
با مجمع عمومي عادي به طور فوق العاده صاحبان سهام 
شركت سرمايه گذاري استان خراسان شمالي، اظهار كرد: 
در راستاي اجراي مصوبه شوراي عالي بورس در خصوص 
برگزاري مجامع شركت هاي سرمايه گذاري استاني سهام 
عدالت، مجمع عمومي عادي به طور فوق العاده شركت 
سرمايه گذاري استان خراسان شمالي به عنوان نخستين 
شركت سرمايه گذاري سهام عدالت در بين استان هاي 
ايران، در تاريخ 2۳ بهمن ۱4۰2 با مشاركت ۵2 درصد از 
سهامداران برگزار و صورت هاي مالي اين شركت نيز مورد 
تاييد قرار گرفته و اعضای هيات مديره جديد ش��ركت 
انتخاب شدند. وي افزود: راي گيري اين مجمع به صورت 
الكترونيكي انجام پذيرفت و شركت هاي تعاوني استان 
به عنوان هيات مديره ش��ركت س��رمايه گذاري استان 
خراسان شمالي انتخاب شدند. مسوول برگزاري مجامع 
الكترونيك سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه 
وجوه در پايان گفت: برگزاري مجامع به روش الكترونيك 
به واسطه سامانه »ديما« شركت سپرده گذاري مركزي 
اوراق بهادار موجب شد تا سهامداران علي رغم گستردگي 
جعفرافيايي بتوانند در مجمع شركت كرده و آراء، نظرات، 

سوالات و انتقادات خود را طرح و به اشتراك بگذارند.

افزايش قابليت پرداخت در 
درگاه هاي پذيره نويسي الكترونيكي

نيما قجري با اش��اره به افزايش قابلي��ت پرداخت در 
درگاه هاي پذيره نويسي الكترونيكي حق تقدم گفت: 
با پيگيري هاي س��ازمان بورس و اوراق بهادار، شركت 
س��پرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه وجوه و با 
همكاري بانك مركزي و ش��ركت شبكه الكترونيكي 
پرداخت كارت )شاپرك( امكان واريز مبالغ بيش از ۱۰۰ 
ميليون تومان براي همه سهامداران حقيقي و حقوقي 
جهت مشاركت در فرآيند پذيره نويسي آنلاين از طريق 
درگاه ذي نفعان بازار س��رمايه فراهم ش��د. وي اظهار 
داشت: از اين پس س��هامداران بازار سرمايه مي توانند 
بدون مراجعه حضوري به بانك ها براي واريز اين مبالغ 
با كارت هايي كه متعلق به خودش��ان اس��ت، اقدام به 
مش��اركت در پذيره نويس��ي حق تقدم كنند. قجري 
خاطرنشان كرد: سهامداران با مراجعه به درگاه يكپارچه 
ذي نفعان بازار سرمايه با و ورود به داشبورد »پذيره نويسي 
سهامدار« مي توانند اطلاعات پذيره نويسي حق تقدم 
و مي��زان مطالبات و ح��ق تقدم تعلق گرفت��ه خود را 
مشاهده و در صورت نياز مبالغ خود را به صورت آنلاين 
پرداخت كنند. مدير سامانه هاي خدمات ارزش افزوده 
شركت سپرده گذاري مركزي گفت: ۵۰ ناشر از ابتداي 
امسال پذيره نويس��ي الكترونيكي حق تقدم خود را از 
طريق درگاه يكپارچه ذينفعان بازار سرمايه عملياتي 
كرده اند كه به نظر مي رسد با افزايش قابليت پرداخت در 
درگاه هاي اين سامانه شاهد افزايش مشاركت ناشران و 

سهامداران در افزايش سرمايه ها باشيم.

اصلاح حد نصاب سرمايه گذاري 
در سپرده و گواهي سپرده

رييس مركز نظ��ارت بر صندوق هاي س��رمايه گذاري 
سازمان بورس و اوراق بهادار، اصلاح نصاب سرمايه گذاري 
در سپرده بانكي و گواهي سپرده بانكي و اوراق بهادار توسط 
بانك ها يا موسسات مالي و اعتباري و همچنين تغييرات 
نحوه افشاي ماهانه پرتفوي صندوق هاي سرمايه گذاري را 
ابلاغ كرد. ابلاغيه علي اكبر ايرانشاهي، رييس مركز نظارت 
بر صندوق هاي سرمايه گذاري س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار در خصوص اصلاح حدنصاب س��رمايه گذاري در 
سپرده بانكي و گواهي سپرده بانكي و اوراق بهادار توسط 
بانك ها يا موسسات مالي و اعتباري و همچنين تغييرات 
نحوه افشاي ماهانه پرتفوي صندوق هاي سرمايه گذاري 
به شرح زير است:  مطابق بند يك، نهصد و چهاردهمين 
صورتجلسه هيات مديره سازمان بورس و اوراق بهادار 2۵ 
بهمن ماه ۱4۰2، صندوق هاي سرمايه گذاري در اوراق 
بهادار با درآمد ثابت به مدت ۶ ماه از تاريخ ابلاغ اين مصوبه، 
مجاز به سرمايه گذاري در سپرده و گواهي سپرده بانكي 
حداكثر به ميزان ۵۰ درصد از كل دارايي هاي صندوق 
هستند. مطابق بند هفت، نهصد و هشتمين صورتجلسه 
هيات مديره س��ازمان بورس و اوراق بهادار ۱۱ دي ماه 
۱4۰2، سرمايه گذاري صندوق هاي سرمايه گذاري در 
»اوراق با درآمد ثابت« كه بانك ها يا موسس��ات مالي و 
اعتباري داراي مجوز از بانك مركزي باني يا ناشر آن اوراق 
هستند، به عنوان سرمايه گذاري در گواهي سپرده بانكي 
و سپرده بانكي محسوب شده و در نصاب سرمايه گذاري 
در سپرده بانكي و گواهي سپرده بانكي بانك باني يا ناشر 

اوراق لحاظ مي شود.

افزايش انگيزه  سرمايه گذاران
با توسعه ابزارهاي مالي

س��يد علي حس��يني، عضو هيات مديره انجمن مالي 
اسلامي درباره تاثير توسعه و تنوع بخشي ابزارهاي مالي 
و صندوق هاي كالايي در اعتماد بخشي به سهامداران 
گفت: توس��عه ابزارهاي مال��ي و صندوق هاي كالايي 
مي تواند هم��ه آرا، نظرها و تحليل ها را در قيمت اوراق 
بهادار و كالاها متبلور كرده و به شفافيت قيمت دارايي ها، 
افزاي��ش حجم معام��لات آنها و افزاي��ش انگيزه هاي 
سرمايه گذاران و همچنين توسعه بازار سرمايه كمك 
كن��د. وي در ادامه درباره نقش اجراي دس��تورالعمل 
حاكميت شركتي در بورس، عنوان كرد: مفهوم راهبري 
ش��ركتي در حوزه اداره شركت ها و اداره اقتصاد كشور 
يك مفهوم متعالي است و مقررات خوبي در اين حوزه 
وضع شده است. حسيني اظهار داشت: به نظر مي رسد 
با برگزاري دوره هاي آموزش��ي و توجيهي و همچنين 
آموزش تكنيك هاي كاربردي براي پياده سازي راهبري 

شركتي، نهادهاي مسوول تلاش بيشتري كنند. 

»تعادل«گزارشميدهد

جدال منفي و مثبت در بازار سرمايه

تشريح ۷ راهبرد سند جديد پيشگيري از ناهنجاري ها در بازار سرمايه
محمدمه��دي منتظ��ري، رييس اداره پيش��گيري از 
ناهنجاري ها و ارتقای سلامت بازار سرمايه در يادداشتي 
در خصوص »راهبرد هاي س��ند جديد پيش��گيري از 
 ناهنجاري ها« نوش��ت: اين س��ند در تاريخ 29 آذر ماه

 ۱4۰2 ب��ه تصوي��ب هيات مدي��ره س��ازمان بورس و 
اوراق بهادار رسيده اس��ت و در اين نوشتار به تبيين 7 
راهبرد مورد اشاره در سند مذكور در حوزه پيشگيري 

مي پردازيم.
1- شناس�ايي علل، زمينه ها و گلوگاه هاي وقوع 
ناهنجاري ها و ارايه راهكار هاي مبتني بر تحليل 

داده ها و اطلاعات آماري
از آنجا كه هريك از جرائم، تخلف��ات و اختلاف در بازار 
س��رمايه داراي علت ها و زمينه هاي پديد آورنده خود 
هستند، براي پيشگيري از وقوع آنها مي بايست اين علل 
و زمينه ها به دقت كشف و بررسي شده و ميزان تأثير و 
نقش هريك از عوامل ايجاد كننده ناهنجاري ها مشخص 
گردند؛ به عنوان مثال يكي از عوامل تشديدكننده وقوع 
جرم فعاليت بدون اخذ مجوز از سازمان )سبدگرداني 
غيرمجاز(، سهولت امكان استفاده از كد معاملات برخط 

ديگران است.
در اغلب موارد افرادي كه س��بدگرداني غيرمجاز انجام 
مي دهند از ن��ام كاربري و رمز عبور س��امانه معاملات 
برخط ديگران اس��تفاده مي كنند كه با ش��ناخت اين 
عامل مي توان به اعمال راهكار هايي مانند احراز هويت 
دوعاملي )ارسال پيامك رمز دوم به تلفن همراه دارنده 
قانوني كد معاملات بر خط( جهت پيش��گيري از وقوع 

جرم مذكور مبادرت نمود.
در اين بند از سند تأكيد شده كه آسيب شناسي و ارايه 
راهكار مي بايس��ت مبتني بر تحليل داده ها و اطلاعات 
آماري )ناهنجاري هاي پرتك��رار( صورت پذيرد. البته 
محدودسازي بررس��ي ها به جرائم پرتكرار و اولويت دار 
در علم جرم شناسي موضوعي پذيرفته شده و متداول 
اس��ت. لازم به ذكر است، نخس��تين بار در قرن ۱9 در 
فرانسه از آمار پرونده ها براي مطالعه رابطه ميان عوامل 
محيطي تأثيرگذار بر جرم و رفتار هاي مجرمانه استفاده 

شده است.
در نهايت پس از اجراي تدابير پيشگيرانه مي توان با پايش 
مجدد آمار ناهنجاري ه��ا )پرونده ها( اثربخش بودن يا 

نبودن راهكار ها را ارزيابي نمود.
2- فرهنگ سازي، آگاهي بخشي و هشداردهي 

در راستاي ارتقای س�واد مالي و حقوقي در بازار 
سرمايه

اين راهبرد در زمره پيشگيري هاي اوليه بوده و با هدف 
آگاهي بخشي عمومي راجع به حقوق و تكاليف اشخاص 
و هش��داردهي راجع به موقعيت هاي خطرناك است. 
ارتقاي س��واد حقوقي دركنار س��واد مالي نيازي انكار 
نشدني براي سرمايه گذاران و مديران شركت ها است. 
طراحي و اجراي بسته جامع آموزش هاي پيشگيرانه با 
همت س��ازمان، بورس ها و كانون ها و همچنين اجراي 
برنامه هاي فرهنگ سازي و اطلاع رساني هاي هدفمند 
توسط شركت اطلاع رس��اني و آموزش بورس از طريق 
توليدات رسانه اي مي تواند گام هاي مهمي در اجراي اين 
بند باشد. به اين ترتيب مي توان از آسيب هاي احتمالي و 
وقوع ناهنجاري هاي ناشي از ناآگاهي هاي سرمايه گذاران 

جلوگيري كرد.
3- تقوي�ت نظارت هاي فناورانه و هوش�مند به 

منظور جلوگيري از وقوع ناهنجاري ها
نظارت نهاد ناظر و تشكل هاي خود انتظام در حوزه هاي 
مختل��ف بازار س��رمايه از جمله معام��لات، اطلاعات، 
شركت ها و... عمدتاً از طريق سامانه هاي نظارتي صورت 
مي گيرد. در س��ال هاي اخير تلاش نهاد ناظر مكانيزه 
نمودن هرچه بيشتر فرآيند نظارت بوده است. تاكنون 
نظارت هاي مكانيزه به صورت پسيني عمل كرده و صرفاً 
منجر به كشف ناهنجاري ها شده اند، وليكن مي توان با 
اعمال نظارت پيش��گيرانه و هوشمند به نحوي امكان 
ارت��كاب تخلف را از بازيگران بازار عملًا س��لب كرد كه 
در علم جرم شناس��ي به اين نوع از پيشگيري هاي فني 
پيش��گيري وضعيت مدار يا وضعي مي گويند؛ اين نوع 
نظارت منجر ب��ه آن مي گردد ك��ه ناهنجاري ها واقع 
نگردن��د و انرژي نهاد ناظر كمتر صرف كش��ف و اثبات 

ناهنجاري ها شود.
در راستاي استفاده هرچه بيشتر از فناوري هاي هوشمند 
در حوزه نظارت، سازمان بورس و اوراق بهادار به موجب 
بند )۳( ماده ۶ ايين نامه حمايت از توليد، دانش بنيان 
و اشتغال آفرين در حوزه اقتصاد مصوب ۱4۰۱/۰۵/2۶ 
هيات وزيران، موظف ش��ده ت��ا در راس��تاي افزايش 
توان نظارتي نهاد ناظر بازار س��رمايه كشور از ظرفيت 
شركت هاي دانش بنيان و نوآور در خصوص فناوري هاي 
حوزه نظارت و مقررات گذاري از قبيل )رگ تك و ساپ 

تك( بهره گيرد.

4- ارتقاي شيوه هاي برخورد با ناهنجاري ها در 
مقررات گذاري، اعمال ضمانت اجرا هاي انضباطي 

و بهبود فرآيند هاي رسيدگي به ناهنجاري ها
يكي از عوام��ل بازدارنده متخلف��ان از ارتكاب جرائم و 
تخلفات، ارتق��اي روش ها و سياس��ت هاي برخورد با 
ناهنجاري ها در مقررات گذاري است. ضمانت اجرا هاي 
مناس��ب )از نظر نوع و جنس پاس��خ( و متناس��ب )از 
نظر وزن و ش��دت پاس��خ( كيفري و انضباطي موجب 
بازدارندگ��ي عمومي مي ش��ود. از آنجا ك��ه در جرائم 
و تخلف��ات مالي، بازيگ��ران و فعالان خاط��ي با لحاظ 
هزينه فاي��ده ارتكاب ناهنجاري ها، دس��ت به ارتكاب 
تخلف مي زنند، اين موضوع متولي��ان را بر آن مي دارد 
ت��ا در رويكرد ه��اي قانونگ��ذاري و مقررات گذاري به 
مناسب سازي و متناسب سازي مجازات ها اقدام كنند. 
ارتقاي شيوه هاي اعمال ضمانت اجرا هاي انضباطي در 
بخش دوم بند )4( س��ند مي توان��د ناظر به برنامه هاي 
اجرايي مربوط به سرعت بخشي به ابلاغ و اجراي آراي 
انضباطي باش��د كه از طريق مكانيزه ك��ردن يا اصلاح 
فرآيند ها صورت مي پذيرد. بهبود فرآيند هاي رسيدگي 
ب��ه ناهنجاري ها نيز از طريق بازنگ��ري در فرآيند هاي 
مصوب مربوط به رس��يدگي به تخلفات )در سازمان و 
بورس ها( و اختلافات )در كميته هاي س��ازش و هيات 

داروي( عملياتي مي شود.
5- اتخ�اذ رويكرد هاي تش�ويقي جهت اجراي 
كامل، دقيق و به موقع قوانين و مقررات توس�ط 

اشخاص تحت نظارت
برخلاف سياست هاي پيشگيرانه تنبيهي و ارعاب عام 
از قبيل اعمال ضمانت اجرا ها يا متناسب سازي جرائم 
و مجازات  ها، برخي سياس��ت هاي پيشگيرانه رويكرد 
تش��ويقي دارند. وجود مش��وق هاي مالي يا غيرمالي 
مي تواند اش��خاص را به رعايت هرچه بيشتر قوانين و 
مقررات س��وق دهد. به عنوان مثال، نظام رتبه بندي و 
برنامه هاي افشاي نتايج رتبه بندي اشخاص تحت نظارت 
مانند ناش��ران اوراق بهادار، كارگ��زاران، صندوق هاي 
سرمايه گذاري و غيره توسط سازمان يا كانون ها مي تواند 
اين اشخاص را به دليل جذابيت كسب رتبه هاي بالاتر، 
به رعايت حداكث��ري قوانين و مقررات تش��ويق كند. 
مصاديق رويكرد هاي تش��ويقي محدود به رتبه بندي 
نبوده و بهره مندي از انواع معافيت هاي را مي توان از ديگر 

مصاديق اين رويكرد هاي تشويقي برشمرد.

6- مقررات گ�ذاري و استانداردس�ازي رويه ها 
و فرآيند ها به صورت ش�فاف، كارآمد و عاري از 

ابهام، نقص يا تعارض با رويكرد پيشگيرانه
نق��ص مقررات يا ابه��ام در مفاد اح��كام و آيين نامه ها 
مي تواند اشخاص مكلف به رعايت آنها را دچار سردرگمي 
و برداشت هاي متفاوت از مقررات كند كه حتي در برخي 
موارد رفع ابهام نيازمند تفسير مقررات از سوي مراجع 
تصويب كننده آنها است. لذا از آنجا كه در فرآيند تدوين و 
تصويب و تنقيح مقررات، حسب مورد اركان بازار سرمايه 
و واحد هاي س��ازمان نقش بس��زايي دارند، مي توانند 
در برنامه ه��اي اجرايي خود در راس��تاي رف��ع ابهام و 
استانداردسازي رويه ها و فرآيند هايي كه در پيشگيري از 
ناهنجاري ها نقش دارند اقدام كنند. بازنگري در مقررات 
پيشين )ساليان گذشته( با هدف افزايش كارآمدي و رفع 

ابهام از اين قبيل برنامه ها هستند.
7- تقوي�ت رويكرد ه�اي پيش�گيرانه از وقوع 

ناهنجاري ها در اجراي مقررات
مصوبات حوزه بازار س��رمايه اع��م از قوانين و مقررات 
مصوب شورا و سازمان كه با هدف تنظيم گري و انتظام 
بخشي و حفظ حقوق سرمايه گذاران و رعايت انصاف، 
كارايي و ش��فافيت بازار وضع ش��ده اند در برخي موارد 
رويكرد پررنگي در پيشگيري از ناهنجاري ها دارند. به 
عنوان مثال، مي توان از دستورالعمل حاكميت شركتي 
ناشران ثبت ش��ده نزد س��ازمان بورس و اوراق بهادار، 
مصوبات با موضوع مديريت موقعيت هاي تعارض منافع، 
دستورالعمل تأسيس و فعاليت اشخاص تحت نظارت 
سازمان و دستورالعمل هاي كنترل هاي داخلي نام برد.

يكي از احكام پيشگيرانه دستورالعمل حاكميت شركتي 
كه واجد رويكرد پيشگيرانه است ماده ۱۶ آن است كه 
بيان داش��ته هيات مديره شركت بايد آموزش مناسب 
و كاف��ي دي��ده و اقرارنامه مرتبط با آگاه��ي از الزامات 
مقرراتي و مسووليت هاي خود را ارايه كند. از ديگر احكام 
پيشگيرانه دستورالعمل مذكور مي توان به ماده ۱4 در 
باب الزام به تشكيل كميته ريسك در شركت ها اشاره 
كرد كه مديريت ريسك به ويژه ريسك هاي حقوقي را 
تسهيل كرده و رويكرد هاي پيشگيري از نقض قوانين و 

مقررات توسط شركت ها را تقويت مي كند.
اجراي درست و كامل اين قبيل مقررات با رويكرد هاي 
پيشگيرانه مي تواند نقش به سزايي در كاهش ريسك 

ارتكاب جرائم و تخلفات ايفاء كند.



گروه راه و شهرسازي|
اگرچه تحريم صنعت هوايي كشور به نخستين ماه هاي 
استقرار نظام جمهوري اسلامي برمي گردد و طي 4 دهه 
اخير، به ويژه خريد هواپيما – به استثناي دوران اجرايي 
شدن »برجام«- تقريبا غيرممكن بوده است، اما تازه ترين 
اظهارات مديرعامل ايران اير نشان مي دهد، در پي تشديد 
تحريم ه��اي خصمانه و يكجانب��ه امريكا علي��ه ايران از 
ارديبهشت 1397، محدوديت هاي تحريمي بيش از پيش 
اين صنعت و به طور خاص اين ايرلاين را دچار مشكل كرده 
است. از سويي، خريد قطعات كه پيش از تاريخ يادشده با 
واسطه از كشورهاي ثالث تهيه مي شد، در شيوه پرداخت 
به طرف خارجي دچار مشكل شده است و از سوي ديگر، 
تورم داخلي كشور و در پي آن، افزايش جهش وار نرخ دلار 
امريكا از حدود 1000 تومان در اوايل دهه 1390 به بيش 
از 50 هزار تومان در حال حاضر، منجر به اين شده است كه 
»هما« نتواند بدهي هاي ارزي خود بابت خريد هواپيماهاي 
برجامي را به يك بانك داخلي تس��ويه كند. ايران اير، به 
عنوان يكي از قديمي ترين شركت هاي هواپيمايي فعال 
در خاورميانه، شركت هواپيمايي حامل پرچم ايران با نام 
رسمي هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران است كه در ايران 
از ابتداي تأسيس با نام هُما )هواپيمايي ملي ايران( شناخته 
مي شود. مديرعامل هما در تازه ترين گفت وگوي خود با 
يك خبرگزاري داخلي اعلام كرده است كه»هنوز هم براي 
برخي از موارد پرداخت ها با جابه جايي چمداني ارز انجام 
مي شود اما اين آخرين راه ما براي پرداخت هزينه ها است.« 

    وام خريد هواپيماهاي برجامي را 
نمي توانيم پس دهيم

شمس الدين فرزادي پور، مديرعامل ايران اير در جمع 
خبرنگاران در پاسخ به سوال ايلنا درباره تعيين تكليف 
وام خريد هواپيماي برجامي از بانك صنعت و معدن 
اظهار كرد: وام خري��د هواپيما هاي ATR برجامي را 
نمي توانيم پس بدهيم و اساسا قابل پرداخت نيست. 
وي ادامه داد: در حال حاض��ر ارزش اين وام ٢٠ هزار 
ميلي��ارد تومان اس��ت و از اين جه��ت قابل پرداخت 
نيست كه زماني ش��ركت هما اين وام را با دلار ٣ هزار 
توماني دريافت كرده اما الان بايد با دلار 4٢ هزار توماني 

پرداخت كند و هرگز امكان پرداخت آن را نداريم. 
مديرعامل هما گفت: البته در اين مدت تمام بدهي ها به 
شركت فرودگاه ها را پرداخت كرديم و امروز به فرودگاه ها 

بدهكار نيستيم.

    بازگرداندن يك ميليون يورويي كه
 از هما خارج شده بود

فرزادي پور با اش��اره به احياي برخي از هزينه هاي اين 
ايرلاين ادامه داد: سال ها موضوع 5 ميليون دلار هما به 
لوفت هانزا براي خريد تعدادي تجهيزات مطرح بود كه 
بلاتكليف مانده بود كه توانستيم در نهايت اين تجهيزات 
را 45 روز پيش وارد هما كنيم. همچنين موتورهايي كه 
س��ال ها در اندونزي مانده بود را توانستيم وارد كنيم. 
همچنين اخيرا فردي بيش از يك ميلي��ون يورو را از 
شركت هما خارج كرده بود كه عين آن پول را توانستيم 
به مجموعه بازگردانيم.  مديرعامل هما همچنين درباره 
چك و بررسي س��لامت كاركنان هما و آيا خلباني به 
دليل پرونده پزش��كي رواني رد شده است، اظهار كرد: 
بله، نيروي انساني و خلبان ها هم اگر مشكل روحي داشته 
باشند، رد مي شوند. سخت گيرانه ترين شرايط را براي 
رعايت كردن استاندارها در نظر گرفته ايم و اگر احساس 

خطر داشته باشيم موضوع را دنبال مي كنيم. فرزادي پور 
درباره شيوه انجام پرداخت ها براي خريد قطعات و ساير 
خدمات گفت: هنوز هم براي برخي از موارد پرداخت ها 
با جابه جايي چمداني ارز انجام مي شود اما اين آخرين 

راه ما براي پرداخت هزينه ها است. 

   رشد خريد قطعات هواپيما در 1402
وي همچنين درباره خريد قطع��ات از لوفت هانزا به 
ارزش 5 ميليون دلار تاكيد كرد: اين پرونده به س��ال 
٢٠١٧ برمي گ��ردد و الان به دليل ش��رايط تحريمي 
خريدهاي مستقيم به صورت محدود انجام مي شود. 
مديرعامل هما درباره خريد قطعات هواپيما در 4 سال 
اخير اظهار كرد: در سال ٩٩ ميزان خريد قطعات ٣.١ 
ميليون دلار، در سال ١4٠٠ حدود ٣.4 ميليون دلار، 
در س��ال ١4٠١ اين عدد به ٨ ميليون دلار رس��يد و 
امسال هم ٢٩.٧ ميليون دلار قطعات خريداري كرديم.

    برنامه راه اندازي اورژانس هوايي
وي از راه اندازي اورژانس هوايي خبر داد و گفت: برنامه 
هما اين است كه اورژانس هوايي را راه اندازي كند و نسبت 
به نقل و انتقالات هوايي بيماران اقدام مي كنيم. وي ادامه 
داد: در حال حاضر اورژان��س هوايي متولي ندارد و اين 
موضوع متفاوت از انتقال بيماران حادثه ديده با هليكوپتر 
اس��ت. الان انتقال بيمار از زاهدان تا تهران حدود ۶٠٠ 
ميليون تومان هزينه دارد اما هما برنامه دارد كه با يك 
دهم اين هزينه بيمار را منتقل كند.  مديرعامل هما در 
پاسخ به اين سوال كه اين بيماران چه مواردي هستند و 
در يك سال اخير چند مسافر بيمار درخواست جابه جايي 
۶٠٠ ميليون توماني وجود داشت، گفت: بيماران زيادي 
وجود دارند كه بايد به مراكز درماني منتقل شوند و اين 
انتقال هم حتما بايد هوايي باشد اما الان اورژانس هوايي 
متولي ندارد و هما قصد دارد با تجهيزات هوايي و پزشك 
هوايي اين اقدام را با كاهش هزينه تمام شده انجام دهد. 

براي انتقال اين بيماران با تجهيزات مخصوص بايد از ٨ 
صندلي استفاده شود و در سال گذشته ٢٠ مورد بيمار 
جابه جايي هوايي داش��تند. وي در پاسخ به سوال ايلنا 
مبني بر اينكه اين جابه جايي ها در چه مسيري بودند، 
ادام��ه داد: عمده اي��ن جابه جايي ها مرب��وط به انتقال 
بيماران از كشورهاي خارجي به ايران است و اين بيماران 
هرچند كه در قلب درماني در كشورهاي خارجي هستند 

اما ترجيح مي دهند براي درمان به ايران بيايند.

   افزايش ظرفيت اشغال
 در پروازهاي خارجي

وي با اشاره به افزايش ظريف اش��غال ناوگان هوايي هما 
گفت: با افزايش ظريف اشغال هواپيماها مواجه هستيم 
به طوري كه ام��روز در پروازه��اي پاريس صندلي خالي 
نداريم . فرزادي پور ادامه داد: در حال حاضر به ١١ شركت 
هواپيمايي از جمله لوفت  هانزا، تركيش اير و ... به ١٠ شركت 
داخلي س��رويس ارايه مي دهيم و از اين محل درآمدزايي 
داريم. فرزادي پور با اش��اره به افزايش درآمد اين شركت 
گفت: هيچ اعتباري از دولت براي ش��ركت وجود ندارد و 
درآمد از عمليات پروازي در س��ال ١4٠١ نسبت به سال 
گذش��ته آن ٩٠ درصد افزايش پيدا كرد و در سال ١4٠٢ 

هم اين رشد به ٢5 درصد رسيد .

    چالش هويتي
فرزادي پور در نشست خبري امروز با بيان اينكه از تير ماه تا 
به امروز بالغ ٢ هزار و ٨45 مصوبه توسط هيات مديره انجام 
شده است، اظهار كرد: اولويت ما از ابتدا توسعه ناوگان بوده  
است و از راهي كه به ذهن مي رسيد توسعه ناوگان را دنبال 
مي كنيم. تاخيرات و ابطال پروازها به طور مشهود كاهش 
پيدا كرده است.  وي با اشاره به مشكلات شركت هواپيمايي 
هما از قبل از دو سال پيش گفت: از روز اول كه وارد مجموعه 
شدم با تجمعات مواجه بودم اما با اقدامات در حوزه نيروي 
انساني امروز ديگر اين چالش ها مرتفع شده اما همچنان 
موضوع معيش��ت و حقوق كاركنان هما را دنبال مي كنم 
به طوري كه در ۶ ماه اول حضورم ميانگين حقوق كاركنان 
را از ٣ تا ٧ ميليون توم��ان افزايش داديم. مديرعامل هما 
ادامه داد: در اين مدت صندوق بازنشستگي هما به صندوق 
بازنشستگي كشوري منتقل شد اما همچنان بازنشستگان 
از برخي از مزاياي هما برخوردار مي شوند.  فرزادي پور تاكيد 
كرد: شركت با يك چالش هويتي مواجه بود كه توانستيم 

اميد را به هما برگردانيم.

در شهر

 كمبود 8  هزار اتوبوس 
در شهر تهران

ناصر اماني، عضو ش��وراي اسلامي تهران با بيان اينكه 
ش��هرداري با ۲ س��ال تاخير وارد بخ��ش حمل و نقل 
عمومي شد و به اين معترض بودم، گفت: »طبق طرح 
جامع شهر تهران بايد 11 هزار دستگاه اتوبوس داشته 
باشد.« به اين ترتيب، از آنجا كه تعداد اتوبوس هاي فعال 
تهران هم اينك كمي بيش از ۲ هزار دستگاه است، جاي 
7 تا 8 هزار دس��تگاه اتوبوس در ناوگان اتوبوسراني اين 
شهر خالي است. به گزارش ايرنا، اماني افزود: هم شورا و 
شهرداري پايتخت از سال 1401 وارد موضوع حمل و 
نقل عمومي شدند. شهرداري يك توافق با خودروسازان 
داخلي قرارداد بست اما توان آنها يكي نيست. به گفته 
وي، شهردار تهران قول داده بود تا اسفند امسال ۲ هزار 
و 500 دستگاه اتوبوس وارد چرخه شود كه به دليل عدم 
تعهد خودروس��ازان داخلي اين امر محقق نشد. اماني 
اضافه كرد: از ابتداي دوره مديريت شهري ششم، 700 
دستگاه اتوبوس وارد چرخه حمل و نقل عمومي تهران 
شده كه بيش از ۲00 دستگاه اتوبوس قراردادش براي 
دوره قبل است. وي يادآور شد: يكي از مشكلات مردم 
پايتخت، تنفس به واسطه آلودگي هوا و تردد به واسطه 

ترافيك  است.

علت آتش سوزي
بيمارستان گاندي اعلام شد

مديرعامل سازمان آتش نشاني تهران بزرگ علت اوليه 
بروز آتش سوزي در بيمارستان گاندي پايتخت را اتصالي 
سيم هاي برق در اتاق كانون اين مركز درماني، اعلام كرد.

به گزارش ايرنا، ق��درت الله محمدي اظهار كرد: برآورد 
كارشناس��ان ما در مورد علت آتش سوزي بيمارستان 
گاندي اتصالي برق در اتاق كانون آتش سوزي است، اما 
اين نظر نهايي نيست ضمن اينكه اعلام نتيجه نهايي در 
اين ارتباط، زمان بر اس��ت. به گفته وي، يكي از دلايلي 
كه ما در اطفاي حريق بيمارستان گاندي موفق بوديم 
و نگذاشتيم آتش به بخش اصلي بيمارستان كه نماي 
كامپوزيت هم داشت س��رايت كند، نردبان هاي بلند 
آتش نش��اني بود. بر اس��اس اين گزارش، آتش سوزي 
در بيمارس��تان گاندي عصر پنجش��نبه پنجم بهمن 
س��ال جاري رخ داد و با تلاش همه جانبه، چند ساعته 
آتش نشانان پايتخت از 15 ايستگاه آتش نشاني مهار شد.

وي در خصوص ديگر بيمارستان هاي ناايمن شهر تهران 
افزود: يك حركتي در حال انجام اس��ت و جلساتي در 
مراكز درماني برگزار شده به طوري كه در 18 ماه اخير 
وضعيت بسيار خوبي در اين بخش داريم ولي انتظار است 
از آنجا كه مراكز درماني جاهاي مهمي هستند بايد ايمني 
آنها 100 درصد شود. محمدي در خصوص ايمني بازار 
پايتخت هم گفت: بازار تهران با توجه به جمعيتي كه در 
آن تردد مي كنند و بافت فرسوده اي كه دارد، جاي بسيار 
حساس و مهمي است و ما در قلب بازار در حال فعاليت 
هستيم و ايس��تگاه هايي را اضافه، تجهيزات خاصي را 
خريداري كرده و بازديدهاي خود را بيشتر كرديم، علاوه 

بر اين كسبه بازار هم بايد مراقب باشند.

25 درصد تصادفات پايتخت 
در شب ها

رييس اداره تصادفات پليس راهور تهران بزرگ با بيان 
اينكه رانندگي يك فعاليت پيچيده و نيازمند تمام حواس 
راننده است، گفت: ش��رط احتياط آن است كه راننده 
قبل از رانندگي به خوبي استراحت كند زيرا وقتي دچار 
خواب آلودگي شود بسياري از محرك ها را نمي بينيد و 
همين عامل بسياري از تصادفات است. به گزارش ايرنا، 
سرهنگ رابعه جوانبخت در خصوص علايم خستگي و 
خواب آلودگي در حين رانندگي اظهار كرد: رانندگان 
فكر مي كنن��د به خواب نمي روند، اما مغ��ز كار خود را 
انج��ام مي دهد و او به خواب مي رود، بارها گفته و تكرار 
كرده ايم رانندگي يك فعاليت پيچيده است و براي آنكه 
يك رانندگي ايمن داشته باشيم نيازمند به كارگيري 
تمام حواس خود هس��تيم. او افزود: 51 درصد از علت 
تامه تصادفات شهر تهران به بحث عدم توجه به جلو باز 
مي گردد، رانندگاني كه توجه كافي به جلو نداشتند و 
اين تصادفات معمولا بدليل خستگي و خواب آلودگي، 
استفاده از نوش��ابه هاي الكلي، خطاهاي ادراكي، عدم 
كنترل بر رفتارها در رانندگي و عدم ديد مناسب روي 
داده اس��ت. س��رهنگ جوانبخ��ت در خصوص علت 
تصادفات 10 ماهه شهر تهران توضيح داد: رتبه اول علل 
تامه تصادفات در 10 ماه منتهي به دي ماه سال جاري 
در شهر تهران به بحث عدم توجه به جلو اختصاص دارد 
در واقع اين علت بسيار حائز اهميت است و در دل خود 
بحث خستگي و خواب آلودگي را بخوبي بيان مي كند. او 
افزود: در بحث ساعت هاي وقوع تصادفات هم ۲۶ درصد 
از تصادفات منجر به مرگ در شهر تهران نيز در ساعت 
۲0 تا ۲4 اتفاق مي افتد و اين ساعت هايي است كه فرد 
خسته از كار روزانه است و بدن كم كم به شرايط خواب 
وارد مي شود. وي يادآور شد: رتبه دوم اين آمار در ساعات 
۲4 تا چهار صبح است كه دقيقا ساعت بيولوژيكي خواب 
اس��ت و افراد به خواب مي روند و اوج تصادفات فوتي را 
در اين زمان هايي كه خواب بر افراد چيره مي ش��ود را 

شاهد هستيم.

استخدام كودكان
در مديريت پسماند ممنوع شد

مديركل حفاظت محيط زيست استان تهران با اشاره 
به برگزاري كارگروه مديريت پس��ماند اس��تان تهران 
گفت: در اين جلسه مقرر شد از طريق استانداري تهران 
به شهرداري هاي استان عدم اس��تفاده از كودكان در 
مديريت پسماندها ابلاغ شود. به گزارش ايسنا، عليرضا 
مزيناني اظهار كرد: همچنين شهرداري ها و دهياري ها 
مكلف ش��دند نس��بت به اجراي طرح تفكيك از مبدا 
پس��ماندها با جديت اقدام و گزارش مس��تند آن را به 

دبيرخانه و استانداري ارايه كنند.

مديرعامل هما: هزينه هاي پروازي را با پول چمداني مي پردازيم؛ نمي توانيم وام خريد هواپيماهاي برجامي را پس بدهيم

مديرعامل شركت ساماندهي صنايع و مشاغل شهرداري تهران عنوان كرد

تضعيف توان مالي »هما« با جهش نرخ دلار

استخدام دستفروش با حقوق روزي يك ميليون تومان!
مديرعامل شركت ساماندهي صنايع و مشاغل شهرداري 
تهران گفت: اجاره دهندگان پاتوق هاي دستفروش��ي يا 
توزيع كنندگان عمده كالاهاي قاچ��اق، آگهي هايي را در 
بستر اينترنت منتشر مي كنند كه برخي دستفروشان را 
در سطح ش��هر تهران با حقوق روزانه يك ميليون تومان 
استخدام مي كنند. اين افراد متخلف آگهي هاي خود را در 
فضاي مجازي منتشر مي كنند و لازم است نهادهاي متولي 
امر با آنها برخورد كنند. س��عيد بيگي، مديرعامل شركت 
ساماندهي صنايع و مشاغل شهرداري تهران درباره آخرين 
برآوردها از افزايش تعداد دستفروشان پايتخت به خصوص 
در شرايط اقتصادي كنوني توضيح داد: آمارهاي دقيقي از 
تعداد دستفروشان شهر تهران در دست نيست، ولي به هر 
حال افزايش تعداد دستفروشان پايتخت در سال هاي اخير 
كاملا طبيعي است، زيرا اولا جمعيت تهران در چند سال 
گذشته افزايش پيدا كرده كه اين مساله در كنار سخت تر 
ش��دن وضعيت معيش��تي عموم جامعه، روي گسترش 
پديده دستفروشي در سطح شهر تاثير گذاشته است. البته 
نبايد صرفا با داشتن نگاه سياسي اين طور تحليل كرد كه 
چون شرايط اقتصادي جامعه دشوار است، افراد زيادي به 
دستفروشي روي آورده اند، چون درآمد برخي دستفروشان 
چندان پايين نيست و تعدادي از آنها هستند كه درآمدشان 

در طول يك ماه، از متوس��ط حقوق ماهيان��ه كارمندان 
دولت هم بيشتر است.  وي در گفت وگو با ايلنا افزود: يكي از 
استدلال هاي ما براي بالاتر بودن درآمد برخي دستفروشان 
نسبت به بعضي كارمندان، اين است كه همين حالا در برخي 
نرم افزارها يا سايت هايي كه آگهي هاي استخدام را در فضاي 
مجازي منتشر مي كنند، آگهي هايي را مشاهده مي كنيم 
كه در آنها اعلام شده است كه دستفروشان با حقوق روزانه 
يك ميليون تومان در سطح شهر تهران استخدام مي شوند. 
اين آگهي ها معمولا از طريق دو قشر منتشر مي شود؛ يكي 
افرادي كه اصطلاحا از آنها تحت عن��وان اجاره دهندگان 
پاتوق هاي دستفروش��ي ياد مي ش��ود، يعني كساني كه 
بخش هايي از حاشيه معابر پرتردد را به صورت غيرقانوني به 
عنوان پاتوق دستفروشي به ديگران اجاره مي دهند و دوم، 
كساني كه توزيع كننده عمده كالاها به خصوص كالاهاي 
قاچاق هستند و اجناس خود را بيشتر از طريق دستفروشان 
بين مردم توزيع مي كنند؛ نكته قابل توجه اين است كه اين 
افراد متخلف آگهي هاي خود را در فضاي مجازي منتشر 
مي كنند و لازم است نهادهاي متولي امر با آنها برخورد كنند. 

   نگاه كاريكاتوري به پديده دستفروشي
بيگي با تاكيد بر اينكه نبايد به پديده دستفروش��ي نگاه 

كاريكاتوري داش��ت، عنوان كرد: از يك س��و نبايد همه 
دستفروشان را افراد متخلفي بدانيم كه سد معبر مي كنند 
يا دست به تخلفات ديگري مي زنند و از سوي ديگر هم نبايد 
اين طور گمان كنيم كه همه دستفروشان وضعيت معيشتي 
دشواري دارند يا تحت ستم قرار گرفته اند، چون بررسي ها 
نشان مي دهد كه در فضاي دستفروشي هم افراد نيازمند 
فعاليت مي كنند و هم كساني كه درآمد خوبي را از اين راه 
به دست مي آورند. اما با توجه به اينكه دستفروشي اساسا 
يك شغل غيررسمي است كه متولي خاصي ندارد و هيچ 
نهادي براي صدور مجوز دستفروشي وجود ندارد، بنابراين 
آمار خاصي از تعداد دستفروشان پايتخت در دست نيست 
و نمي توان گفت در طول سال هاي اخير پديده دستفروشي 
در سطح شهر تهران چند درصد گسترش پيدا كرده است. 
مديرعامل شركت ساماندهي صنايع و مشاغل شهرداري 
تهران ادامه داد: تمام آمارهايي كه تاكنون از دستفروشي در 
سطح شهر تهران ارايه شده، كاملا تقريبي است و نمي توان به 
هيچ كدام به طور دقيق استناد كرد. ضمن اينكه در مقاطعي 
از سال به خصوص شب عيد، برخي افراد كه مشاغل ديگري 
دارند نيز چند روزي براي كس��ب درآمد به دستفروشي 
مي پردازند يا حت��ي بعضي مغازه داره��ا، اجناس داخل 
واحد صنفي خود را در س��طح خيابان ها عرضه مي كنند 

و به همين دليل، در برخي روزهاي سال به ويژه در آستانه 
نوروز ش��اهد آن هستيم كه تعداد دستفروشان حاضر در 
خيابان هاي تهران چند برابر مي شود. همچنين با توجه 
به اينكه دستفروش��ي يك شغل كاملا غيررسمي است، 
نمي توان برآورد دقيقي داشت كه چند درصد دستفروشان 
درآمد خوبي دارند و چند درصد آنها در وضعيت معيشتي 

دشواري به سر مي برند. 

    لزوم همكاري درگاه ملي مجوزها 
بيگي درباره مهم ترين راهكارهاي موجود براي ساماندهي 
دستفروشان تهران نيز گفت: براساس مطالعاتي كه درباره 
پديده دستفروش��ي انجام شده است كه صرفا به تهران يا 
ايران اختصاص ندارد، تا زماني ك��ه ندانيم اين پديده در 
هر شهر چقدر گسترش پيدا كرده است، نمي توانيم براي 
مديريت آن برنامه ريزي صحيحي داشته باشم. به همين 
دليل است كه دستفروشان بايد شناسايي و شناسنامه دار 
شوند و مقدمات رسمي شدن شغل آنها فراهم شود. در اين 
راستا بايد دستفروشان بيمه شوند و همچنين مشخص 
شود كه هركدام از آنها چه جنسي را مي فروشند تا بتوانيم 
دستفروشان را نظارت پذير كنيم تا اجناس باكيفيتي را در 
اختيار مردم بگذارند. ضمن اينكه بايد مشخص شود كه 

دستفروش ها در چه مكان هايي قادر به فعاليت هستند و 
نبايد شرايط به نحوي باشد كه اين افراد در هر نقطه اي از 

شهر كه اراده كردند، بساط خود را پهن كنند. 
مديرعام��ل ش��ركت س��اماندهي صنايع و مش��اغل 
پايتخت خاطرنشان كرد: شهرداري تهران براي اينكه 
دستفروشي به عنوان يك صنف رسمي شناخته شود، 
مذاكرات مختلفي را با اتاق اصناف، اتاق بازرگاني و وزارت 
اقتصاد انجام داده است. البته بخش مهمي از رايزني هاي 
ما با درگاه ملي مجوزها بوده اس��ت كه مي تواند كمك 
بزرگي به ساماندهي پديده دستفروشي انجام دهد. اخيرا 
با مديران اين درگاه صحبت كرده و به آنها گفته ايم كه 
دستفروشي، شغلي است كه ماهيت آن سيار و مبتني 
بر حضور در خيابان ها يا ديگر فضاهاي تعيين شده است؛ 
بنابراين لازم است كه با همكاري دستگاه هاي ذي ربط، 
ابتدا دستفروشان شناسايي شوند و بعد بسته به جنسي 
كه هركدام از آنها مي فروشند، شرايط براي اخذ مجوز از 
اتحاديه هاي مربوطه براي آنها فراهم شود؛ يعني مي توان 
بعد از شناسنامه دار كردن دستفروش ها، مسيري را ايجاد 
كرد كه دستفروش��اني كه مي خواهند لباس، غذا يا... 
بفروشند، هركدام زيرنظر درگاه ملي مجوزها از اتحاديه 

صنفي مربوطه مجوز بگيرند.

آگهی مزايده )0202339(
بموجب پرونده اجرایی کلاسه ی فوق شعبه ی دوم اجرای احکام مدنی اهواز موضوع تقسیم 
ترکه متوفی بنام محمد عبداله خسرجی صادره از شعبه 18 دادگاه حقوقی شهرستان اهواز  
 له حیات عبداله خسرجی  فرزند محمد به طرفیت خواندگان شهلا ،نجات ،علی ،مریم ،جمیله ،
عادل ،مهدی، صادق عبداله خسرجی فرزند محمد و سعیده عبدالخانی این اجرا در نظر دارد 
ملک ش�ماره پلاک ثبتی 3175 فرعی از 1343 اصلی بخش 3 به نشانی اهواز - کیانپارس - 
کمپلو - خیابان فراهاني - نبش ساماني نژاد - پلاک 292 كه عبارت است از : ملك مورد نظر 
زمین با پلاك ثبتي 1343.3175 مالك محمد عبدالله خسرجي در بخش 3 داراي یك مغازه 
مي باشد. نماي ساختمان سنگ مرمریت سفید قدیمي، داراي حیاط با کف موزاییك سرویس 
بهداشتی در حیاط ، در طبقه همکف 1 پذیرایي، دیوارها رنگ آمیزي شده ، از کف تا ارتفاع 1.20 
متر دیوارها سرامیک شده ، درب هاي چوبي ، کف موزاییك ، انباري ، 3 اتاق خواب ، آشپزخانه 
اوپن ، 1 عدد از اتاق خواب ها کمد دیواري دارد ، درب و پنجره ها فلزي ، حمام داخل ساختمان ، 2 
 واحد در طبقه اول ، هر واحد 1 اتاق خواب ،  آشپزخانه اوپن ، 1 هال و پذیرایی ، 1 حمام ، 1 نورگیر ،
 پله از حیاط طبقه پایین به بالا مي باشد ، درب و پنجره ها فلزي مي باشند که توسط کارشناس 
منتخب با توجه به موقعیت ملك و توضیحات ذکر شده و با توجه به در نظر گرفتن موقعیت 
مکاني ، مساحت )220( متر مربع کاربري ، ابعاد و براساس تحقیقات محلی و همچنین بدون در 
نظر گرفتن هرگونه بدهي احتمالي ملك مذكور به سازمان هاي دولتي ، بانك ها ، شهرداري و 
غیره ارزش 6 دانگ ملك 38.000.000.000 )سي و هشت میلیارد ریال ( برآورد و ارزیابی شده 
را از طریق مزایده به فروش بگذارد. نظر به اینکه نظریه کارشناس به طرفین ابلاغ و در موعد 
قانونی هیچ اعتراضی از طرفین نسبت به آن واصل نگردیده است بنابراین وقت مزایده برای 
روز س�ه شنبه مورخ 1402/12/22ساعت 10 تعیین می گردد. لهذا از کلیه اشخاصی که قصد 
شرکت در مزایده را دارند دعوت می شود در تاریخ فوق الذکر در محل شعبه دوم اجرای احکام 
حقوقی دادگستری شهرس�تان اهواز واقع در خرمکوشک ابتدای نیوساید مجتمع قضایی 
شهید تندگویان حضور به هم رس�انند. قیمت پایه بر اساس نظریه کارشناس و هزینه های 
صورت گرفته اعم از روزنامه و کارشناسی و هزینه های نقل و انتقال در پرونده های کلاسه فوق 
و هزینه اجرایی شروع و برنده مزایده کسی است که بالاترین قیمت خرید را پیشنهاد .نماید 
اشخاصی که تمایل به شرکت در مزایده دارند می توانند پنج روز قبل از مزایده از ملک مورد 
نظر به نشانی فوق الذکر بازدید نمایند. ضمنا کلیه شرکت کننده گان در مزایده می بایست 
10 درصد از قیمت پایه فروش فی المجلس به موجب یک فقره چک تضمینی به واحد اجرای 
احکام حقوقی تودیع و در صورت برنده شدن در مزایده الباقی مبلغ پیشنهادی ظرف مدت 

یک ماه از تاریخ مزایده به دایره اجرای احکام حقوقی پرداخت نمایند.

مهدي شرفی - مدیر شعبه دوم اجرای احکام مدنی اهواز

آگهی مزايده 0200216
 بموجب پرونده اجرایی کلاسه ی فوق شعبه ی دوم اجرای احکام مدنی موضوع محکومیت محکوم علیه 
علیرضا باخدا زاده فرزند عیدی محمد به مبلغ 3/966/969/696 ریال در حق محکوم لهم حسین حق 
دوس�ت فرزند صفر ، پري كافي فرزند حیدر ، پري ناز حق دوست فرزند صفر و مبلغ 198/348/484 
نیم عش�ر اجرائی و نظر به معرفی مال توس�ط ش�خص ثالث درجهت وصول محکوم ب�ه ، این اجرا در 
نظر دارد 1/22 دانگ از ش�ش دانگ ملک ش�ماره پلاک ثبتی  1569/7380واق�ع در بخش 3 اهواز به 
مساحت91.29 مترمربع به انضمام انباري قطعه10 تفكیكي به مساحت 2.52 مترمربع متعلق به شخص 
ثالث بنام فریبا باخدازاده به نش�انی اهوازگلستان خیابان اردیبهش�ت بین اقبال وفروردین مجتمع 
دُرسا طبقه 5 واحد10جنوبي )عقب( که عبارت است از : یك دستگاه آپارتمان مسكوني كه درطبقه 5 
واحدعقب یك مجتمع 5 طبقه 10 واحدي واقع شده است.آپارتمان فاقدپاركینگ وداراي انباري مي 
باشد.زیربنا شامل اتاقهاي خواب، هال وپذیرائي،آشپزخانه اپُن كابینت ام دي اف ،سرویس بهداشتي 
وحمام مي باشد.نماي ملك سنگ،اسكلت بتني،س�قف تیرچه،كف سرامیك ودرب ضدسرقت مي 
باشد.كف پاركینگ موزائیك،بدنه سنگ ومجتمع برخوردارازآسانس�ورمي باشد.ملك داراي آب و 
برق وگازمي باشد.ازیك دستگاه آپارتمان مسكوني كه درطبقه 5 واحدعقب یك مجتمع 5 طبقه 10 
واحدي واقع شده است.آپارتمان فاقدپاركینگ وداراي انباري مي باشد.زیربنا شامل اتاقهاي خواب، هال 
وپذیرائي،آشپزخانه اپُن كابینت ام دي اف ،سرویس بهداشتي وحمام مي باشد.نماي ملك سنگ،اسكلت 
بتني،سقف تیرچه،كف سرامیك ودرب ضدسرقت مي باشد.كف پاركینگ موزائیك،بدنه سنگ ومجتمع 
برخوردارازآسانسورمي باشد.ملك داراي آب و برق وگازمي باشد. ملك دراختیارمستاجرمي باشد. که 
توسط کارشناس منتخب دادگستری باتوجه به تصویراسنادومدارك منضم درپرونده وابرازي وباعنایت 
به مواردبررس�ي وبافرض صحت و اصالت محل،اسنادومدارك ارائه شده ثبتي وسجلي وعدم داشتن 
هرگونه بدهي به كلیه اشخاص حقیقي وحقوقي ولحاظ عوامل موثرازقبیل مساحت،موقعیت،عرض 
معبر،عمرمفیدوكیفیت ساخت،درش�ریط خالي وبلامعارض بودن، ارزش ششدانگ ملك ارائه شده 
19.500.000.000ریال معادل نوزده میلیاردوپانصدمیلیون ریال تعیین و ارزیابی شده را از طریق مزایده 
به فروش بگذارد.نظر به اینکه نظریه کارشناس به طرفین ابلاغ و در موعد قانونی هیچ اعتراضی از طرفین 
نسبت به آن واصل نگردیده اس�ت بنابراین وقت مزایده برای روز یکشنبه مورخ 1402/12/20 ساعت 
10  تعیین می گردد.لهذا از کلیه اش�خاصی که قصد شرکت در مزایده را دارند دعوت میشود در تاریخ 
فوق الذکر در محل شعبه دوم اجرای احکام حقوقی دادگستری شهرستان اهواز واقع در خرمکوشک 
ابتدای نیوس�اید مجتمع قضایی ش�هید تندگویان حضور به هم رس�انند.قیمت پایه براساس نظریه 
کارشناس و هزینه های صورت گرفته اعم از روزنامه و کارشناسی و هزینه های نقل و انتقال در پرونده 
های کلاسه فوق و هزینه اجرایی شروع و برنده مزایده کسی است که بالاترین قیمت خرید را پیشنهاد 
نماید.اشخاصی که تمایل به شرکت در مزایده دارند می توانند پنج روز قبل از مزایده از ملک مورد نظر 
به نشانی فوق الذکر بازدید نمایند.ضمنا کلیه شرکت کننده گان در مزایده می بایست 10 درصد از قیمت 
پایه ف�روش فی المجلس به موجب یک فقره چک تضمینی به واحد اجرای احکام حقوقی تودیع و در 
صورت برنده شدن در مزایده الباقی مبلغ پیشنهادی ظرف مدت یک ماه از تاریخ مزایده به دایره اجرای 

احکام حقوقی پرداخت نمایند.
مهدي شرفی - مدیر شعبه دوم اجرای احکام حقوقی شهرستان اهواز

آگهی مزايده
 بموجب پرونده اجرایی کلاسه ی شعبه ی دوم اجرای احکام مدنی اهواز موضوع دستورفروش صادره ازشعبه ی
 5 دادگاه حقوقی شهرس�تان اهواز له خانم پرسیا اسمعیلئی به طرفیت آقای امین البوغبیش، این اجرا درنظر 
دارد ملک شماره پلاک ثبتی  10929 فرعی از 2709 اصلی واقع در بخش 2 شهرستان اهواز به نشانی به آدرس 
شهرس�تان اهواز - مهدیس - فرهنگیان 1 - خیابان 12 متریاول - طبقه 1 - پلاك 78 كه عبارت است از: یک 
آپارتمان مس�کوني با پلاك ثبتي 2709.10929 دربخش 2 ناحیه 2 داراي 1 اتاق خواب با دیواره اي رنگ آمیزي 
شده،آشپزخانه اوپن،پارکینگ ندارد،درب ماش�ین رو ندارد فقط درب نفرو دارد،سرویس بهداشتی وحمام 
دارد،هال وپذیرایي دارد،پنجره هافلزي،نماي س�اختمان سرامیك، کف س�اختمان موکت،درب اتاق خواب 
چوبی،دیوارها غیرازدیواراتاق خواب گچي مي باش�د ومتراژ س�اختمان 57.99 مترمربع می باشد که توسط 
کارشناس منتخب دادگستری باتوجه به موقعیت ملك وتوضیحات ذکرشده وباتوجه به درنظرگرفتن موقعیت 
مکاني،مساحت )57.99( مترمربع،كار بري ابعاد وبراساس تحقیقات محلی وهمچنین بدونه درنظرگرفتن هرگونه 
بدهي احتمالي ملك مذكوربه سازمان هاي دولتي ،بانك ها،شهرداري وغیره ارزش 6 دانگ ملك 6.700.000.000 
شش میلیارد وهفتصد میلیو نریال برآورد و ارزیابی شده را ازطریق مزایده به فروش بگذارد.  نظربه اینکه نظریه 
کارشناس به طرفین ابلاغ و در موعد  قانونی هیچ اعتراضی ازطرفین نسبت به آن واصل نگردیده است بنابراین 
وقت مزایده برای روز دوشنبه مورخ1402/12/21ساعت 10 تعیین میگردد.  لهذا ازکلیه اشخاصی که قصد شرکت 
درمزایده را دارند دعوت می ش�ود  درتاریخ فوق الذکر درمحل ش�عبه دوم اجرای احکام حقوقی دادگستری 
شهرستان اهواز واقع درخرم کوشک ابتدای نیوساید مجتمع قضایی شهیدتندگویان حضوربه هم رسانند . قیمت 
پایه براساس نظریه کارشناس وهزینه های صورت گرفته اعم از روزنامه وکارشناسی وهزینه های نقل وانتقال 
درپرونده های کلاسه فوق وهزینه اجرایی شروع وبرنده مزایده کسی است که بالاترین قیمت خرید را پیشنهاد 
نماید. اشخاصی که تمایل به شرکت در مزایده دارند می توانند پنج روزقبل از مزایده ازملک مورد نظر به نشانی 
فوق الذکر بازدید نمایند.  ضمنا کلیه شرکت کننده گان در مزایده می بایست  10 درصد ازقیمت پایه فروش فی 
المجل�س به موجب یک فقره چک تضمینی به واحد اجرای احکام حقوقی تودیع و درصورت برنده ش�دن در 
مزایده الباقی مبلغ پیشنهادی ظرف مدت یک ماه ازتاریخ مزایده به دایره اجرای احکام حقوقی پرداخت نمایند.

مهدی شرفی - مدیرشعبه دوم اجرای احکام مدنی اهواز 
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دبير شوراي عالي ملي فضاي مجازي به تازگي مصوبه اي 
از اين ش��ورا را ابلاغ كرده اس��ت كه براساس آن استفاده 
از آنچه »پالايش شكن « خوانده شده، ممنوع است. اين 
نخستين بار است كه استفاده از فيلترشكن، ممنوع اعلام 
مي ش��ود. پيش از اين و در قانون جرايم رايانه اي، فروش 
فيلترشكن، جرم انگاري شده بود. انتشار مصوبه اخير شورا 
با واكنش هاي بسياري روبرو شد؛ اما اكنون دبير شوراي 
عالي برداشت ها از اين مصوبه را نادرست خواند. البته وزير 
ارتباطات هم گفت مصوبه ش��وراي عالي فضاي مجازي 
درباره ممنوعيت استفاده از فيلترشكن ها و ايجاد پوسته 
براي پلتفرم هاي فيلترش��ده، هنوز به وزارت ارتباطات و 
فناوري اطلاعات ابلاغ نشده است. عيسي زارع پور، وزير 
ارتباطات و فن��اوري اطلاعات چندي پيش گفته بود كه 
فروش فيلترشكن و كس��ب درآمد از آن مجاز نيست اما 
متأسفانه جرم انگاري هم نشده و تلاش هايي دارد صورت 
مي گيرد كه اين مساله علاوه بر غيرمجاز بودن، جرم انگاري 
هم بشود و طبيعتا نهادهاي مربوطه بايد آن را دنبال كنند. 
با گذش��ت مدت اندكي اعلام شد كه قوه قضاييه موظف 
ش��ده با همكاري وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعاتي و 
ساير دس��تگاه هاي ذيربط، با فروشندگان فيلترشكن ها 
و وي پ��ي ان غيرمج��از برخ��ورد قانون��ي و متخلفين را 
مجازات كند. طبق اين تصميم قرار شد توليدكنندگان، 
فروشندگان و توزيع كنندگان وي پي آنها و فيلترشكن هاي 
غيرمجاز از اين پس مش��مول مجازات ماده ۷۵۳ قانون 
مجازات اسلامي گرديده و در مورد اشخاص حقوقي علاوه 
بر مجازات مندرج در ماده ۷۵۳، نسبت به شركت تجاري يا 
موسسه متخلف، لغو امتياز و تعطيلي نيز رقم خواهد خورد. 
همچنين وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات مكلف شد 
به طور مستمر نرم افزارهاي موضوع اين مساله را شناسايي 
و از دسترس خارج كرده و متخلفين را به دستگاه قضايي 
معرفي كند و قوه قضاييه نيز با متخلفين طبق مجازات 
پيش بيني ش��ده در ماده ۷۵۳ قانون مجازات اس��لامي 
برخورد خواهد كرد. اما به تازگي محمدامين آقاميري - 
دبير شوراي عالي فضاي مجازي و رييس مركز ملي فضاي 
مجازي مصوبه شماره سه جلسه نود و ششم اين شورا را با 
موضوع »بررسي راهكارهاي افزايش ميزان سهم ترافيك 
داخلي و مقابله با پالايش شكن ها« را براي اجرا ابلاغ كرد 
كه در آن به موضوع فيلتر شكن ها اش��اره شده است. در 

اين مصوبه آمده بود كه استفاده از ابزارهاي پالايش شكن 
ممنوع است، مگر مواردي كه داراي مجوز قانوني باشند. 
اين موضوع از روزهاي گذش��ته انتقادات و واكنش هاي 

زيادي را در ميان كاربران فضاي مجازي داشت.

     برداشت ها درباره ممنوعيت استفاده از 
فيلترشكن اشتباه است

با وجود اين، روز گذشته دبير شوراي عالي فضاي مجازي 
در يك عقب نشيني، برداشت ها از مصوبه اخير اين شورا 
درباره ممنوعيت اس��تفاده از فيلترش��كن را »نادرست« 
خواند و اعلام كرد اين مصوبه »مخاطب عمومي ندارد.« 
محمدامين آقاميري، دبير شوراي عالي فضاي مجازي به 
شبكه خبر تلويزيون گفت: مصوبه اخير شوراي عالي فضاي 
مجازي يك سند سياستي است و مخاطب آن، دستگاه هاي 
قيد شده در ابتداي ابلاغيه هستند. او با بيان اينكه اين سند و 
به طور خاص بند ششم آنكه در خصوص ممنوعيت استفاده 
از پالايش شكن هاس��ت، مخاطب عمومي ن��دارد، افزود: 
برداشت هاي صورت گرفته درباره اينكه مخاطب اين مصوبه 
مردم هستند، نادرست است بلكه اين مصوبه دستگاه ها و 
تنظيم گران بخشي را ملزم كرده كه امكان دسترسي مردم به 
سكوها و خدمات پرمخاطب خارجي را در چهارچوب قوانين 

و با ساز و كارهاي جديد فراهم كنند. دبير شوراي عالي فضاي 
مجازي تاكيد كرد: قطعا اگر نيازهاي مردم به اين خدمات 
برطرف شود، ديگر نيازي به استفاده از پالايش شكن ها و 
فيلترشكن ها ندارند. دبير شوراي عالي فضاي مجازي يادآور 
شد: مصوبه سياستي اخير در امتداد ابلاغيه سال ۱۳۹۸ 
است كه مجوزهاي قانوني را براي مواردي كه راهكارهاي 

ديگر جوابگو نيستند، فراهم مي كند.

     مصوبه ممنوعيت استفاده از فيلترشكن
 به ما ابلاغ نشده است

اين در حالي است كه وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات هم 
روز گذشته و در حاشيه جلسه هيات دولت اعلام كرد مصوبه 
شوراي عالي فضاي مجازي درباره ممنوعيت استفاده از 
فيلترشكن ها و ايجاد پوسته براي پلتفرم هاي فيلترشده، 
هنوز به وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات ابلاغ نش��ده 
است. عيسي زارع پور در اين باره افزود: كليت اين مصوبه را 
ما از رسانه شنيده ايم. تبيين آن به عهده مرجع تصويب يعني 
شوراي عالي فضاي مجازي بوده است. بخش هايي از آن به ما 
بازمي گردد كه تمهيدات آن را پيگيري مي كنيم. به عنوان 
مثال اينكه امكان ارايه خدمات دولتي از طريق سكوهاي 
بومي فراهم ش��ود به عهده ما بوده اس��ت كه آن را دنبال 

مي كنيم و حتي برخي از خدمات دولتي به صورت آزمايشي 
بر روي سكوهاي بومي راه اندازي شده است. در حال حاضر 

بقيه بندها به صورت مستقيم به ما ابلاغ نشده است.«

     ممنوعيت فيلترشكن ها
 ضمانت اجرايي ندارد

البته س��ال گذش��ته همزمان با انتش��ار خب��ر مجازات 
فروشندگان فيلترشكن بررس��ي ابعاد اجرا و احتمالات و 
تبعات مختلف آن از ديد كارشناسان هم مورد توجه قرار 
گرفت و براين عقيده بودند بس��ياري از فيلترشكن هاي 
رايگان در فضاي مجازي وج��ود دارند كه افراد مي توانند 
از آن طريق وارد صفحات فيلتر شده بشوند؛ شايد حدود 
۱۰ تا ۱۵ درصد افراد از فيلترشكن هاي موجود در بازار كه 
در داخل كشور ساخته مي شود و پولي هستند، استفاده 
مي كنند؛ بنابراين مجازات و جريمه نمي تواند تاثيرگذاري 
بسياري داشته باشد؛ يعني ممكن است در مقطعي، مقداري 
جلوگيري انجام شود اما مجدداً استفاده از فيلترشكن ها 
به اوج خود مي رس��د. آنها تأكيد مي كنن��د گاهي اوقات 
فروشندگان فيلترشكن  مشخص نيستند و كار فروش در 
فضاي مجازي، برروي ايميل و پيام رس��ان ها، با رد و بدل 
شدن دو كد، رخ مي دهد و شايد بسياري از افرادي كه اين 
خط را ارايه مي كنند، به راحتي قابل شناس��ايي نباشند؛ 
مانند بسياري ار سر خط هاي شماره هاي تلفن كه خدمات 
تبليغي و ترويجي روي آن داده مي شود و ممكن است به 
كارهايي مانند كلاهبرداري هم منتهي شود بنابراين به 
نظر مي رسد دستگيري و مجازاتي كه براي فروشندگان 
فيلترشكن درنظر گرفته شده اصولا نمي تواند مانعي باشد 
براي فردي كه به هر طريقي به حضور در اين فضا نياز داشته 
باش��د. بنابراين مصوبه اي كه به تازگي مركز ملي فضاي 
مجازي ابلاغ كرده است هم همچنان جاي بحث دارد. برخي 
كارشناس��ان و حقوق دان هاي فضاي مجازي مي گويند 
اين مصوبه حداقل در بخش ممنوعيت پالايش شكن ها 
)فيلترشكن(، ضمانت اجرايي ندارد و استفاده از آنها جرم 
نيست و شوراي عالي فضاي مجازي به دو دليل نمي تواند 
ممنوعيت را مصوب كند. يك آنك��ه، نمي تواند ضمانت 
اجرايي براي آن در نظر بگيرد و صرف ممنوع بودن، نمي توان 
گفت استفاده از آن جرم است و دوم آنكه تعريف دقيقي از 

پالايش شكن ارايه نكرده  است.
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واتس اپ مانع گرفتن اسكرين شات 
از عكس پروفايل مي شود

واتس اپ با آزمايش ويژگي كه مانع گرفتن اسكرين شات 
از عكس پروفايل كاربران مي شود، حريم خصوصي در 
اين سرويس پيام رس��ان را تقويت مي كند. به گزارش 
ايسنا، اين ويژگي كه در راه است، توسط پايگاه فناوري 
WABetaInfo در نسخه بتاي جديد واتس اپ براي 
اندرويد، كشف شده است. اين ويژگي در بخش »حريم 
خصوصي« منوي »تنظيمات« خواهد بود. طبق گزارش 
اي��ن پايگاه فناوري، واتس اپ حدود پنج س��ال پيش، 
گزينه اي را معرفي كرد تا مانع از آن شود كاربران، عكس 
پروفايل كاربران ديگر را ذخيره كنند. هدف از اين ويژگي، 
جلوگيري از به اشتراك گذاري تصاوير صاحب پروفايل 
توسط افراد داراي سوءنيت بدون رضايت صاحب آن بود. 
با اين حال، اسكرين شات، گزينه مذكور را دور زد. مسدود 
كردن مستقيم امكان گرفتن اسكرين شات، به كاربران 
واتس اپ اجازه مي دهد مفهوم حريم خصوصي و رضايت 
كاربر را در سرويس خود اعمال كند. بررسي پايگاه خبري 
تِك رادار نشان داده است گرفتن اسكرين شات از عكس 
پروفايل، مشكل بزرگي براي كاربران واتس اپ نيست 
اما گروه كوچكي از كاربران هس��تند كه نسبت به اين 

موضوع، ابراز نگراني كرده اند. 

بزوس ۱۴ ميليون
سهام آمازون را فروخت

جف بزوس، ۱۴ ميليون سهام شركت آمازون به ارزش 
حدود ۲.۴ ميليارد دلار را فروخت. به گزارش ايس��نا، 
موس��س آمازون در ۹ روز معامله، برنامه اي را كه اوايل 
ماه ميلادي جاري براي ف��روش حداكثر ۵۰ ميليون 
س��هام آمازون فاش كرده بود را تكميل كرد. بر اساس 
يك اظهارنامه رگولاتوري، فروش اخير سهام آمازون 
به ارزش مجموعا ۸.۵ ميليارد دلار، طي سه روز معامله 
منتهي به روز سه شنبه، انجام شد. پيش از تصميم اخير 
براي فروش س��هام، جف بزوس كه سومين ميلياردر 
بزرگ جهان اس��ت، از سال ۲۰۲۱، سهام شركت خود 
را نفروخته بود. بزوس كه موس��س فروشگاه اينترنتي 
آمازون و شركت اكتشاف فضايي بلو اوريجين و مالك 
واشنگتن پست است، برنامه هايش براي پول حاصل 
از فروش س��هام آمازون را اعلام نكرده اس��ت. وي دوم 
نوامبر اعلام كرد از منطقه سياتل، به ميامي نقل مكان 
مي كند. ايالت واشنگتن در سال ۲۰۲۲، هفت درصد 
ماليات رشد سرمايه را اعمال كرد اما در فلوريدا، چنين 
مالياتي نيست. از اين رو، نقل مكان بزوس، احتمالا صدها 
ميليون دلار صرفه جويي در پرداخت ماليات براي او به 
همراه دارد. بر اس��اس گزارش رويترز، طبق ش��اخص 
ميلياردرهاي بلومبرگ، ثروت خالص بزوس، ۱۹۱.۳ 

ميليارد دلار است.

انويديا تاج تسلا را ربود
ش��ركت تراشه س��ازي انويديا ب��ا كنار زدن ش��ركت 
خودروسازي برقي تسلا، پرمعامله ترين سهام وال استريت 
شد. به گزارش ايسنا، انويديا به تازگي در جايگاه سومين 
شركت ارزشمند امريكا قرار گرفته و دستاورد اخيرش 
نش��ان مي دهد س��رمايه گذاري هاي مربوط به هوش 
مصنوعي، تا چه حد در براي س��رمايه گذاران، اهميت 
پيدا كرده اس��ت. با اين حال، حضور پررنگ انويديا در 
معاملات سهام روز به روز ممكن است سرمايه گذاران را 
در صورتي كه رشد درآمد انويديا نتواند انتظارات بالاي 
آنها را برآورده كند، آسيب پذير كند و به صعود وال استريت 
كه تحت تاثير خوش بيني به پتانسيل هوش مصنوعي 
روي داده است، ضربه زند. گزارش سه ماهه اين شركت 
تراشه سازي كه چهارشنبه هفته جاري منتشر مي شود، 
يكي از مهم ترين رويدادهاي هفته براي وال اس��تريت 
خواهد بود. بعضي از استراتژيست ها بر اين باورند كه در 
صورت مايوس كننده بودن اين گزارش، ممكن اس��ت 
روند صعودي كه باعث افزايش ۴۷ درصدي سهام انويديا 
در سال ۲۰۲۴ شده است، معكوس شود. سهام انويديا 
ب��ه ارزش ميانگين حدود ۳۰ ميلي��ارد دلار در روز، در 
۳۰ جلسه معامله گذشته، معامله شده و سهام شركت 
تسلاي ايلان ماسك را كه در همين مدت به ارزش ۲۲ 
ميليارد دلار در روز معامله شده، كنار زده است. طبق آمار 
شركت مالي  LSEG، تسلا از سال ۲۰۲۰، در معاملات 
سهام امريكا پرمعامله بود و گردش مالي آن چندين بار در 

سال هاي اخير، به بالاي ۳۵ ميليارد دلار رسيد. 

اتحاد متا و مايكروسافت عليه 
اپل؛ لابي در اتحاديه اروپا

فايننشال تايمز مي گويد مايكروسافت رقيب ديرينه 
اپل و متا كه حالا در حوزه واقعيت تركيبي و تبليغات 
وارد جدال با كوپرتينويي ها شده است، تغييراتي كه 
غ��ول امريكايي در اكوسيس��تم iOS اعمال كرده را 
براي پيروي از قوانين خدمات ديجيتال اتحاديه اروپا 
)DSA( ناكافي برآورد كرده اند و براي تغيير ش��رايط 
در اروپا تلاش مي كنند. به گفته مديران هردو شركت، 
پي��روي اپل از مق��ررات به گونه اي اس��ت تا در عمل 
همه چيز به همان روال سابق باشد. به گزارش پيوست، 
اپل در پاسخ به قوانين بازارهاي ديجيتال اتحاديه اروپا 
ك��ه ضرب الاجل ۷ مارس را ب��راي غول هاي فناوري 
مشخص كرد، قوانين فروشگاه اپليكيشن خود را در 
قاره س��بز تغيير داد. توسعه دهندگان حالا مي توانند 
اپليكيشن هاي خود را در گزينه هاي ديگري به جز اپ 
استور عرضه كنند. اما تقريبا هيچكس از اين تغييرات 
راضي نيست و حتي خود اپل هم استفاده از گزينه هاي 
ش��خص ثالث را مانع محافظت از كارب��ران مي داند. 
منتقدان هم مي گويند اين تغييرات با محدوديت هايي 
همراه اس��ت كه عملا آنها را بي ثمر مي كند. با اينكه 
اپليكيشن ها در فروش��گاه هاي شخص ثالث ماليات 
كمتري به اپل مي پردازند و كميسيون اين شركت از 
۳۰ به ۱۷ درصد كاهش مي يابد، اما توسعه دهندگان 
با يك دوراهي مهم روبرو هستند كه در يك سمت آن 
دسترسي به فروشگاه اپل است و در سمت ديگر رجوع 
به يك فروشگاه خارجي و ترك كامل اپ استور. علاوه 
بر اينكه فروشگاه هاي شخص ثالث مخاطبان كمتري 
را شامل مي شود و درنتيجه انگيزه براي مهاجرت به 
آنها كمتر اس��ت، توس��عه دهندگاني كه بيش از يك 
ميليون دانلود در س��ال دارند باي��د در ازاي هر دانلود 
يا بروزرساني به اپل ۵۰ س��نت پرداخت كنند كه به 
گفته منتقدان عملا تخفيف كميسيون را بي اثر كرده و 
حتي برخي توسعه دهندگان بايد مبلغ بيشتري به اپل 
بپردازند. علاوه بر اين، توسعه دهندگان براي استفاده 
از سيستم پرداخت اپل نيز بايد يك ماليات ۳ درصدي 
بپردازند. مارك زاكربرگ، مديرعامل متا، پيشنهاد اپل 
را »دشوار« و »در تضاد« با مقصود قانون اتحاديه اروپا 
خوانده و مي گويد تعجب مي كند »اگر توسعه دهنده اي 
بخواهد به فروش��گاه هاي ش��خص ثالث برود.« فيل 
اسپنسر، رييس بخش گيمينگ مايكروسافت، نيز به 
فايننشال تايمز گفت: »اولين گام هايي كه اپل ]براي 
پيروي از DMA[  برداش��ته بيش از ح��د بازدارنده 
هستند كه بتوانند يك جايگزين معنادار براي فروشگاه 
فعلي بزرگ تري��ن پلتفرم هاي گيمين��گ يا همان 
گوشي هاي هوشمند، فراهم كنند. درنتيجه ما براي باز 
كردن فضا به همكاري با رگولاتورها ادامه مي دهيم.« 
ديمين گرادين، يكي از وكلاي توسعه دهندگان منتقد 
اپل، توضيح مي دهد كه پس از بيانيه اپل »حدود يك 
ساعت زمان برد تا توسعه دهندگان بفهمند سرشان 
كلاه رفته اس��ت. تقريبا همه به همان ش��رايط قبلي 
پايبند مي مانند و DMA اساسا هيچ تاثيري نخواهد 
داش��ت.« به گفته گرادين: »كميسيون اروپا به مردم 
گفته اس��ت: كمك مان كنيد، از م��واردي غيرعملي 
]تغييرات اپل[ مثال هايي بدهيد.« ضرب الاجل هفت 
مارس احتمالا آغازگر يك تنش تازه و كشمكشي ميان 
اپل و اتحاديه اروپا خواهد بود. اپل اما در پاسخ مي گويد، 
»ماه ها صرف مكالمه با كميس��يون اروپ��ا« درمورد 
DMA كرده است و برنامه اين شركت ماحصل كار 
»صدها عضو تيم اپل است كه ده ها هزار ساعت« روي 
اين راه حل وقت گذاشته اند. كميسيون اروپا حالا در 
مواجهه با بازخورد هاي منفي در رابطه با بازدهي اين 
قانون، كه طرح آن سال ها زمان برده، دچار ترديد شده 
اس��ت. بايد ديد كه بازوي اجرايي اروپا به دنبال قانون 
جديد مي رود يا از ابزار جريمه و تحريمي كه براساس 

DSA در اختيار دارد استفاده مي كند.

آغاز به كار نهمين دوره 
كارآموزي همراه اول

نهمين دوره كارآموزي همراه اول صبح ديروز با حضور 
كارآموزان منتخب، به صورت رس��مي آغاز به كار كرد. 
به گزارش اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات سيار 
ايران، افتتاحيه »نهمي��ن دوره كارآموزي همراه اول« 
صبح ديروز چهارشنبه ۲ اسفند ۱۴۰۲ با حضور مديران 
آكادمي همراه اول و كارآموزان منتخب در س��اختمان 
ستاره ونك تهران برگزار شد. آكادمي همراه اول توانسته 
طي برگزاري هشت دوره »كارآموزي« براي دانشجويان 
نخبه و فارغ التحصيلان ممتاز دانشگاهي، شرايطي را 
براي ارتقاي توانمندي هاي مهارتي آن��ان فراهم آورد 
تا آماده ورود به بازار كار ش��وند. در ابتداي اين مراس��م 
ضمن اشاره به جايگاه همراه اول، به تشريح ماموريت، 
چشم انداز، دستاوردها، ساختار سازماني شركت هاي 
تابعه و پروژه هاي بزرگ ترين اپراتور منطقه غرب آسيا 
پرداخته ش��د. همچنين براي آش��نايي هر چه بيشتر 
كارآموزان با سبد محصولات ديجيتال همراه اول، ضمن 
معرفي مدل حمايتي و س��رمايه گذاري اين شركت در 
كسب و كارهاي ديجيتال، استارتاپ ها و شركت هاي 
دانش بنيان، به دستاوردهاي پلتفرم هاي ديجيتالي نظير 
روبيكا و شاد كه سهم بالايي از ترافيك اينترنتي كشور 
دارند نيز پرداخته ش��د. در ادامه ضمن ارايه توضيحات 
كامل درباره فرآيند برگ��زاري كارآموزي همراه اول، به 
اين نكته نيز پرداخته شد كه در نهمين دوره كارآموزي، 
۹۲ موقعيت ارايه ش��د و در مجموع بي��ش از ۱۴۵۰۰ 
درخواست به ثبت رسيد كه در مقايسه با دوره هاي قبلي 
يك ركورد محسوب مي شود.  همچنين پس از انجام ۴۰۷ 
مصاحبه تخصصي، در نهايت ۴۶ كارآموز منتخب، دوره 
كارآموزي خود را در خانواده همراه اول آغاز مي كنند.  در 
بخش پاياني اين مراسم، كارآموزان به تسهيلگران خود 

براي شروع دوره كارآموزي معرفي شدند.

دبير شوراي عالي فضاي مجازي: مصوبه ممنوعيت استفاده از فيلترشكن ها، مخاطب عمومي ندارد

عقب نشيني از ممنوعيت!

بخش ICT سالي ۲۰ درصد رشد مي كند اما براي جهش كافي نيست

سرعت كند توسعه IOT به دليل عدم اجراي مصوبه سال ۹۸

معاون وزير ارتباطات گفت رشد بخش ICT در اقتصاد در 
سال هاي مختلف ۱۹.۲ درصد بوده است كه فاصله زيادي 
با رشد كل اقتصاد دارد اما با اين حال، اين ميزان هم براي 
جهش اقتصاد ديجيتال كافي نيست. به گزارش پيوست، 
رضا باقري اصل، معاون امور دولت، مجلس و استان هاي 
وزارت ارتباطات در نشست بررسي برنامه هفتم با محوريت 
اقتصاد ديجيتال كه در اتاق بازرگاني تهران برگزار ش��د، 
گفت: متوسط س��هم اقتصاد ديجيتال از GDP در دنيا 
بالاي ۱۵ درصد اس��ت. در ايران اين مي��زان ۷.۹ درصد 
است كه براي پر كردن اين فاصله كار بزرگي داريم. تنها 
الكترونيكي كردن بخش هاي ديگر اقتصاد كافي نيست و 
خود كيك اقتصاد ديجيتال بايد بزرگ ش��ود. او به مورد 
چين اشاره كرد كه به سهم ۴۴ درصدي از اقتصاد ديجيتال 
و اتصال ۹۸ درصدي به فيبر نوري دست يافته است. باقري 
اصل در ارتباط با رش��د بخش ICT در سال هاي مختلف 
گفت: در سال هاي اجراي برنامه هاي توسعه پس از انقلاب، 
رشد بخش ICT به طور متوسط ۱۹.۲ درصد بوده است كه 
بسيار بالاتر از كل اقتصاد است اما اگر مي خواهيم جهش 
كنيم اين ميزان باز هم كم است. معاون وزير ارتباطات در 
مورد هدف گذاري هاي برنامه هفتم توس��عه نيز توضيح 
داد: س��ال ۹۵ س��هم اقتصاد ديجيتال حدود ۴.۳۲ بود. 
هدف گذاري ما ۱۵ درصد از توليد ناخالص داخلي تا پايان 
برنامه بود كه مجلس آن را به ۱۰ درصد توليد ناخالص ملي 
رساند. او در مورد يكي از احكام برنامه هفتم در مورد تدوين 
سند هوش مصنوعي نيز گفت: تدوين سند هوش مصنوعي 
مساله اي اس��ت كه دعوا بر سر آن زياد است و بخش هاي 

زيادي وارد فرايند انجام آن شده اند. نايب رييس كارگروه 
ويژه اقتصاد ديجيتال از بخش خصوصي براي مشاركت در 
تدوين برنامه هفتم نيز انتقاد كرد: پارسال با صنف براي 
مشورت گرفتن در مورد برنامه هفتم جلسه گذاشتيم و 
فقط ۲۵ نفر حاضر شدند. جلسه بعدي من گفتم خدمت 

شما مي رسم، آنجا هم فقط ۵ نفر آمدند.

     متفرق بودن اصناف، آسيب زاست
علي حكيم جوادي، رييس جديد س��ازمان نظام صنفي 
رايانه اي تهران نيز در اين نشست گفت: به باور من مهم ترين 
مس��اله در اقتصاد ديجيتال تغيير ذهنيت مديران است. 
هيچ كاري نمي توانيم بكنيم مگر اينكه با بخش خصوصي 
همكاري كنيم. امروز بيش از ۱۰ سال است از حوزه دولتي 
جدا شده ام اما اكنون به نظرم اين وابستگي بايد بيشتر شود. 
علي رغم خيلي از شعارها دوس��تان مصوباتي را تصويب 
مي كنند كه بخش دولتي رقيب بخش خصوصي شود. يكي 
از مجموعه ها در حال ايجاد شركتي است پروژه هاي بزرگ 
ملي را به سمت خودش ببرد. او در مورد هدفگذاري هاي 
برنامه هاي توسعه گفت: در چين به وزير زيرساخت آنها 
گفتم برنامه پنجم ما به دنبال يك س��ري اهداف است. او 
گفت شما خيلي از ما جلوتريد، يك سوم اينها در برنامه هاي 
ما نيست. حكيم جوادي از دخالت هاي دولتي انتقاد كرد: 
ديشب يكي از مجموعه هاي حاكميتي گفت احراز هويت 
فقط بايد از كانال ما انجام شود. بخش خصوصي را وادار به 
سرمايه گذاري مي كنيم اما تضميني براي حمايت وجود 
ندارد. ديروز يكي از سهام داران ديجي كالا به من گفت به 
ما اعلام كرده اند از روز اول اسفند ماه حق تبليغ محصولات 
خارجي را نداريد. رييس نصر تهران ادامه داد: ش��رط اول 
تحول ديجيتال اين است كه فرايندها را متحول كنيم. امروزه 
براي فعاليت اقتصادي مجوزهاي زيادي مي خواهند. آيا به 
همه آنها نياز است؟  در بخش مقررات گذاري خيلي مشكل 
داريم و دستگاه ها هر كدام زير بار مقررات گذاري بخش هاي 
ديگر نمي روند. او در مورد تعدد نهادهاي صنفي نيز گفت: 

امروز انواع و اقسام اتحاديه، كانون، صنف و تشكل داريم. اين 
متفرق بودن آسيب جدي به همه مي زند. بعضي اوقات به 
جايي در مورد يك تصميم معترض مي شويم اما مي گويند 
فلان صنف يا انجمن موافقت كرده اس��ت. سازمان نظام 
صنفي رايانه اي نهاد صنفي قدرتمندي است كه مطابق 
قانون تشكيل شده و ۲۰ سال قدمت دارد. البته بعد از اين 

مدت اساسنامه سازمان نياز به اصلاح دارد.

     برنامه هفتم
 به دنبال رفع دغدغه حاكميت است

افشين كلاهي، رييس مجمع تشكل هاي دانش بنيان نيز 
در اين نشست از برنامه هفتم انتقاد كرد: من اميدوارم بودم 
برنامه هفتم الگوي مشخصي داشته باشد. وقتي ديدم همه 
الگوها بررسي شده خوشحال شدم اما نمي شود به همه آنها 
اتكا كرد. او ادامه داد: دوس��تان مي گويند بدون همكاري 
بخش خصوصي كار پيش نخواهد رفت. اصلا برنامه را بايد 
براي بخش خصوصي نوشت. فاصله ميان پارادايم دولت و 
بخش خصوصي زياد است. اين عضو اتاق تهران همچنين 
گفت: آيا اصلا اقتصاد ديجيتال، محور برنامه است يا نه؟ آيا 
قصد توسعه اقتصاد ديجيتال وجود دارد؟ در برنامه هفتم 
بيش��تر دغدغه و نگراني حاكميت ديده مي شود. وقتي 
صحبت از شبكه  ملي اطلاعات و شبكه هاي اجتماعي در 
آن مي شود انگار برنامه نوشته شده تا دغدغه هاي حاكميت 
برطرف ش��ود. كلاهي به صحبت هاي حكيم جوادي در 
مورد اتحاد صنفي نيز واكنش نشان داد: در مورد تشكل ها 
معتقدم محدوديت در هي��چ زمينه اي جواب نمي دهد و 
تشكل ها را هم نمي شود جمع كرد اما كار عاقلانه اين است 
اينها را هم سو كنيم. در سال هاي اخير اتاق تهران اين كار 
را به خوبي انجام داده است. به خاطر ابزارهايي كه اتاق در 
اختي��ار دارد مي تواند نقش پر رنگ تري در اين زمينه ايفا 
كند. مازيار نوربخش، رييس كميسيون تحول نوآوري و 
بهره وري اتاق تهران ني��ز گفت: ميزان تحقق برنامه هاي 
قبلي توس��عه موفقيت آميز نبوده است. در مورد خيلي از 

قوانين اين طور است، مثلا قانون بهبود تنها ۵۹ درصد احكام 
محيط كسب وكار اجرا شده است. نوربخش ادامه داد: چطور 
مي توانيم به هدفگ��ذاري ۱۵ درصدي اقتصاد ديجيتال 
برس��يم وقتي در پايه اقتصاد ديجيت��ال يعني اينترنت، 
مشكل داريم و از دنيا عقب افتاده ايم. سانسور، فيلترينگ و 
دسترسي نداشتن به بسياري از ابزارهاي اصلي از مشكلات 

امروز اينترنت است.

     برنامه ها در كهكشان قوانين، رها مي شوند
محمد قاسمي، رييس مركز پژوهش هاي اتاق بازرگاني 
ايران به مشكلات برنامه هاي توسعه در ايران پرداخت و 
گفت: در ايران برنامه اي تدوين مي شود اما كسي منتظر 
اجراي آن نيست و در كهكشان قوانين كشور رها مي شود. 
اگر واقعا حوزه هايي از برنامه مربوط به بخش خصوصي 
اس��ت، خودش بخش خصوصي بايد به دنبالش باش��د. 
نبايد منتظر گزارش عملكرد اجراي برنامه باشي. حيف 
اين كاغذها كه صرف اين گزارش هاي اداري مي شود. او 
در ادامه گفت: س��ال ۹۴ طرحي در مورد چارچوب هاي 
اقتصاد دانش بنيان تعريف شده بود. بخشي از طرح تحت 
عنوان بنيان هاي حقوقي سياسي اقتصاد دانش بنيان را من 
انجام دادم. آنجا به اين نتيجه رسيديم مهم ترين مشكل ما 
ساخت حكمراني اين حوزه است. در كشورهايي كه برنامه 
مشخص و درس��ت در اين رابطه وجود دارد، بنيان هاي 
حقوقي اقتصاد دانش بنيان روي چهار پايه مشخص بنا 
شده است و ارتباط اين پايه هاي حقوقي كاملا مشخص 
است اما در اينجا زماني كه قوانين را مي نوشتيم فقر نظري 
داشتيم. اين اقتصاددان هشدار داد: اگر نقطه عطف پيش 
روي تاريخ را كه به آن انقلاب صنعتي چهارم مي گويند 
درك نكني��م براي دهه ها عقب ميفتي��م. همانطور كه 
هنگام تحول از ق��رن ۱۸ به ۱۹ و از ۱۹ به ۲۰ حكمرانان 
اشتباه كردند و عقب افتاديم. فقر اين حوزه مي تواند منجر 
به فقر كشور ش��ود و رشدش مي تواند موجب پيشرفت 

كشور شود.

دبي��ر س��تاد توس��عه فناوري ه��اي اتصال پذي��ري و 
ارتباطات معاونت علم��ي، فناوري و اقتصاد دانش بنيان 
رياس��ت جمهوري، ارتباط��ات G۵ و G۶ و ارتباط��ات 
كوانتومي را از فناوري هاي نوظهوري دانست كه توسعه 
آن در كش��ور در دستور كار اين س��تاد قرار دارد و گفت: 
يكي از دلايل سرعت كند توسعه IOT  در كشور به دليل 
عدم اجراي مصوبه سال ۹۸ بوده است. محمد كرباسي 
در گفت وگو با ايسنا، گفت: يكي از فناوري هاي نوظهوري 
كه ما در ستاد اتصال پذيري مد نظر قرار داديم، ارتباطات 
 IOT »است و بعد از آن »توسعه فناوري هاي  G۶ و  G۵
يا اينترنت اش��ياء اس��ت كه اين حوزه با ارتباطات G۵ و 
G۶ در ارتباط است. وي »توسعه ارتباطات كوانتومي«  
و Cyber security  )امني��ت س��ايبري( را از ديگ��ر 
فناوري هاي نوظهوري دانس��ت كه در دستور كار ستاد 
اتصال پذيري است و يادآور شد: »ارتباطات ماهواره اي« و 
»استفاده از هوش مصنوعي در صنايع مرتبط با تلكام« و 
»خودروهاي متصل« از ديگر محورهاي كاري اين ستاد 

به شمار مي رود. كرباسي در خصوص چالش هاي توسعه 
اينترنت اشياء براي توسعه در كشور، خاطرنشان كرد: ما 
در اين زمينه چندين مشكل داريم كه يكي از آنها موضوع 
رگولاتوري است. متاسفانه تنظيم گري در اين حوزه اتفاق 
نيفتاده است. دبير س��تاد اتصال پذيري معاونت علمي 
خاطرنشان كرد: در اين راس��تا ما يك سند تقسيم كار 
ملي در حوزه اينترنت اشياء مصوب شوراي عالي فضاي 
مجازي داريم كه در سال ۹۸ به تصويب رسيد. اين سند 
قرار بوده اس��ت كه ۶ ماه پس از تاييد اجرايي شود، ولي 
بسياري از دس��تگاه ها ماموريت هاي خود را در ارتباط با 
اين سند اجرايي نكرده اند كه در اين زمينه پيگيري هاي 
زيادي انجام داده ايم و اين پيگيري ها همچنان ادامه دارد. 
كرباس��ي اضافه كرد: يكي ديگر از چالش هاي اين حوزه 
موضوع توجيه اقتصادي اين حوزه اس��ت. بنا به دلايلي 
چون حامل هاي انرژي بعضا براي برخي از صنايع شايد 
هوشمندسازي براي آنها صرفه اقتصادي نداشته باشد، 
ولي خوشبختانه با تصويب قانون جهش توليد دانش بنيان 

و اعتبار مالياتي، يكي از برنامه هاي مهمي كه داريم، صنايع 
را ترغيب كنيم تا صنايع از اعتبار مالياتي خود در زمينه 
هوشمندسازي سرمايه گذاري كنند. وي با بيان اينكه در 
اين زمينه با اپراتورها و صنايع در حال مذاكره هس��تيم، 
ابراز اميدواري كرد كه به زودي شاهد اتفاقات خوبي در 
اين حوزه باشيم. دبير ستاد اتصال پذيري معاونت علمي 
در پاسخ به اين سوال كه آيا حوزه هوش مصنوعي نيز با اين 
چالش ها مواجه است، گفت: ما با ستاد توسعه فناوري هاي 
هوش مصنوعي هم��كاري داريم و يكي از مس��ائل اين 
حوزه زير ساخت هاي پردازش سريع است كه با تشكيل 
كارگروه هماهنگي هوش مصنوعي توسط معاونت علمي، 
تصميمات خوبي در اين زمينه اتخاذ شده است. وي تاكيد 
كرد: بر اساس اين تصميم گيري ها از بازيگران اين صنعت 
دعوت مي شود تا در اين زمينه سرمايه گذاري كنند، ضمن 
آنكه موضوع اپراتوري هوش مصنوعي نيز مطرح است و 
اميدوارم به زودي شاهد توسعه زير ساخت هاي پردازش 

سريع و هوش مصنوعي در كشور باشيم.
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معضل آلودگي هوا براي كشورهاي پيشرفته تمامي ندارد 
و هر كش��وري براي حل اين معضل راهكاري دارد. يعني 
معروف ترين اين راهكار استفاده از ماشين برقي است كه 
اين ماشين ها نيز مشكلات بسياري دارند كه در ادامه آن 

را بررسي مي كنيم.
مدت هاست كه قيمت خودرو در ايران روند افزايشي داشته 
و گزارش هاي مختلفي مبني بر قياس خودروهاي بهتر و 
ارزان در كشورهاي همجوار با بازار داخل منتشر مي شود. 
بدون شك نظر منفي مصرف كننده قابل درك است؛ ولي 
مقايسه قيمت خودرو در ايران با كشورهاي ديگر نقد علمي و 
منطقي محسوب مي شود؟ رابطه ميان قدرت خريد و قيمت 
خودرو بايد چقدر باش��د كه مصرف كننده حس تحميل 
فشار مالي نداشته باشد؟ آيا مي توان از تجربيات كشورهاي 
پيشرو براي برقراري تعادل ميان دو مولفه مذكور در اين بازار 
استفاده كرد؟ شايد پاسخ اين سوالات بتواند منجربه تدوين 
استراتژي جهت بهبود نظام فروش و عرضه خودرو به بازار 
شود؛ چرا كه تاكنون وزارت صمت توان تعريف يك راهبرد 
منطقي در اين خصوص را نداشته است، براي بررسي قيمت 
خودرو در بازار داخل با كشورهاي همسايه با علي ميرزايي 
كارشناس صنعت خودرو و فناوري هاي برقي سازي گفت: 
رابطه بين توان خريد و قيمت خودرو در كشورهاي توسعه 
يافته، پيچيده و تحت تأثير عوامل مختلفي مانند سطح 
درآمد، هزينه زندگي و اصول مالي شخصي است. فلسفه 
اصلي اطمينان خريد بيانگ��ر انتخاب محصول مصرفي 
مشروط بر كنترل خرج نس��بت به درآمد است؛ بنابراين 
ثابت مالي مشتري حفظ خواهد شد. در كشورهاي اروپايي 
توصيه هاي مالي خاص به دليل تفاوت در شرايط اقتصادي، 
ماليات و هزينه هاي زندگي متفاوت اس��ت. از همين رو 
مشتريان هنگام تصميم گيري در مورد تخصيص بودجه 
براي خريد يك خودرو بايد ش��رايط مالي منحصر به فرد 
خود را مانند؛ ثبات درآمد، بدهي هاي موجود، اولويت هاي 
شخصي، بيمه، سوخت، تعمير و نگهداري را در نظر بگيرند.

در بازار خودرو هفت كشور مهم اعم از آلمان، امريكا، فرانسه، 
ايتاليا، اسپانيا، انگليس و هلند خودروهاي )سوخت فسيلي( 
صفر كيلومتر قيمت شان به طور متوسط ۵ تا ۱۱ برابر حقوق 

متوسط يك فرد است.
وي در پاسخ به سوالي اينكه آيا فرمول ساده اي براي بررسي 
رابطه ميان قيمت خودرو و توان خريد وجود دارد؟ اظهار 
كرد: خير، اگر فرض بر حساب سرانگشتي منطقي جهت 
درك بهتر توان خريد مشتري در قبال قيمت خودرو قرار 
و در بازار خودرو هفت كش��ور مهم اع��م از آلمان، امريكا، 
فرانسه، ايتاليا، اسپانيا، انگليس و هلند به بررسي بپردازيم، 
متوجه خواهيم شد كه خودروهاي )سوخت فسيلي( صفر 
كيلومتر قيمت شان به طور متوسط ۵ تا ۱۱ برابر حقوق 
متوسط يك نفر در اين كشور ها است. بنابراين فاكتور توان 
خريد را مي توان اينگونه تعريف كرد؛ قيمت خريد خودروي 
صفر كيلومتر تقسيم بر حقوق يك ماه مصرف كننده است. 
به بياني بهتر اگر اين حساب سر انگشتي را معيار قرار دهيم، 
هرچه نسبت فرمول مذكور پايين تر باشد، قدرت خريد 
مشتري بالاتر است. البته اين نسبت در مورد خودروهاي 
كراس اوور و اس يو وي كه كالاي لوكس محسوب مي شوند، 
۶.۵ تا ۱۵ برابر است. به عبارتي ديگر شهروندان كشورهاي 
نامبرده بايد بين ۶.۵ تا ۱۵ برابر حقوق ماهيانه خود را براي 

خريد يك خودرو )به صورت نقد( معمولي تا شاسي بلند 
هزينه كنند. اين كارش��ناس صنعت خودرو توضيح داد: 
در كشورهاي پيش��رفته و صنعتي تعداد خيلي كمي از 
شهروندان خودرو را به صورت نقدي خريداري مي كنند؛ 
زيرا خودرو در اين كشورها يك محصول مصرفي محسوب 
و افت قيمت بسيار زيادي در سال اول تجربه مي كند. معمولا 
خودرو در كشورهاي نامبرده به صورت اقساط يا وام با درصد 
بهره پايين عرضه مي شود كه مصرف كننده در ازاي خريد آن 
ماهيانه هزينه اي را پرداخت مي كنند. اكثر مردم حدود ۱۰ 
تا ۲۰ درصد درآمد ماهيانه خود را براي مصرف خودرو رقمي 
عاقلانه مي دانند، مشتريان در اين كشورها معتقد هستند كه 
خرج بيشتر از عدد مذكور براي خريد خودرو منطقي نيست، 
بنابراين انتظارات خود در انتخاب مدل را كاهش مي دهند.

وي تشريح كرد: فاكتور خريد خودروهاي صفر كيلومتر 
در بازارهاي مذكور ۶.۵ تا ۱۱ برابر متوس��ط درآمد است، 
اين مقدار براي خودروهاي كاركرده مشروط بر سن كاري 
۳ تا ۵ سال ۳.۲ تا ۵.۵ برابر يك درآمد متوسط است. نكته 
قابل توجه اينجاست كه خريد خودروهاي كاركرده اس 
يو وي ي��ا كراس اوور براي يك فرد در ب��ازار اروپا يا امريكا 
۴.۵ تا ۷.۵ برابر متوسط درآمد ماهيانه است. اين بررسي 
نش��ان مي دهد كه شهروندان اين كش��ورها به راحتي با 
درآمد كمتر از يكسال خود مي توانند خودروي دست دوم 
بگيرند. همانطور كه در پاسخ به سوال نخست اشاره شد، 
با ذخيره درآمد ۶.۵ تا ۱۵ ماه مش��تريان در بازار قاره هاي 
مذك��ور مي توانند هر خ��ودروي احتراقي م��ورد دلخواه 
خود را به صورت صفر كيلومتر خريداري كنند. ميرزايي 
درخصوص پارامترهاي مال��ي نيز گفت: بله، عمده خرج 
يك خودرو در اين كشورها به دو بخش تقسيم مي شود؛ 

نخس��ت هزينه خريد خودرو اوليه، دوم هزينه استفاده از 
خودرو كه شامل خرج سوخت، بيمه و خدمات مي شود. 
هزينه تامين سوخت در كشورهاي آلمان، امريكا، فرانسه، 
ايتاليا، اسپانيا، انگليس و هلند بسيار بالاست. به طوري كه 
يك مش��تري براي خريد خودرو اولين پارامتر كه در نظر 
مي گيرد، مصرف سوخت است. به طور خلاصه خريد خودرو 
در كشورهاي پيشرفته بسيار آسان ولي نگهداري آن بسيار 
گران است. فاكتور قيمت نسبت به حقوق متوسط ماهيانه 
در مورد خودروهاي برقي فعلي در بازار كشورهاي غربي 
 ۸.۵ تا ۱۵ برابر است كه در مورد كراس اوور و اس يو وي ها 

تا حدود ۲۰ برابر هم مي رسد.
وي ادامه داد: قيمت خودروهاي برقي هنوز در كشورهاي 
اروپايي و امريكايي بالاست و تعداد خودروهاي پاك مقرون 
به صرفه در اين بازارها اندك است. فاكتور قيمت نسبت به 
حقوق متوس��ط ماهيانه در مورد خودروهاي برقي فعلي 
در بازار كشورهاي غربي ۸.۵ تا ۱۵ برابر است كه در مورد 
كراس اوور و اس يو وي ها تا حدود ۲۰ برابر هم رشد مي يابد. 
به همين دليل است كه اروپايي ها و امريكايي ها اعتقاد دارند 
براي عمومي شدن خودرو برقي در جامعه نيازمند توليد انبوه 
خودرو با قيمت ۲۵ تا ۳۰ هزار يورو هستند، قيمتي كه فقط 
چين در حال حاضر به آن رسيده است. اگر يك مشتري در 
بازار خودرو داخل درآمد ماهانه ۱۸ ميليون تومان داشته 
باش��د و از س��بد محصولات ايران خودرو و سايپا بخواهد 
خودرويي با قيم��ت كارخانه خريداري كند، ۹ تا ۳۳ برابر 

درآمد خود را بايد بپردازد.
اين فعال ب��ازار خودرو اظهار كرد: حقيقت آن اس��ت كه 
داده هاي كافي براي محققين در اين زمينه قابل دسترس 
نيست و هر چه اعلام كنيد همراه با درصدي از خطا خواهد 

بود. پيشتر كه بررسي اين وضعيت براي چند كشور پيشرفته 
صنعتي انجام ش��د، لزوما براي بازار خ��ودرو ايران صادق 
نيس��ت. زيرا در داخل كشور خودرو كالايي سرمايه يي به 
جاي مصرفي محسوب مي شود. قيمت سوخت در ايران 
بسيار ناچيز اس��ت، از همين رو نرخ خودرو اولين پارامتر 
انتخاب براي مشتريان است، در بازار داخل كشور مالكيت 

يك دستگاه خودرو پرستيژ اجتماعي محسوب مي شود.
البته اگر صرفا جهت قياس توان خريد خودرو داخل و 
خارج كشور را بررسي كنيم، اگر يك مشتري در بازار 
خودرو داخل درآمد ماهانه ۱۸ ميليون تومان داشته 
باشد و از سبد محصولات ايران خودرو و سايپا بخواهد 
خودرويي با قيمت كارخانه خريداري كند، ۹ تا ۳۳ برابر 
درآمد خود را بايد بپردازد. اين فاكتور براي خودروهاي 
كراس اوور با قيمت كارخانه به ۵۰ برابر درآمد مذكور 
هم مي رسد. گفتني است كه مش��تري مورد نظر ما 
در اين بررس��ي حق انتخاب حداكث��ر ۳ محصول از 
خودروسازان مذكور را دارد، بنابراين اگر فردي كمتر از 
عدد مذكور درآمد دارد، نمي تواند خودرو صفركيلومتر 

خريداري كند.
به نظر مي رسد هنوز خودروي برقي مقرون به صرفه 
وارد ايران نشده كه مصرف كننده بدون نگراني مالي 
بتواند به صورت نقدي آن را خريداري كند. بانك ها و 
مراكز مالي ايران هم هنوز آمادگي كشورهاي پيشرو در 
ارايه »فاينانس« جذاب براي مشتري و محصولات را به 
صورت قسطي ندارند. از سوي خودروسازان داخلي با 
سياست آزمون و خطا بازاريابي براي خودروهاي برقي 
انجام مي دهند كه اين راهبرد را مي توان اس��تراتژي 

ضعيف و پرهزينه معرفي كرد.
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 صنعت شيلات ايران 
دانش پذير است

سيدحسين حسيني، رييس سازمان شيلات ايران در 
نشست هم انديشي شيلات، دانشگاه و صنعت گفت: اگر 
بخواهيم به سمت آب هاي دور و سواحل فرا سرزميني 
برويم بايد به شناورهاي تخصصي اقيانوس پيما مجهز 
شويم و براي شناورها به پشتيباني هاي تخصصي نيز نياز 
داريم. وي ادامه داد: نياز بخش شيلات به دانش گسترده 
و متنوع اس��ت و ضروري است از ظرفيت شركت هاي 
دانش بنيان و دانشگاه ها براي حكمراني درست در اين 
بخش بهره ببريم. حس��يني با بيان اينكه ميان بخش 
شيلات، صنعت، دانش��گاه و شركت هاي دانش بنيان 
بايد آشتي اتفاق بيفتد، اظهار داشت: ما در توسعه افقي 
و عمودي بايد به مرزهاي دانش برسيم. وي تاكيد كرد: 
توسعه مقابل حفاظت نيست و محيط زيست با توسعه 
حفظ مي ش��ود. معاون وزير جهاد كشاورزي گفت: در 
دنيا ۱۹ ميليون تن از آبزيان را در آب هاي عميق صيد 
مي كنند، اما ما هنوز در عمق ۲۰۰ متري صيد مي كنيم 
و نتوانستيم معقولانه از اين ذخاير در حوزه خوداتكايي 
بهره ب��رداري كني��م. وي افزود: اكن��ون در جهان ۶.۲ 
ميليون تن ماهي تيلاپيا توليد مي شود در حالي كه ما 
از ظرفيت هاي موجود در اين زمينه استفاده نكرديم. 
حسيني تصريح كرد: حل مسائل در بخش شيلات با 

حكمراني در مديريت انساني صورت مي گيرد.

 آماده سازي ۲۰ هزارتن 
ميوه شب عيد

ايسنا| ايوب فصاحت با بيان اينكه  امسال حدود ۲۰ 
هزار تن ميوه براي ش��ب عيد براي توزيع آماده و براي 
استان ها ارسال شده و در انبارها  نيز ذخيره شده است، 
گفت: بيش از ۲۰ هزار تن ذخاير استراتژيك و ملي نيز 
داريم كه اگر ضرورتي پيدا كرد بتوانيم در مواردي اين 
ذخاير را براي تنظيم  قطعي بازار ارسال كنيم. وي افزود: 
رييس جمهوري  و  وزير جهادكشاورزي امسال تاكيد 
وي��ژه اي بر تثبيت قيمت  كالاها براي ش��ب عيد و ماه 
مبارك رمضان داشتند. ستادي در وزارت جهاد تشكيل 
شده كه اين موضوعات را رصد مي كند. سازمان تعاون 
روستايي هم يكي از اعضاي آن ستاد است كه تلاش هاي 
خود را در تنظيم ميوه ش��ب عيد و خرماي ماه رمضان 
انجام داده است. سرپرست س��ازمان تعاون روستايي 
در ادامه گفت: ح��دود ۹۰۰ تن خرما براي ماه رمضان 
تامين كرديم. ح��دود ۵۰۰ تن ذخيره احتياطي براي 
خرما آماده شده كه اگر ضرورت داشت به نقاط مختلف 
ارسال كنيم و در نهايت مشكلي در تنظيم بازار ميوه شب 
عيد و خرماي ماه رمضان با قيمت هاي مناسب نخواهيم 
داشت. قيمت هايي كه در حال حاضر در بازار مشاهده 
مي شود به هيچ وجه افزايش پيدا نخواهد كرد. خرما را 
حداقل با ۱۵ درصد زير قيمت بازار عرضه خواهيم كرد. 
وي همچنين اضافه كرد: معمولا اينگونه است كه در سه 
روز آخر سال عرضه ميوه تنظيم بازاري صورت مي گيرد 
و بيشترين عرضه نيز در دو روز آخر سال است. فقط هم 
سيب و پرتقال اس��ت. فصاحت عنوان كرد: اگر امسال 
ضرورتي احساس كنيم و شيب افزايش قيمت مشاهده 
ش��ود از دهم اسفندماه  عرضه را شروع مي كنيم. البته 
سازمان هاي ميوه و تره بار شهرداري هاي كل كشور در 
اين طرح مشاركت دارند. برآورد مي كنيم مشكل خاصي 
در اين موضوعات نداشته باش��يم. وي در ادامه گفت: 
ميوه هاي تنظيم بازاري را نيز با ۱۵ درصد زير قيمت بازار 
عرضه مي كنيم. عرضه نيز در شهرها در ميادين  ميوه و 
تره بار و مكان هايي كه شهرداري ها موظفند در اختيار 
سازمان تعاون روس��تايي قرار دهد، صورت مي گيرد. 
همچنين در خارج از شهرها نيز روستا بازارهايي داريم كه 
در طول ساليان قبل شناخته شده و در آنها عرضه صورت 
مي گيرد. فصاحت در پاي��ان تصريح كرد: برنامه داريم 
توزيع خرما را يك هفته قبل از شروع ماه مبارك رمضان 

در اختيار فروشگاه قرار دهيم تا توزيع آن شروع شود.

افزايش قيمت خودروها 
براساس صورت هاي مالي است

در پي انتش��ار اخباري مبني بر اخذ مجوز از س��ازمان 
حمايت توسط خودروسازان براي به روز شدن قيمت 
خودروها، پس از بررسي هاي انجام شده، قابل تاكيد است 
كه بر اساس مصوبه شوراي رقابت فرآيندي طبيعي رخ 
داده كه خودروس��ازان پس از ارايه صورت هاي مالي و 
مستندات تغييرات در قيمت نهاده هاي توليد )همچون 
ساير كالاها(، مي توانند قيمت محصولات خود را به روز 
كنند. برخي سايت ها و ش��بكه هاي مجازي، موضوع 
افزايش قيمت محصولات خودروسازان را مطرح و اعلام 
كرده اند كه »خودرو رسما گران مي شود و اين افزايش 

قيمت از خودروهاي مونتاژي شروع شده است«.
در حقيقت پ��س از بررس��ي هاي در اين موضوع قابل 
ذكر و تاكيد صريح اس��ت كه اين مجوز به روزرس��اني 
قيمت محصولات خودروس��ازان بر اساس فرآيندي 
طبيعي و طبق چارچوب مصوبه ۵۴٣ و اصلاحيه  ۶٣٣ 
ش��وراي رقابت در خصوص قيمت گذاري محصولات 

خودروسازان صورت گرفته است.
توليدكنندگان خودرو مستندات و صورت هاي مالي 
خود در هزينه هاي توليد را به س��ازمان حمايت ارايه 
خواهند كرد و اين س��ازمان نيز بر اساس صورت هاي 
مالي دريافت شده، درخواست خودروسازان مبني بر به 
روزرساني قيمت محصولات را به دليل تغييرات نرخ ارز، 
قيمت مواد اوليه و قيمت نهاده هاي توليد، را مورد بررسي 
قرار داده و در نهايت طبق چارچوب مصوبات ش��وراي 
رقابت، به خودروساز اجازه افزايش قيمت محصول خود 

را خواهد داد.
مجدد قابل ذكر اس��ت كه طبق بررسي ها تأكيد شده 
كه اين روند به روزرساني قيمت خودرو، طبق فرآيندي 
طبيعي رخ داده و همچون  به روزرس��اني قيمت ساير 
كالاها از جمله اقلام خوراكي اس��ت. در نهايت نيز در 
پيگيري هاي، ش��وراي رقابت تاكيد دارد كه همچنان 

ناظر بر قيمت گذاري محصولات خودروسازان است.

هشدار نسبت به تكرار فساد
چاي دبش در موتورسازي

مه�ر| ابوالفضل حج��ازي رييس پيش��ين انجمن 
موتورس��يكلت ايران در مورد ميزان عمق س��اخت 
داخل موتورسيكلت در كشور اظهار كرد: در حال حاضر 
موتورسيكلت فقط به صورت مونتاژ توليد مي شود و 
متأسفانه در اين دولت در بخش توليد اين محصول ۴ 
پله هم عقب افتاديم. وي افزود: يك شركت در ايران 
۲۰۰ ميليون دلار ارز نيما مي گي��رد و ارز را هم براي 
خريد هتل و… از كش��ور خ��ارج مي كند به گونه اي 
كه مشخص نيس��ت اين پول كجا مي رود. در مقابل 
ش��ركتي داريم كه از ابتداي سال به دليل مشكلات 
مالي تعطيل شده و هيچ ارزي هم نمي گيرد. حجازي 
ادامه داد: اين ارزها با لابي هاي گسترده در اختيار اين 
ش��ركت ها قرار مي گيرد و اگر روال به همين ش��كل 
تداوم يابد به زودي ش��اهد بروز تخلفاتي مشابه چاي 
دبش در صنعت موتورسيكلت خواهيم بود. وي تصريح 
كرد: كساني كه اين ارزها را مي گيرند بسيار مهندسي 
ش��ده جلو مي روند و تبليغات وس��يعي هم دارند. در 
مقابل ش��ركتي داريم كه به دليل تأخير در دريافت 
۱۰۰ ه��زار دلار ارز بيش از ۷ ماه اس��ت كه قطعاتش 
در گمرك مانده است. اين فعال صنعتي با بيان اينكه 
فساد در حوزه موتورسيكلت بيداد مي كند، گفت: در 
حال حاض��ر در حد يك لاس��تيك توليد مي كنيم و 
مابقي تجهيزات و قطعات توليد اين محصول وارداتي 
اس��ت. حجازي اضافه كرد: ۱۵ سال پيش در بخش 
موتورسيكلت بيش از ۶۰ درصد توليد داخل داشتيم 
اما هم اكنون توليد موتورسيكلت مونتاژي شده است. 
فساد در سيستم تخصيص ارز باعث شده كه به اين روز 
بيفتيم. برخي كارخانجات شان تعطيل شده و برخي به 
صورت بي رويه ارز مي گيرند و در قالب ۳۰ قسط موتور 
مي فروش��ند. وي تصريح كرد: چرا بايد ارزپاشي هاي 
بي رويه و بي حساب در صنعت موتورسيكلت داشته 
باشيم كه باعث خروج ارز در كشور و مونتاژ بيش از نياز 
ش��ود؟ مصرف واقعي موتورسيكلت در سال كمتر از 
۲۰۰ هزار دستگاه است اما با فروش اقساطي طولاني، 
مردم براي حفظ س��رمايه موتور مي خرند و موتور از 
حالت مصرفي بودن خارج شده است. حجازي ادامه 
داد: در حال حاضر سالانه نزديك به يك ميليارد دلار 
ارز به چند نفر در حوزه موتورسيكلت پرداخت مي شود 
در حالي كه اگر جيره بندي و برنامه ريزي منظم بدون 
لابي در تخصيص ارز داش��ته باش��يم كل مصرف ارز 
موتورسيكلت بين ۱۵۰ تا ۲۰۰ ميليون دلار در سال 
اس��ت. وي افزود: چه اتفاقي افتاده كه ناگهان مصرف 
ارز ۱۰ برابر ش��ده و عمق س��اخت توليد داخل كمتر 
از ۱۰ درصد شده اس��ت؟ نكته اين است كه به بهانه 
اينكه در داخل مونت��اژ مي كنند معافيت هايي را نيز 
مي گيرند. رييس پيشين انجمن موتورسيكلت ايران 
اضافه كرد: در حال حاضر متأسفانه هزينه توليد موتور 
سيكلت در كشور بالا رفته و هم اكنون ميانگين قيمت 
موتورسيكلت بين ۷۰ تا ۴۰۰ ميليون تومان است در 
حالي كه اگر ارز به درستي تحويل كارخانه داران شود 

قيمت موتور سيكلت ۷۰ درصد كاهش مي يابد. 

 بازارگوشت مرغ
 ماه مبارك رمضان تامين است

علي ابراهيمي، مديرعامل اتحاديه مرغداران گوشتي 
كشور گفت: در ۳ ماه پاياني سال ماهانه ۱۵۰ تا ۱۵۲ 
ميليون قطعه جوجه ريزي انجام مي شود و كمبودي 
در بازار گوش��ت مرغ وجود ندارد. وي درباره تأمين 
بازار ماه مبارك رمضان اف��زود: با برآوردهاي انجام 
شده براي ماه مبارك رمضان و ايام نوروز پيش بيني ها 
انجام شده و نگراني در تأمين بازار گوشت مرغ وجود 
ندارد. در حال حاضر آمار توليد نسبت به مصرف بالاتر 
است و بايد مرغ مازاد موجود از سطح بازار جمع آوري 
شود. ابراهيمي درباره فاصله قيمت بازار تا نرخ مصوب 
گوشت مرغ ادامه داد: ارديبهشت ماه قيمت مصوب 
۷۳ اعلام شد در حالي كه قيمت جوجه يك روزه و 
نهاده هاي دامي در طول سال نوسان بسياري داشت و 
نرخ ها رود افزايشي داشت. اصرار به پايين نگه داشتن 

قيمت ها باعث ضرر و زيان توليد مي شود.

تامين نياز توليدكنندگان 
داخلي به نهاده ها و ذخاير 

راهبردي كشاورزي
حسين شيرزاد، سرپرست شركت پشتيباني امور دام 
كش��ور با بيان اينكه با اتخاذ تصميمات راهبردي و با 
توجه به موجودي فعل��ي و خريدهاي صورت گرفته 
طي دو م��اه آينده، كمبودي در تأمين نهاده مورد نياز 
توليدكنندگان داخلي و نيز تأمي��ن ذخاير راهبردي 
وجود ندارد، گفت: در سه ماه گذشته بيش از ۹ فروند 
كش��تي حامل محمولات وارداتي اين شركت به وزن 
تقريبي ۵۰۰ هزار تن در بندر امام خميني )ره( تخليه 
شده و عمليات حمل ۳۴۰ هزار تن از محمولات فوق 
پس از ترخيص به نمايندگي هاي استاني شركت صورت 
گرفت��ه و ۱۶۰ هزار تن نه��اده باقيمانده از محمولات 
تخليه ش��ده و مراحل ترخيص، انتق��ال و حمل باقي 
موجودي به مراكز پيش بيني شده در حال اجرا است. 
وي افزود: در حال حاضر بيش از ۴ فروند كشتي حامل 
نهاده كنجاله س��ويا به وزن تقريبي ۲۶۰ هزار تن در 
لنگرگاه بندر امام خميني )ره( قرار دارد كه به محض 
 تأمين شدن ارز مورد نياز مراحل ترخيص، پهلو دهي

 و حم��ل آنها عملياتي خواهد ش��د، همچنين خريد 
نهاده هاي اين ش��ركت به طور مستمر همچنان ادامه 
دارد. سرپرست شركت پشتيباني امور دام كشور با بيان 
اينكه در ادامه خريدهاي گسترده، اين شركت نسبت به 
خريد كنجاله سويا به ميزان ۴ فروند كشتي اقدام كرده 
است، گفت: مرحله بارگيري ۲ فروند از اين كشتي ها 
در بندر مبدا رو به اتمام و در مس��ير بنادر محل تخليه 
در كش��ور است و ۲ فروند ديگر نيز در حال طي كردن 

مراحل بارگيري است.

»تعادل«گزارشميدهد

صنعتخودروتغييرميكند؟

روند نزولي توليد براي دومين سال متوالي در تركيه
صنعت فولاد تركيه درحالي طي دوسال اخير نزولي بوده 
كه تحليلگران پيش بيني مي كنند در سال جاري ميلادي 
تقاضاي داخلي فولاد رش��د خواهد ك��رد و به طور بالقوه، 
تركيه فرصتي براي ادامه صادرات ب��ه اتحاديه اروپا دارد. 
تركيه هشتمين توليدكننده بزرگ فولاد در جهان است. 
طي دو سال گذش��ته توليد و صادرات فولاد اين كشور به 
دليل چالش هاي جهاني و داخلي كاهش يافته اس��ت. با 
اين حال، شركت هاي تركيه به سرمايه گذاري در گسترش 
ظرفيت توليد ادامه مي دهند و روي نيازهاي بازار داخلي 

حساب مي كنند.

    مشكلات جدي در اقتصاد تركيه 
رشد مصرف داخلي فولاد را مهار مي كند

در جديدترين گزارشي كه استيل رادار، منتشر كرده آمده 
است: صنعت فولاد تركيه براي دومين سال متوالي روند 
نزولي را طي كرد و تركيه رتبه هشتم خود را در رتبه بندي 
توليدكنندگان فولاد جهان حفظ كرد. طبق اعلام انجمن 
جهاني فولاد، در س��ال ۲۰۲۳ فولادس��ازان تركيه ۳۳.۷ 
ميليون تن فولاد توليد كرده است كه نسبت به توليد ۳۵.۱ 
ميليون تني در سال ۲۰۲۲ كاهشي ۴ درصدي را تجربه 
كرده است. طبق اين گزارش، كاهش توليد فولاد تركيه در 
سال هاي ۲۰۲۲-۲۰۲۳ به دليل بي ثباتي اقتصاد كلان 
اس��ت كه منجر به عدم اطمينان بالا در بازار داخلي شده 
است. به عنوان بخشي از مبارزه با تورم بالا كه در دسامبر 
۲۰۲۳ به ۶۴.۸ درصد رسيد، بانك مركزي تركيه در طول 
سال گذش��ته هفت بار متوالي نرخ بهره را افزايش داد. در 
پايان س��ال از ۸.۵ درصد در ژوئن به ۴۲.۵ درصد در سال 
افزايش يافت )اين ن��رخ در ژانويه-۲۰۲۴ به ۴۵ درصد در 
سال افزايش يافت( . با اين حال، تشديد سياست پولي به 
جلوگيري از كاهش ارزش لير كمكي نكرد، لير كه در سال 
۲۰۲۳ حدود ۶۰ درصد از ارزش خود را در برابر دلار از دست 
داد. از يك س��و، كاهش ارزش پول ملي مانع ورود واردات 
مي ش��ود كه تبديل به آن مي شود. گران تر از سوي ديگر، 
كاهش ارزش لير تركيه حاكي از مشكلات جدي در اقتصاد 
است كه رشد مصرف داخلي فولاد را نيز مهار مي كند. در 
اين گزارش همچنين آمده است: با توجه به اينكه صنعت 
فولاد تركيه بر پايه كوره هاي قوس الكتريكي استوار است 
بنابراين افزايش قيمت برق همچنان يكي از عوامل نامطلوب 
اصلي براي صنعت فولاد است. بر اساس گزارش اتحاديه 

صادركنندگان فولاد تركيه )CIB(، قيمت برق در تركيه در 
سال ۲۰۲۲ به شدت افزايش يافت و ۲۷ درصد از هزينه هاي 
توليد كارخانه هاي فولادي را در مقايسه با ۸ درصد در سال 
۲۰۲۱ به خود اختصاص داد. متعاقب��اً، قيمت گاز و برق 
براي صنعت اندكي كاهش يافت. اواخر سال ۲۰۲۲ و اوايل 
سال ۲۰۲۳، اما كاهش كامل تأثير اين عامل بر هزينه هاي 

توليد ممكن نبود.

   آمار توليد و مصرف فولاد تركيه 
از سال ۲۰۱۹ تا ۲۰۲۳

از ديگر عوامل موثر بر توليد و مصرف فولاد در تركيه 
مي توان به افزايش ماليات بر ارزش افزوده محصولات 
فولادي از ۱۸ درص��د به ۲۰ درصد اش��اره كرد. اين 
تصميم تأثير منفي بر چش��م انداز بازار داخلي دارد، 
زيرا به معن��اي افزايش قيمت محص��ولات فولادي 
اس��ت. زمين لرزه اي كه در فوري��ه ۲۰۲۳ رخ داد نيز 
تأثير منفي بر صنعت فولاد تركيه داش��ت، زيرا يك 
سوم كارخانه هاي فولاد مجبور به توقف موقت توليد 
شدند. متعاقباً، انتظار مي رفت كه كارخانه ها بتوانند 
حداقل تا حدي خسارات را جبران كنند زيرا تقاضا براي 
محصولات فولادي براي پروژه هاي ساختماني با هدف 

غلبه بر پيامدهاي زلزله افزايش مي يابد.

   افزايش ۱۵.۵ درصدي
 واردات فولاد تركيه در ۲۰۲۳

مصرف محصولات نورد فولادي در سال ۲۰۲۳ افزايش 
يافت )۱۷.۱ درصد سالانه به ۳۸.۱ ميليون تن در مقايسه 
با سال ۲۰۲۲(، اما اين تقاضاي اضافي كمكي به جلوگيري 
از كاهش ۴ درصدي توليد فولاد در سال نكرد. فولادسازان 
تركيه شكايت دارند كه افزايش تقاضا با محصولات فولادي 
وارداتي پوشش داده شده اس��ت. طبق گزارش انجمن 
توليدكنندگان فولاد تركيه )TCUD(، واردات فولاد به 
تركيه در سال ۲۰۲۳ سالانه ۱۵.۵ درصد افزايش يافته 
است. از سوي ديگر طبق اين گزارش، كاهش توليد فولاد 
تركيه در س��ال هاي ۲۰۲۲-۲۰۲۳ نيز منجر به كاهش 
مصرف و واردات قراضه آهني ش��د. بر اس��اس گزارش 
SteelMint، مصرف قراضه آهني تركيه در سال ۲۰۲۳ 
با كاهش ۶ درصدي در سال به ۲۷ ميليون تن در مقايسه 
با سال ۲۰۲۲ رسيده است. به ۱۸.۸۳ ميليون تن در سال 
۲۰۲۳ رسيد. پنج تامين كننده بزرگ شامل ايالات متحده 
و كشورهاي اروپايي )هلند، بلژيك، بريتانيا، روماني( است.

   صادرات و واردات فولاد 
در طي دو سال اخير

صادرات فولاد تركيه براي دومين سال متوالي روندي منفي 

 ،)TCUD( داشته است. طبق گزارش انجمن فولاد تركيه
صادرات فولاد اين كشور در س��ال ۲۰۲۳ با ۳۰.۶ درصد 
كاهش سالانه به ۱۰.۵ ميليون تن رسيد. درآمد صادراتي 
با كاهش ۴۰.۷ درصدي نسبت به سال قبل به ۸.۳ ميليارد 
دلار رسيد. در سال ۲۰۲۲، صادرات فولاد از تركيه با ۲۳.۵ 
درصد كاهش سالانه به ۱۵.۱ ميليون تن رسيد. همچنين 
اين گزارش حاكي از اين اس��ت: در ژانويه تا نوامبر ۲۰۲۳، 
واردات فولاد )شامل محصولات نيمه تمام( به اتحاديه اروپا 
از ۵۱ درصد در سال كاهش يافت. در سال ۲۰۲۲ نيز واردات 
محصولات فولادي فولادي تركيه به بازار اروپا با ۶ درصد 
كاهش به ۴.۳۳ ميليون تن رسيد. سهم آن در بازار اتحاديه 

اروپا در سال ۲۰۲۲ به ۱۵ درصد رسيد.

    چشم انداز فولاد تركيه در ۲۰۲۴
تحليلگران انتظار دارند كه بازار فولاد تركيه در سال 
ج��اري ميلادي بهبود يابد كه اين امر به دليل رش��د 
جهاني تقاضاي فولاد، كاهش ن��رخ بهره در جهان و 
ساير موارد است. انجمن جهاني فولاد در گزارش اكتبر 
۲۰۲۳ خود پيش بيني كرد مصرف فولاد در تركيه با 
رش��د ۵ درصدي به ۴۰.۶ ميليون تن در سال ۲۰۲۴ 
خواهد رس��يد. ورلد استيل همچنين گفت: »انتظار 
مي  رود تقاضاي فولاد تركيه در سال ۲۰۲۴ رشد كند. 
تقاضاي فولاد از فعاليت  هاي ساختماني مرتبط با زلزله 
و كنار گذاشتن سياست هاي پولي غير متعارف آنكه 
سرمايه گذاري خارجي را از اين كشور خارج كرد، سود 
خواهد برد. « همچنين انجمن TCUD پيش بيني 
مي كند تقاضاي داخلي فولاد در س��ال ۲۰۲۴ رشد 
خواهد كرد و از سرمايه گذاري و ظرفيت جديد در نيمه 
دوم سال ۲۰۲۳ براي سال ۲۰۲۴ و پس از آن پشتيباني 
مي كند. ش��ركت هاي تركيه اي به دليل مش��كلات 
صادراتي مي خواهند توليد محصولات با ارزش افزوده 
بالاتر را براي نيازهاي داخلي افزايش دهند. نكته قابل 
تامل اينكه تركيه بازار داخلي بزرگ و رو به رش��دي 
دارد، بنابراين چشم انداز آينده صنعت فولاد اين كشور 
بر اساس تامين نيازهاي آن خواهد بود. به طور بالقوه، 
تركيه فرصتي براي ادامه صادرات به اتحاديه اروپا دارد، 
 CBAM زيرا پس از معرفي توليد فولاد بر پايه قراضه
به فولادسازان تركيه برتري در بازار اروپا نسبت به ساير 

وارد كنندگان مي دهد.
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خبرروز

برفوبارانازشنبهايرانرافراميگيرد
سازمان هواشناسي از ورود سامانه بارشي جديد به كشور از روز شنبه هفته آينده خبر داد و اعلام كرد كه بارش گسترده برف، باران، 
وزش باد شديد و كاهش محسوس دما در راه است. پيش بيني كلي نقشه هاي همديدي و آينده نگري سازمان هواشناسي نشان مي دهد 
شنبه هفته آينده سامانه بارشي جديد وارد كشور مي شود و در مناطق شمال غرب، سواحل شمالي، شمال شرق، دامنه هاي جنوبي 
البرز و دامنه هاي زاگرس مركزي بارش برف و باران آغاز مي شود. روز يكشنبه هفته آينده در بيشتر مناطق كشور بارش برف و باران، 
وزش باد شديد موقتي، كاهش محس��وس دما، گرد و خاك و در استان هاي جنوبي رعدوبرق روي مي دهد. همچنين تا روز جمعه 
خليج فارس، تنگه هرمز و درياي عمان مواج است. در چنين شرايطي به صيادان هشدار داده مي شود كه از رفتن به دريا خودداري كنند. 

دانشگاههايعلومپزشكيرايديوانعدالتاداريرادورميزنند!

پرستارانهمچنانازشرايطكاريخودناراضياند

اضافه كار اجباري بازي با جان بيماران

تعادل|
 مدت هاس��ت كه پرس��تاران به انتظار 
مانده اند تا ش��ايد بالاخره مس��وولان 
تصميم بگيرند قوانيني را كه سال ها پيش به تصويب 
رسيده اس��ت تمام و كمال اجرايي كنند. اما نه تنها 
آن قوانين كه شامل تعرفه گذاري خدمات پرستاري 
و افزايش حقوق و... مي ش��د به مرحله اجرا نرسيده 
است بلكه قانون سخت تر نيز باعث شده تا بسياري از 
پرستاران صداي اعتراض شان بلند شود. از آنجايي كه 
سيستم بهداشت و درمان كشور با كمبود چشمگير 
نيروي پرستار مواجه است بسياري از بيمارستان ها 
پرستاران را مجبور به انجام اضافه كاري معادل همان 
س��اعات كار در طول يك ماه مي كنند كه اين مساله 
باعث شده تا بسياري از پرستاران چنين مساله اي را 
عامل اصلي كاهش كيفيت خدمات درماني بدانند. 
از س��وي ديگر حقوقي كه براي اي��ن اضافه كاري به 
پرس��تاران داده مي ش��ود به قدري اندك است كه 
بس��ياري از آنها اگ��ر مي توانس��تند از پذيرفتن اين 
اضافه كارها سر باز مي زدند اما مساله اينجاست كه اين 
اضافه كاري اجباري است و هيچ پرستاري نمي تواند 
آن را قبول نكند. اين در حالي است كه با اعتراض هاي 
مداوم پرستاران ديوان عدالت اداري در كرمان، تهران 
و مش��هد در مورد منع اضاف��ه كاري اجباري به نفع 

پرستاران راي صادر كرده است. 
اما سوال اينجاست كه آيا اين راي صادر شده به مرحله 
اجرا در خواهد آمد يا دانش��گاه هاي علوم پزش��كي 
راهي ب��راي دور زدن راي دي��وان عدالت اداري پيدا 

خواهند كرد.

اضافهكاراجباريبازيباجانبيماران
محمد ش��ريفي مقدم، دبيركل خانه پرستار در اين 
باره به »تعادل« مي گويد: قبل از هر چيز اگر بخواهيم 
به طور واقعي به مساله اضافه كاري اجباري پرستاران 
بپردازيم بايد در نظر داشته باشيم با توجه به اينكه كار 
اين افراد بسيار حساس است و با جان بيماران سر و كار 

دارند اين اضافه كاري اجباري مي تواند به نوعي بازي 
با جان بيماران باشد. البته راي ديوان عدالت اداري در 
تهران قرار است اجرايي شود اما هنوز معلوم نيست كه 
در شهرهاي ديگر هم اين راي به مرحله اجرا مي رسد 
يا نه. او مي افزايد: متاسفانه سال هاست كه بحث كمبود 
نيروي پرستار در بيمارستان هاي كشور به معضلي 
تمام عيار تبديل شده اس��ت و در اين بين مسوولان 
هم رغبت چنداني به رفع اين معضل نشان نمي دهند. 
به هر حال تا زماني كه ما باكمبود نيروي پرستار در 
دانشگاه هاي علوم پزشكي و ديگر بيمارستان ها مواجه 
باشيم نمي توانيم چندان به اجرايي شدن راي ديوان 
عدالت اداري دلخوش شويم. قطعا دانشگاه هاي علوم 
پزش��كي راهي براي دور زدن اين راي پيدا خواهند 
كرد و مشكل همچنان به قوت خود باقي خواهد ماند. 
دبيركل خانه پرستار در بخش ديگري از سخنانش 
اظهار داشت: همانطور كه قانون تعرفه گذاري خدمات 
پرستاري سال هاست به صورت دست و پا شكسته اجرا 
شده و پرستاران هنوز نتوانسته اند به حقوق واقعي خود 
دس��ت پيدا كند و همانطور كه مساله تعرفه گذاري 
خدمات پرستاري اسير پيچ و خم هاي اداري شده و 
همچنان پرستاران براي دست يافتن به آن هر از گاهي 
دس��ت به اعتراض مي زنند قطعا مساله اضافه كاري 

اجباري هم به اين سرعت حل و فصل نخواهد شد. 
شريفي مقدم افزود: متاسفانه مسوولان حوزه بهداشت و 
درمان فراموش مي كنند كه پرستاران با جان بيماران سر 
و كار دارند هر گونه فشار كاري كه باعث افت هوشياري 
و دقت آنها شود در نهايت ممكن است به قيمت جان 
بيماران تمام شده و آنها آسيب ببينند. به همين خاطر 
اس��ت كه بارها و بارها به مساله استاندارد سازي تعداد 
پرستار در بيمارستان ها تاكيد داشته ايم و همين طور 
به مساله رس��يدگي به وضعيت معيشت پرستاران تا 
آنها بتوانند با فراغ بال تمام توان و انرژي خود را صرف 
رسيدگي به بيماران كنند اما متاسفانه هنوز هيچ كدام 
اين تاكيدها و خواس��ت ها مورد توجه قرار نگرفته و به 

شكل درست و اساسي اجرايي نشده است. 

اطالهدادرسيبهدليلكمبودنيرو
ابراهيم آريا مقدم )رييس انجمن فوريت هاي پزشكي 
خراسان رضوي( نيز در پاس��خ به اين سوال ها و درباره 
ضمانت اجراي رأي ديوان عدالت اداري گفت: در موردِ 
مشهد مي دانم آقاي امير محمديان در مشهد رأي ديوان 
را گرفته اند اما بخش حقوقي دانش��گاه براي آنكه زمان 
بخرد، اعاده دادرسي داده است. البته اعاده دادرسي رد 
ش��ده اما بازهم مجدد روي آن اعاده دادرسي دادند. در 
واقع با اينكه خودشان مي دانند در نهايت بايد تن به اين 
قانون بدهند، اما اطاله دادرسي مي كنند چون با مشكل 
كمبود نيرو مواجه هس��تند.  او گفت: البته رأي ديوان 
عدالت اداري اين اس��ت كه پرس��تاران براي رد كردنِ 
اضافه كار نامه بزنند و اگر تا ۳ ماه به اين نامه جواب داده 
نشد، مي توانند به ديوان شكايت كنند. اما بيمارستان ها 
همكاري نمي كنند. يعن��ي نامه ها را در دبيرخانه ثبت 
نمي كنند و اين باعث مي شود همكاران ديگر نتوانند به 
ديوان شكايت كنند. هر چند اگر پيگير باشند مي توانند 
از طريق اظهارنامه قضايي اين نامه را به دانشگاه ارسال 
كنند، اما اين اتفاق معم��ولا نمي افتد.  رييس انجمن 
فوريت هاي پزشكي خراسان رضوي گفت: مساله مبلغِ 
اضافه كار پرستاران بايد به صورتِ كشوري حل شود و 
دانشگاه هاي علوم پزشكي نمي توانند به صورت انفرادي، 
خود تصميمِ مجزايي بگيرند. البته هيات رييسه دانشگاه 
علوم پزشكي مشهد قائل به پايين بودنِ مبلغ اضافه كار 
است و به دنبال راه حلي براي افزايش اين مبلغ از يك و 
نيم تا ۲ برابر حكم است، اما مجوز قانوني براي اين كار 
ندارد.  او افزود: قرار بود موضوعِ تغيير رقم اضافه كاري 
در هيات امنا مطرح ش��ود اما اين جلسه هر چند ماه 
يك بار تشكيل مي شود. موضوع همچنين از راه هاي 
ديگري مثل ديوان محاسبات، شوراي تأمين استان و 

بازرسي كل كشور در حال پيگيري است. 

موظفيپرستارانبااضافهكارآنها
تفاوتيندارد

آريا مقدم با اشاره به پيش��نهادي كه از سوي معاون 

توسعه وزارت بهداشت براي تغيير فرمولِ محاسبه  
اضافه كاري پرستاران مطرح شده، مي گويد: پيشنهاد 
ايشان خيلي نمي تواند مشكلِ پرستاران را حل كند 
و نهايتا ۲۰ تا ۳۰ درصد به حقوق آنها اضافه مي كند. 
اين در حالي است كه شيفت هاي ما با شيفت موظفي 
تفاوتي نمي كند، پس از نظر قيمتي هم بايد به گونه اي 
باش��د كه كل احكام و آيتم ها در فرمول اضافه كاري 
باشد. يعني يك ساعت اضافه كار با يك ساعت موظفي 
تفاوتي نكند، چون مسووليت ها و سختي ها برابر است. 
رييس انجمن فوريتهاي پزش��كي خراسان رضوي 
با بيان اينك��ه افزايش ۲۰ ت��ا ۳۰ درصدي حقوق يا 
تصميم علوم پزشكي مشهد براي افزايش ۲ برابري 
حقوق باز هم نمي تواند خيلي از پرس��تاران را راضي 
به انجام كار اضافه كند، گفت: كار به قدري س��خت 
است كه پرستاران راضي نمي ش��وند بابتِ دريافتِ 
اين رقم س��ختي كار را تحمل كنند. بنابراين خيلي 
از آنها احتم��الا باز هم تمايل به انج��ام اضافه كاري 
نداشته باشند. پيشنهادي كه در مشهد ارايه شده نيز 
صرفا به عنوان يك مُسكن مي تواند عمل كند. شايد 
در مشهد با اين طرح تا چند ماه بتوان مشكل را حل 
كرد اما با افزايشِ تورم باز هم اين رقم بي اثر مي شود 

و باز هم صداي اعتراض پرس��تاران بلند مي شود.  او 
گفت: وزارت بهداشت طي اين سال ها، نيروي مورد 
نياز جذب نكرده، و نمي تواند اين كمبود را با نيروي 
ساعتي ۲۰هزار تومان جبران كند. بايد به اندازه حقوق 
كامل يك پرس��تار، رقم اضافه كاري تعيين شود، تا 
پرس��تاران راضي به انجام اضافه كار شوند و كمبود 

نيرو جبران شود. 

آزمونهاياستخداميهم
كمبودپرستارراجبراننميكند

آريا مقدم تأكيد كرد: حتي آزمون استخدامي هايي 
هم كه برگزار مي شود، نمي تواند كمبود پرستاران را 
جبران كند. اين آزمون ها معمولا براي تبديل وضعيتِ 
پرس��تاراني اس��ت كه در قالبِ قراردادهاي مختلف 
مش��غول به كار هس��تند و كمتر براي جذب نيروي 
جديد است. بنابراين براي حل مشكل، يا بايد آزمون 
گسترده اي مثل آموزش و پرورش، برگزار شود يا مبلغ 
اضافه كار به اندازه حقوق كاملِ يك پرستار افزايش پيدا 
كند. هر چند در قانون كار اضافه كار ۴۰ درصد بيشتر از 
حقوق پايه است اما ما مي گوييم به اندازه همان حقوق، 

مبلغ را افزايش دهيد. 

رييس انجمن فوريت هاي پزشكي خراسان رضوي 
گفت: كمبود پرس��تار به هر حال به مردم و سلامت 
آنها آسيب مي زند. در حال حاضر پايگاه هاي اورژانس 
و بخش هايي داريم كه به دليل كمبود پرستار تعطيل 

مي شوند. 
او تأكيد كرد: وزارت بهداش��ت بايد قبول كند كه با 
كمبود شديد پرستار مواجه هس��تيم و نمي توانيم 
اين كمبود را با اضافه كار، آنهم با مبلغ پايين جبران 
كنيم. اين بحران بايد براي س��ازمان برنامه و بودجه، 
مجلس و دولت جا بيفتد و فكري اساسي به حال اين 

وضعيت شود. 
آريا مقدم گفت: مسوولان براي اين اضافه كار، قانون 
مديريت خدمات كشوري را مثال مي آورند كه در يكي 
از مواد اين قانون آم��ده كارمندان مكلفند در مواقع 
ضروري با دستگاه ها همكاري كنند، در حالي كه ما 
جزو كارمندان عادي نيستيم. گروه خاصي هستيم 
كه قانون خاص به��ره وري را داريم و قانون خاص بر 
قانون عام اولويت دارد. در مورد اضافه كار پرس��تاران 
نيز بايد براساس قانون بهره وري عمل شود و در اين 
قانون آمده كه اضافه كار بايد حداكثر ۸۰س��اعت با 

توافق طرفين باشد.

گزارش

رويداد

معاون س��ازمان محيط زيس��ت با تاكيد بر اينكه طي 
يك س��ال گذش��ته س��خت گيري ها بر باغ وحش ها 
به ش��دت افزايش پيدا كرده اس��ت، گفت: براس��اس 
نتايج ب��ه دس��ت آمده از رتبه بندي اوليه، متاس��فانه 
ح��دود ۵۰ درصد باغ وحش هاي كش��ور در وضعيت 
متوس��ط به پايين قرار دارند. »حسن اكبري« معاون 
محيط زيست طبيعي و تنوع زيستي سازمان حفاظت 
محيط زيس��ت در پاسخ به اين س��وال كه چرا با وجود 
انتش��ار گزارش هاي متعدد مردمي و رسانه اي درباره 
وضعيت نامناس��ب حيوانات در برخي باغ وحش هاي 
كش��ور و با وجود اينكه از سال گذش��ته وعده اجراي 
طرح رتبه بندي باغ وحش ها و بهبود شرايط نگهداري 
از حيوانات براس��اس اين طرح داده شده بود، اما هنوز 
هم شاهد انتش��ار خبرها و تصاوير مربوط به وضعيت 
نامناسب حيات وحش در اين مراكز هستيم، توضيح 
داد: طي يك سال گذشته سختگيري ها بر باغ وحش ها 
به شدت افزايش پيدا كرده است و با گذشته قابل مقايسه 
نيست، از جمله اينكه باغ وحش ها مدام توسط همكاران 
استاني پايش مي شوند و نتايج اين پايش ها در سامانه 
جامع محيط زيست درج و توسط همكاران ما در ستاد 
سازمان بررسي مي شود.  او افزود: حساسيت مردم درباره 
وضعي��ت نگهداري از حيوان��ات در باغ وحش ها بالاتر 
رفته است كه ما اين را به فال نيك مي گيريم، اما خود 
سازمان محيط زيست نيز نظارت هايش بر باغ وحش ها 
را به شدت تقويت كرده است، به نحوي كه در يك سال 
گذشته سه مورد تعطيلي باغ وحش ها را به دليل افزايش 
سختگيري ها داشتيم. ضمن اينكه درباره صدور مجوز 
براي احداث باغ وحش هاي جديد نيز بسيار سختگيري 
مي كنيم و معتقديم به جاي اينكه بخواهيم باغ وحش 
جديدي در سطح كشور تاسيس كنيم، بايد كاري كنيم 
كه همين باغ وحش هاي موجود به سمت استانداردهاي 

جهاني و اقتصادي شدن پيش بروند. 

طييكسالگذشته
رتبهبندياوليهباغوحشهاانجامشدهاست

اكبري با بيان اينكه طي يك س��ال گذشته رتبه بندي 
اوليه باغ وحش ها انجام ش��ده است، اظهار داشت: براي 
رتبه بندي باغ وحش ها ابتدا جلس��ات مفصلي را براي 
تنظيم شاخص هاي مناسب برگزار كرديم و پس از نهايي 
شدن شاخص ها، رتبه بندي را انجام داديم، اما تيم هاي 
رتبه بندي ما در استان هاي مختلف يكسان نبودند، يعني 
باغ وحش هاي كشور را تيم هاي متفاوتي ارزيابي كردند. 
براساس نتايج به دست آمده از رتبه بندي اوليه، متاسفانه 
ح��دود ۵۰ درص��د باغ وحش هاي كش��ور در وضعيت 
متوسط به پايين قرار دارند. اعلام وضعيت يك باغ وحش 
از نظر بررسي كل ش��اخص ها انجام مي شود كه شامل 
حوزه هاي مختلفي نظير مجوزها، بهداشت، پسماند، 
حقوق حيوانات، ش��رايط نگهداري، مسائل آموزشي، 
ابتكارات و... است.  معاون محيط زيست طبيعي سازمان 
حفاظت محيط زيست ادامه داد: در حال حاضر يك تيم 
ملي براي ارزيابي شاخص ها تعيين شده است كه مجددا 
از تمام باغ وحش هاي كشور بازديد مي كند تا رتبه بندي 
باغ وحش ه��ا را تدقيق كند تا اگر نتاي��ج نهايي را اعلام 
كرديم، اين نتايج منصفانه و كاملا قابل دفاع باشد. چون 
وقتي در رتبه بندي اوليه تيم ها متفاوت بوده اند، ممكن 
است يك تيم ارزيابي از تيم ديگر سختگيري بيشتري به 
خرج داده باشد و اگر در حال حاضر، يعني پيش از انجام 
ارزيابي نهايي، نتايج رتبه بندي را منتشر كنيم، ممكن 
اس��ت در حق برخي باغ وحش ها اجحاف شود. اكنون 
اين بازديد در حال انجام اس��ت، اما چون قرار است اين 
تيم ملي به تمام باغ وحش هاي كشور سر بزند، انجام اين 
كار تا حدودي زمان بر خواهد شد.  او با بيان اينكه نتيجه 
نهايي رتبه بندي، ملاك نهايي سازمان محيط زيست 
براي اتخاذ تصميمات بعدي درباره باغ وحش ها خواهد 
بود، يادآور شد: در حين انجام رتبه بندي اوليه نيز تمام 

نقص هاي باغ وحش ها را به آنها تذكر داديم. با جديت به 
استان ها اعلام شده است كه بايد نظارت هاي خود را بر 
باغ وحش ها به شدت افزايش دهند، حتي مكاتبه كرده ايم 
كه اگر مديري در پيگي��ري و برخورد با باغ وحش هاي 
متخلف كوتاهي كند و قصور آن مدير اثبات شود، حتما 
با او برخورد خواهيم كرد، حتي اگر در جايگاه مديركلي 

حفاظت محيط زيست يك استان قرار داشته باشد. 

باغوحشهايايراناقتصادپررونقيندارند
معاون سازمان حفاظت محيط زيست در بخش ديگري 
از صحبت هاي خود گفت: اساسا با توجه به تعداد بالاي 
باغ وحش هايي كه در كشورمان مستقر شده اند و شرايطي 
كه در اين حوزه وجود دارد، باغ وحش هاي ايران اقتصاد 
پررونقي ندارند و اين مساله به شدت روي عملكرد آنها سايه 
مي اندازد، بنابراين بهتر است به سمتي برويم كه اولا تعداد 
باغ وحش ها كاهش يابد و ثانيا شرايط براي اقتصادي شدن 
فعاليت اين مراكز فراهم شود كه باغ وحش ها هم بتوانند 
با استفاده از درآمد خود، مسائل و مشكلات شان را حل 
كنند و وضعيت نگهداري از حيوانات و ساير شاخص هاي 
كيفي خود را ارتقا دهند.  اكبري ادامه داد: معتقديم كه 
باغ وحش ها علاوه بر اينكه يك مركز تفرجگاهي محسوب 
مي شوند، مي توانند محل خوبي براي آموزش شهروندان 
باش��ند. در حال حاضر به باغ وحش ها بيش��تر به عنوان 
مراكزي براي گذراندن اوقات فراغت نگاه مي ش��ود، در 
حالي كه در سطح جهان باغ وحش ها كاركردهاي مختلفي 
دارند، از جمله اينكه در ارايه آموزش هاي عمومي به جامعه 
نقش دارند و مي توانند كمك هايي نيز به حفاظت از حيات 
وحش در طبيعت داشته باشند؛ از جمله اينكه گونه هاي 
جانوري زي��ادي در دنيا توانس��ته اند از طريق تكثير در 
باغ وحش به طبيعت بازگردند و در كشور ما نيز تجاربي در 
اين حوزه از جمله در زمينه تكثير گوزن زرد در باغ وحش ها 

يا مراكز نگهداري از حيوانات وجود دارد.

۵۰درصدباغوحشهايكشوردروضعيتمتوسطبهپايينقراردارند
رويخطخبر

۷۵درصدبيمارستانهايتهرانبيشاز۵۰سالقدمتدارند
رييس دانشگاه علوم پزشكي شهيد بهشتي گفت: ۸۷ 
درصد مراكز بهداشتي تهران غيرملكي و استيجاري 
اس��ت همچنين ۷۵ درصد بيمارستان هاي تهران 
بيش از ۵۰ س��ال قدمت دارند؛ در حالي كه به علت 
ارايه خدمات تخصصي، بيماران داراي بيماري هاي 
سخت براي درمان به پايتخت مي آيند. عليرضا زالي 
با بيان اينكه بيمارستان هاي تهران و مراكز درماني 
بخش��ي ارجاعي از سراسر كشور هس��تند، به كار 
مطالعاتي در يكي از بيمارس��تان هاي تهران اشاره 
كرد و اف��زود: ۶۷ درصد مراجعان اين بيمارس��تان 
تهراني نبودند و از شهرهاي ديگر به تهران آمده بودند. 
زالي افزود: به علت ارايه خدمات تخصصي، بيماران 
داراي بيماري هاي س��خت براي درم��ان در تهران 
مي آيند و اين درحالي است كه با مشكلات سازه اي 
بيمارستان هاي تهران روبرو هستيم. رييس دانشگاه 
علوم پزشكي شهيد بهش��تي همچنين از ساخت 
بيمارستان هاي جديد و ايمن سازي بيمارستان هاي 
قديمي در راستاي حل مشكلات سازه اي و استهلاك 

در آنها خبر داد.
زالي درباره راه حل چالش بيمارستان هاي فرسوده 
و قديمي اظهار داش��ت: با كمك وزارت بهداشت و 
سازمان برنامه بودجه به فكر توسعه بيمارستان هاي 
جديد و راه اندازي بيمارس��تان هاي قديمي و ايجاد 
تخت بيشتر هستيم. او افزود: در اين زمينه اقدامات 
مش��خصي نيز در حال پيگيري اس��ت كه مي توان 

به پروژه جديد در پيش��وا، بيمارستان جايگزين در 
ورامين، پروژه بيمارستان هاي جديد و جايگزين در 
زعيم پاكدشت وتدارك راه اندازي ترميم بيمارستان 
مفيد دو به عنوان مركز ارجاعي كودكان اشاره كرد. 
زالي ادامه داد: برخلاف تصور عامه، زيرساخت هاي 
مورد نياز در استان تهران در بخش هاي بهداشتي و 
درماني در س��ال اخير شرايط متفاوتي داشته است 
و حوزه بهداشت در اس��تان تهران ۸۷ درصد مراكز 
بهداشتي دانشگاه علوم پزشكي غيرملكي هستند؛ 
اين مراكز يا استيجاري هستند يا از اوقاف نيابتا اجاره 
گرفته شده اس��ت و ثبات ملي بر آنها حاكم نيست. 
اوخاطرنشان كرد: ۴۷ درصد رديف هاي تشكيلاتي 
مراكز بهداشتي تهران نيروي مطيع دارد و مابقي را 
از طريق نيروهاي شركتي يا واسپاري به بخش هاي 

خصوصي اداره مي كنيم.
زالي با بيان اينكه از شرايط مطلوب در تهران فاصله 
داريم، اظهار داشت: در دو سال اخير اقدامات مثبتي 

در اين حوزه انجام شده اما به دليل گسترگي و تنوع 
خدمات در تهران قطعا زيرساخت ها كافي نيستند و 

نيازمند حركت هستند.
رييس دانشگاه علوم پزشكي شهيد بهشتي با اشاره 
به نامه نگاري روساي دانش��گاه هاي علوم پزشكي 
تهران در آستانه بودجه ريزي سنواتي با نمايندگان 
مجلس و قاليباف و ديدار با آنها تاكيد كرد: ش��رايط 
حساس زير ساخت هاي بهداشتي تهران به مجلس 
اعلام شد اما در بودجه هاي جاري به صورت جدي اين 
فرآيندهاي اقتصادي و بودجه ريزي زير ساخت هاي 
بهداشتي تهران مهيا نشد. او افزود: اميدواريم امسال 
در بوجه ريزي بسته هاي بودجه اي و اعتباري پايدار 
ديده شود و درباره جذب نيروي انساني مورد نياز در 
حوزه بهداشت نيازمند اين هستيم كه تعداد زيادي از 
همكاران كه شركتي هستند يا امنيت شغلي ندارند، 
را با برنامه ريزي شغلي بسته ويژه، تبديل وضعيت 
كنيم. زالي با بيان اينك��ه برخي همكارانم در حوزه 
بهداش��ت يك يا دو دهه با ما كار كردند اما شركتي 
هس��تند، گفت: اميدواريم مجلس شوراي اسلامي 
براي تبديل وضعيت نيروهاي شناور موجود از نظر 
هزينه اي و اعتباري كمك كند. او خاطرنشان كرد: 
تهران در حوزه بهداش��ت و درمان تنها پاسخگوي 
مردم شهر تهران نيس��ت بلكه در تهران بيشترين 
جمعيت حاش��يه اي را داريم و اصلي ترين جمعيت 

كشور در تهران قرار دارد.

تشديدخشكساليدرايراناز۳۰سالقبلآغازشدهاست
رييس مركز ملي اقليم و مديريت بحران خشكسالي 
كشور گفت: تشديد خشكسالي در ايران از ۳۰ سال 
قبل آغاز شده و تغيير اقليم خشكسالي ها را تشديد 
كرده اس��ت. احد وظيفه رييس انجمن هواشناسي 
اي��ران و رييس مركز ملي اقلي��م و مديريت بحران 
خشكسالي كشور در وبينار بررسي چالش هاي اخير 
ج��وي و اقليمي ايران در ته��ران گفت: با گرمايش 
جهاني و افزاي��ش دما، انتظار م��ي رود رويدادهاي 
مخرب مانند خشكسالي ها س��ريع تر آغاز شود و از 
شدت و گس��تره و فركانس رخداد بالاتري نسبت 
به گذش��ته برخوردار ش��ود. او تصريح كرد: اينكه 
در دنيا گفته مي ش��ود تغيير اقليم مناطق خشك 
را خش��ك تر و مناطق مرطوب مرطوب تر مي كند، 
حرف دقيقي نيست و نمي تواند براي همه جا صادق 
باشد اما متأسفانه تاكنون در كشور ما درست از آب 
درآمده اس��ت. وظيفه گفت: خشكسالي هاي ايران 
نسبت به گذشته طولاني تر و شديدتر شده و تقريباً 
با يك ش��اخصي كه تركيب دما و بارش اس��ت بنام 
SPEI روند خشكسالي ها از سه دهه پيش به سمت 
تشديد رفته است. رييس انجمن هواشناسي ايران و 
رييس مركز ملي اقليم و مديريت بحران خشكسالي 
س��ازمان هواشناسي كش��ور ادامه داد: با اين حال، 

معناي افزايش ش��دت اين رويدادها به دليل تأثير 
متفاوت اثرات تركيبي مانند گرمايش و خشكسالي 
براي رطوبت خ��اك و در مناطقي كه با محدوديت 
رطوبت و انرژي مواجه اند، بس��يار نامعلوم است اما 
درك اي��ن تفاوت ها مي تواند در تفس��ير تغييرات 
آينده و پيامدهاي نهفته آنها در س��طح منطقه اي 
و ملي كمك كند. وظيف��ه در بخش ديگري گفت: 
متأسفانه برخي به س��بب منافع اقتصادي گروه يا 
صنعت خاصي و به نوعي با فرصت طلبي از فضاي عدم 
قطعيت علمي، در صف مخالفان تأثيرات نامطلوب 
افزايش كربن و تغيير اقليم ايس��تاده اند. تفاوت ها 
فكري و ديدگاهي در رابطه با تغيير اقليم، دلايل آن و 
حتي اثرات تغيير اقليم در جامعه وجود دارد. او ادامه 
داد: برخي مخالفان اين حوزه غالباً دانشمندان اقليم 

يا هواشناس��ي هم نيستند اما با وجود اينكه ممكن 
است مخالفان كاهش كربن افراد متخصص نباشند، 
ولي اين به معناي ناديده گرفتن نظرات آنها يا انكار 
ش��واهدي كه ارايه مي كنند، نيست و نبايد اينگونه 
تلقي شود. رييس انجمن هواشناسي ايران بر ضرورت 
دريافت همه نظ��رات درباره تغيير اقليم تاكيد كرد 
و گفت: ممكن اس��ت برخي مخالفان كاهش كربن 
در زمينه هاي تخصصي خود، مانند كش��اورزي يا 
سياست، متخصص باش��ند، بنابراين از دريچه نگاه 
آنها نيز موضوع تأثيرات مخرب گازهاي گلخانه اي 
و به خص��وص كربن بايد مدّ نظر قرار گيرد. او افزود: 
برخي مخالفان نيز ممكن است تجارب و ديدگاه هاي 
ارزشمندي در مورد موضوع مورد بحث يعني تأثير 
كربن يا تغييرات عامدانه اقليم و مثلًا بارورس��ازي 
يا يونيزاسيون داشته باش��ند كه بايد بررسي شود. 
رييس انجمن هواشناسي ايران و رييس مركز ملي 
اقليم سازمان هواشناسي كشور تصريح كرد: برخي 
مخالفان نيز ممكن است داده ها يا مطالعاتي را براي 
حمايت از ادعاهاي خ��ود ارايه دهند بنابر اين مهم 
اس��ت كه به طور انتقادي به هم��ه اطلاعات، چه از 
سوي دانشمندان اقليمي و چه از سوي افراد ديگر، 

توجه شود.
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